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LOS ' AMBLES', CALIFOitiliA; UESDAY, SEPTEMBER 21, 1971; 9:45 

THE COM; Good morning, 

People against Watson,,  

Let the record show all jurors, counsel and 
defendant are present. 

Mr. Zubrick, I believe you had one further witnesa? 

MR. BUBRICK: Tea4 Mr. Escalante, please. 

THE CLERK: Would you raise your right hand, please. 

you do solemnly swear that the testimony you May 

give in the cause uOw pending before this court shall be the 

truth, the whole truth, and nothing but the truth, so 'help you' 
Code 

THE WITNESS: I do. 

FR ut ft. =MAKE, 
called as a, witness on behalf of the defendant, testified as 

follows: 

THE CLERK: Thank you. 

Take the stand and be seated; and would you state 

and spell your .name, please. 

THE 'WITNESS: Prank R. Escalent*, E-•*-c-a..1-a-n-t-e, 

DIRECT EXAMINATION 

BY MR. BUBRICK: 

Becalante, valet is your business or occupation, 
please? 
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A 	I am a police officer for the City of Los Angeles, 

-2 
	

Q 	And vete you so employed on April 23, 1969? 

'3 
	

4 	/ was, sir. 

Q 	And what were your duties on. that day, Mr* 

5 
	

Escelente? 

6 
	

A 	1 was the jailer in the procesting end of the , 

7 
	

jail at. Valley Services Division. 

8 
	

Q 	That is in "tanNuys, is it/ 

9 
	

A 	Yes, it 

10 
	

g 	What do your duties entail -on that particular 
11 
	

assign ►t? 
12 	 A 	Welloat that particular time was the fingerprint 
13 officer taking all fingerprints of all prisoners booked into 
14 	our jail. 
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Q 	Did .t make any difference what the nature of the 

offense 4/4$ for which they were being booked? 
A 	So*  it did not, 

Q 	As long as they were in the booking process, you 

took their prints on' that day? 

4 'A • • That-  is: correct. 

Piviting your attention to 'what has been marked 

maple toexhibit 245 
• . 

THE Cow, E like in Edward. 

15K. BUBAlcit: Tes. 

THE COURT: Do you see that ones 

THE W/TNE$S: Yes. 

THE COURT: It is in the upper right-hand corner of the 

exhibit p 

q 	Y MR. MUCK: Did you take the fingerprints of 

one Charles Watson on or about April 23, 069? 

A. 	Yes* I did. 

And do you remember about what time' of the day 

or night it was when you saw Mr. Watson for the first time? 

A 	Well, not particularly. It was nighttime. I 

wouldn't know what time it. Inia, 

What were your assignment hours on that particular 

day, if you. remerabert 

A. 	was working what we call the p.m1. watch, that 

is 3:30 to 11:30, 

Q 	3:30 in the afternoon to 11:30 at night? 

A 	tea, sir, 

Q 	And do you remember .14s, Watson being brought into 
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the booking office? 

A 	les, I do, 

q 	Po you remember how he sot there? 

A 	No, Pot offhand. 

Q 	Vas he accompanied by other' officers when, he 

was in the booking office? 

Yeao he VAS. 

Do you remember who they were? 

A 	No, X don't. 

Can you describe Mr. Watson when you first saw 

tOlon that occasion.? 

A 	' When, I first had contact with Mt. Watson after 

the booking process, it was my duty at that time to fingerprint 

him and this to when X first noticed Mr. Watson. 

Do you reasraber what you first noticed about him? 
A 	to describe it, We get many hippie type 

bookings in that particular end of the valley and of all the 

hippie type .persons that I fingerprinted, Mr. Watson just seemed 

to be a little bit more or Stood above the normal.. type hippie 

that we( book' in that jaill 

In what respect? 

Well, in his manner of dress and, well, Us was 

very, very dirty and his clothes were. just completely filthy 

and his hair was long and just straggly and it was just more 

than you would normally see in a more or less regular hippie. 

Ne,juat seemed to be more. 

Do you remember about bow big he was at the time? 

}gyp you remember what his weight was? ,  
.-. 
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A 	Not  I don't, 

Were you able to talk with him? 

	

A 	well, I was able to print him but so far as any- 

thing so far as conversation is concerned I couldn't remember. 

Do you remember whether he was able to talk at 

all? 

	

A. 	Well)  he talked -- I remember that we talked but 

a$ to what we talked about I don't remeMber*  sir. 

Do you recall whether or not you were able to 

understand anything he had to. aay? 

	

A 	No, not particutarly. He was cooperative, so fat 

as the processing was concerned but so far as the actual con-

versation itself I couldn't remember. 

Do you remember whether it was in English? 

yes It was 4 

	

t 4 	And do you have a recollection of being able to 

Underatan17'what he .wai 

	

4 ail 	Aittll; hi0;0S,-  aiti- 1ar as I remember, he would 

	

go frOm 	eptritther • It was Just very diffitult to 

keep the Conversation with him. 

Did you ilear'any. beep beep Sounds. Coming out of 

him? 

	

A 	I .couldn't recall that, 

	

Q 	You don't remember that? 

	

A 	No. 

Did you have to assist him at the fingerprinting 

process? 

	

A 	Well, more or less. He wasn't actually. falling 
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6 	, 

down. Ile was just cooperative enough and yet at the same time 

not really coherent. 

It was. just, be was just right in the middle. 

Something about the whole process that I was able to print 

him, his hands were very, very loose. This is -whet you have 

to have when you tingerprint a person. 
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1 
	 Well, was he very loose in the legs*  also? 

	

2 
	 A 	Well, he wasn't falling down, no, sir; but he was 

3 lust standing, like I said, I was able to fingerprint bits very 

easily. 

	

5 
	 Were there otter officers present et the time he 

6 was being fingerprinted? 

	

7 ' 
	 A 	Yes, sir, there Were. 

	

8 
	 Q 	Were they supporting. him in any way? 

	

9 
	 A 	No, sir, not that I recall: 

	

10 
	 Q 	But*  then, heves fingerprinted; is that correct? 

	

11 
	 A. 	Yes, sir. 

	

12 
	 Q 	How .fang did that process take? 

	

13 
	 A 	It cloesdt take but maybe five minutes. 

	

14 
	

Q 	Did you ask him to sign the card? 

	

15 
	

A 	Yes, I did. 

	

16 
	

Q 	Could he do that? 

	

'7 
	

A 	No, sir, he couldn't. 

	

18 	• 
	 And what -- how did he evidence his inability to 

	

19 
	Sign? 

20.  

21 

22 

23 

24 

26 

28 

A 	Weil, he wasn't able to when / sat him at the 

table to sign the fingerprint cards, be wasn't able to. 

Q 	Dia ha just fall forward' on the table? 

A 	No,'hejust at there and he just shook his head 

and be coui4tt sign; be wouldn't sign. 

Q 	He 'Wouldn't or .couldn't? • 
A 	14eiie :ho:Just_061Ant lign it. 

Q 	Was 'he able to make any markings at all on the 
- 	; 

card? 
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A 	Well, tot that I can recall, sir. 

' Q 	Was he able to holds pen? 

A 	Well, si far as 1 tin recall 	I can't recall, 

that particular.  end of it. 

Q. 	Do you remember whether he moved about thie room 

without the assistance of any Other officers? 

No l don't. 

You don't remember that, either? - 

A 	No, sir. 

Q 	bid you;  over tall nny.  doctors to find out What his. 

trouble was? 

'tio-,!; that wasn't part of my duties. 

Q 	ileve you seen, in your experience, people under thee. 

Lanone-ft of iftrugio. efo.  

A 

	

Vest  sir, x have. 

Q 	Do yoU hive an' 	as to whether or not. Watson 

was under the influence of drugs at the time? 
' 
	

A 	Us. he was. 

Q 	Can you describe the degree of that intoxication, 

that drug intoxication? 

A 	Well, I'm not an expert, but in my opinion, he 

Apparently-- well, he was under the influence4 

Q 	Well, you have seen lots of people under the 

influence, have you not? 

A 	Yes, six. 

Q 	And they are graduated or they are matters of 

degree , so fares being under the. Influence is concerned? 

A_ 	Yes, sir. 
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Q 	Would you say he was moderately under the influence 

or severely narcotized? 

A 	Welly in my opinion, I think he wee severely. 

But:he' wasn't belligerent, as far as you were con-
. 

corned? 

No, sir, he wasn't. 

Vaut there a /follow-up with any reports that brought 

him to your attention? 

A 	Nos 	
4 

14 

You don't know why he happened to be brought into 
• ' 	 3 

the station at the. time? • 

12 
	

A 	Well, I know why he yes booked. 

Is 	 What is that? 
14 
	

A 	Section 647 F, which is drugs, under the influence 
15 
	

of drugs. 
16 
	

Q. 	You don't know whether he had been in en accident 
17 prior to being brought into the station or not? 
18 
	

A 	No, sir. 
19 
	

Q 	You don't know whether be was afoot or on a motor- 
20 cycle, before being brought into the station, do you? 
21. 	 A 	No, sir, I don't. 
22 • 
	

Q 	Mr. Esnalstnte., 'X assume that you have obviously 
24 booked many, many people while you were there as a Jailer; is 
24 that correct? 
25 
	

A 	Yes, sir, I have. 
26 	

Is there any particular reason for remembering Mr. 
27 'Watson after this period of time? 
28 	 A. 	Weil, it is just like 1 stated., he was just 
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1 
	outstanding as far as a hippie. type was concorned; ha was just 

more co than the•normal mill of the people that come in our 

3 
	jail, 

4 

	

	 Andlimpwabout his degree of intoxication or drug 

intoxication? 

6 
	 A 	Well, we hava many people that dome in our jail 

7 
	that, well, say, were as high or have been as high as Mx. 

8 
	Matson. 

9 " 
	 MR. MagICK: I Iwo nothing further, your HOnor. 

10 

11 
	

CROSS-EXAMINATION 

20 

Al 	, 

22 

23 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18.  

19 

SY MR. BUOI4IOSII 

4:1 	 Did you :Learn that Mr. Watson bad Unita off a 

motorcycle that day? 

A 	No, sir, I didn't. 

Q 	YOU don't know about that? 

A 	No, I don't. 

Q 	You don't kw what drug, if any, Mr. Watson was 

under the influence of, do you/ 

A 	No, sir, I don't. 

Q 	Have you aver beard of the drug, belladonna? , 	• 
A 	X,40tve heard of it. 

qt' '10u don't know hi was under the influence of that 

drug? 
26a  

26 MR. AWLIOSI; No further questions. 
. 	, 

MO. BUBRICi4 4 have nothing further, your Honor. 

THE COURT: Thank. you, Officer; you may be excused. 
f 	• 

t• 

A 
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MR. AU4R/CK: We have prepared a stipulation, your Honor, 

which we are working on right now. 

Your Honor, we are prepared to enter a stipulation, 

which roads as follows! - 

May it be stipulated that the first time that 

Mr. Itay heard about the incident that occurred betweeen Myers 

and Barker Ranch in early September 1969, in which Mr. Watson 

allegedly demonstrated to Barbara Hoyt, Kitty Lutensinger 

Ruth Morehouse and several other girls how to stab a person is 

when this incident was related to him by Barbara Hoyt in %hill 

That this incident was related to Mr. Kay by 

giarbarsc,Royt in response to a question by him, which is *seen- 

*:401,A111 follower 

"I understand that you did not testify to the 
• s 
adtiOntilaild conduct of Tex at the first trial because 

he was • not. a defendant and therefore such testimony 

would not be relevant," 

Mr. %ay then said that Tex's mental state would be 

an issue at the upcoming trial. and, therefore, he asked, "Did 

'Tex ever do anything bizarre that you observed?" 

Mina Myt then thought for a minute and related 

the above incident. To Mr. Kay's knowledge, this wits the first 

time he had ever herd of the incident and also, to his knowlw 

edge, it is the first time she bad ever been asked about it, 

MR. KAY: So stipulated. 

MR. AUBRICK: Iwould join in that stipulation, your 

Honor. 
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THE COURT: I take it, ladiea and gentlemen, you recall 

what % told you about stipulations, that is where both sides 

stipulate to a certain fact we need have no further testimony 

pertaining to that fact, but you are to accept that stipulation 

as such. 

sontosx$ The people are willing to stipulate that 

at the previous trial I asked the Los Angeles 'County Sheriff's 

office -- actually prior to the trial -- to get a printing 

exemplar from defendant Susan Atkins, Patricia Ixenwinkel and 

Leslie Van Houton and Leslie Van Houton and Susan Atkins 

did furnish printing exemplars, but Patricia Xxenwinkel did 

pot furnish a printing exemplar prior to the trial. 

During the trial, during the progress of the 

trial I asked Judge Older to order Miss Krenwinkel to furnish 

a printing exemplar and on the advice of her. attorney, Paul 

Fitzgerald, she refused to give a printing exemplar. 

MR. ZEITH: So stipulated. 

la. =BRIM So stipulated. 

MR. BualasI; The people call Dr. Orovner 
THE COURT: Just a moment, 

MR. BUBRICK:.  The defense rests. 

MR. BUOLIOSI: Oh, I am, sOrrr. 

THE COURT: You have some exhibits, You have A, Bo  C and 

#4 	1 
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25 
	

MR. MUCK: May they be admitted in evidence,, your 
26 _ A0nOr, under the same- designation. 

COM': Let's see what they are, 
28 
	

BUOLIOSI: May we take a look at them at the bench? 
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THE COUTZ: The high school graduation class, photo, 

and 3untor high school and football uniform as As  B and C. 

And D, the bolt cutter that was found in the car received in 

evidence. 

AUGUIOnt May-we approach the bench for one moment? 

(The following proceedings were had at the bench.) 

BUGLIMI$ Wring the defense's case while Mr. 

Watson was on the stand, he was shown. people's 87, photograph 

of Sharon rate, ,and he identified it. 'We would again ask that 

it be received into evidence. 

There has been testimony now from several people 

identifying people's 87 and the jury has it on their notes as 

people 17 • 

THE COURT: The one showing the enlarged stomach, full of 

blood? 

MR;, ii1V147f0S/1 I-repeat to the court again that basically 
,  

the only thing that shows
- . a murder victim covered with 

blood; Which is )zot nearly as grotesque as some other murder 

vietime where'theie is a decapitation or large holes in the 

body or-soothing like that. 

It is basically a dead person covered with blood 

and there has been testimony as to people's 87 and I think the 

jury -- 
THE COURT; It was shown to Watson and also shown to 

One of the doctors. 

Mk. RIX;14.10SI: I think the jury will really wonder why 

they az* not permitted to see the photograph, There has been 

testixony on it. 
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- -nut Comm: I still think the prejudicial effect of the 

phe't'agraph jar -outweiiha the.; probative value particularly where 

you -have so much -other evidenee which covers it. 
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7 

touhave evidence, all the Coroner ;a photographa, 

bleck and whit Ones, You have blowups,. You have the diagram 

Showing how the ropes were .looped around his neck. I think 

it it covered by so much testimony, it .ta highly inflammatory 

And prOutlicial. 

$R. AUGLIOSI: Thank you, 

(The foaowing Proceedings were had in open court.) 

THE. CLEM tato. your right hand, please... 

You do sOleunly swear that the testimony you- are 

about to give in the cause now pending before this court shall 

be the truth, the whole truth, and, nothing but the truth„ so 

help you God? 

THE- WITNESS; I do, 

GROVNEX BAILEY, 

called as a 'witness on behalf of the people in rebuttal, 

testified as follows; 

THE CLERK:, Will you take the stand and be seated. 

Will ion stet* and spell your name. 

THE WITNESS; 3.. Grovner Bailey, C-r-o-v-n-e.r 

mum EXAMINATION 

BY MR. B1./M.10Si; 

Poctor, are you a medical doctor duly licensed 

to practice in the state of California? 

A 	Yes, I am, 

11 	And do you have a medical specialty? 

A Vs. 
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10- 

1 

2 

Q 

A 

Doctor, 

THE COUKC: Think you. Try to keep your voice up. 

THE WITNESS: yes. 

Q 	BY MR. EIVLIOSI: Your specialties then are 

neurosurgery ...- 

A 	Neurosurgery and neuropsychittry. 

(1 	And how long have you been practicing as a 

What is that/ 

VaurOsUrgery and DeuropsyChiatry. 

You might pull your -chair up a little closer, 

11 

12 
 

3 	13 

 14 

15 

16 

,;naUrologist and psychiatrist? 

A 	Since 1925. 

q % 	• Will you please relate your training and experience 

thelfield of medicine, including. your training 

experience and education in your !medical, specialty of 

neurosurgery 4,1W psychiatry? 

26 

27 

28 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 ' 

A • 	74- graduated from the Colgate University in 1920. 
I 

I graduated from the College of osteopathic 

physicians and surgeons in 1926. That institution was 
at 

transfermed into the California College of Medicine andAthat 

time I sustained the M.D. degree, although I had always been 

a physician end surgeon prior to that. 

And then have an honorary degree o Doctor of 

Science 1959. My training background, I had ay internship 

at the Merrill Psychiatric institution and did not have 

residencies, per se, but had precepteeships: One in psychiatry.  

with Edward S. Merrill, who wet a member of the panel og what 

is now Department 96 at Los Angeles General Hospital for many, 
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ialuv years arid who 'has studied with Mau and Ste cker its  

CO:11,n;ido !State 
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1 
	 I had * precepteeship with him for five years. 

Subsequent to that, because of the fact that I was 

3 concerned -- frequently consulted as regards the difference 

4 between a hysteria which caused symptoms of brain tumor and a 

5 paralysis 'which was caused by hysteria, to give a short example 

6 / determined to know a whole lot more about neuroatirgical 

7 procedures and I studied in neurosurgery in various areas in 

8 the United States giving techniques in New York, St. Louis, 

9 Chicago, and here in Los Angeles. 

to 	 Then I bad the opportunity to be a junior attending 

11 neurologist at the Los Angeles County Hospital, starting in 

12 approximately 1930; and inasmuch as, this precepteeahip was 

13 related to that practical. experience -- 

14 	THE COURT; Doctor,, would you be good enough to tell us 

15 what is a procepteeship? 

16 	 A 	Preceptesship is that particular program in which 
17 a young man, in those days -- and the idea still finds favor -- 
18  is devoted to on Older psychiatrist or older surgeon or older 
19  general practitioner, depending on the specialty, who gives his 
20  entire time to that particular individual and who is tutored 
21  by that individual in the discipline; and that, in general Is 
22 	the picture, 
23 	

It has to do with attending seminars, it has to 
24  do with assigned studies, of course. It has to do with 
25  practical experience in the clinic and in this case, the 
26  General Hospital. 
27 	 And following that particular period, I then, eras 
28 	iOr'attendIng surgeon in consonance, also, with this:  
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other experience„ because 1 had been more .or less conco*ttantly 

and i Imo the only one, as it happened, 'in our particular 

unit -6-,  who had this dual interest. 

I -was then on the staff as the neurologist, -and ai, 

also, a neurologist in the- college, teaching; and dame were 

the dual capacities-  at the County and at the college. 

This .continued for, a period of Come five or sit. 

'years and subsequently I obtained the position of executive of 

the department of neurology of the College of Osteopathic 

Physicians and surgeons; and subsequently the California COlIege 

of Medicine; and in that capacity had the minagemant of the 

depirtment with other individuals, junior neurologiets and 

junior instruttors, end so on. 

This was alio eccompinied by the position, later., 

of senior -- >a co-seniOr in psychiatry it that same institution, 

16 at Unit. 2, Los -Angeles Central HOspital; and I vii co-senior 

19 

20 

21 

22 

23 . 

24 

25 

26 

27 

28 

17 n;;Paythiatry for a -period of five years. 

Subsequent to that, then'  because the department 

Aliii,tO'be Split becatiee,the department was getting very much 
k 	• - 	• 	I 

too large and we bad junio'r ambers- coming along, I chose-  to, 

at the, ,Counq, gct'into the neurosurgical field And I was given 

the position, after a ten-year period, a position of executivm 

.of the ,dePartient 	ieurosurgery,. and I am 	or i woo, 'at 

the time of the changeover to the CSC Medical Center, and at 

which time the "California College of Medicine was joined tad 

became the Medical School at Irvine campus of the University of 

California -- since that timeI have been emeritus professor 

of that, of the original two institutions, and 1 am still an 
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3  

emeritus 

2. of' the.  

 

consultant in neurosurgery at what was then the unit 
„ 

-datieral Hospital. 

pention that only because of the dual Interest 

1 

2 

   

which I have had in the surgical procedures necessary to repair ,  

or to treat neurological and surgical conditions of the brain 

and spinal cord. 

Now, along with that there has been the opportunity 

afforded by Judge Fricke, I pay say, who had occasion to 

appoint me to the panel of the Superior -Court, the psychiatric 

panel; this occurred in 1936 and since that time, I have been 

on that panel .- 

Q 	BY 1.1R. BMWS': This is a Court appointed list 

of psychiatrists? 

A 	A court appointed list of psychiatrists. 

Q 
	

So you have been on that list, then, for what, 

30 years? 

A 	Since 1936, yes, 

Q 	It would be 35 years? 

A 	35 years; and I am not on the faculty any sore of:  

the colleges. 1 am emeritus in that. respect. 

And in the process of that time, in response to 

the question about ay further training, I have made it a point 

to do, at others 40 and art expected to do, have traveled the 

world,. softewhat, and have had an opportunity of studying in 

the. Middle last and in, for instance, Eintheim's University 

in Cairo, and at Victoria, Augusta in Jerusalem, in the 

Evengelismost Hospital in Athens, several hospitals in London. 

Meal Were not extended periods of time, but I have bad 
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occasion to have .t..4 very happy tripe with the medical tours 

of 	I.n the Middle Bast and one in the Scandinavian 

countriel and in Russia, 
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1 There 1 had the opportunity in Russia of observing 

2 
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8.  
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three mental hospitals, two in Noseow and one in Leningrad; 

and have made it a point through these. observations not only 

to study the discipline, which I was there to do, but also 

to be interested in psychological, muscial, religious art 

having to do with the feelings of people, 

naturally am a member of several -. 

Various professional associations? 

A 	.- professional associations. 

Nov, how long were you associated with General 

Iospital?' 

Vrom, 1930 to 1962 -- yes, 1962. 

$2 years'? 

A 	Right 

Uere you ever a co-director of the neuropsychiatric 

section over there? 

In our section -- in our section, in Unit 3, yes; 

I was not :3 the psychiatric division o 96,. for instance, 

Italie you written and had published any articles, 

papers' or books in, the fields of neoro3.ogy or psychology? 
, 

les, and _it isni.,t by happenstance that 1 have them 

with mei, -• • . 
Q t  What did, you bring with you to court today? • 
A Wen: 

Without going 	the contents,p  just basically, 

the names of the articles and where they were published. 

ITell„ if I sight refer to my material, I would be 

Q 	All right, 
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13 

14 

15 

10 

_1' 

A. 	because otherwise I don't .have an independent 

isamory; it isn't that long. 

THE COUP:rt 1)octor„ if you need that to refresh your 

'memory, you may refer to it. 

TUE mess; Thank you.. 

THE OURT: Iva 1 .suggest you' remove that so the jurors 

can seeyou„ put it over here, if it will help you. 

TO WITNESS; Thank you. 

The first one I have hero 	hive others*  but I 

don't have them with me 	but the first time I published was 

when I was a student in 1925., and I will never forget that one 

because my asaustaon .centered on a little bit of my Latin 

background, "'is medicatrix naturae," The healing rower of 

Nature. That was very presuzptuous; but I have one here in 

'194L.containing my first hundred cases for the Superior court, 

and I entitled' it*  "Crime Iltrches On"; that was years ago, when, 

the idea of time marches on first came into vogue. That was. 

 

 

,18, 

19! 

20 

21 

#ublished. 	;25.'. :1941. 

Then in 1948 I published one on the"Thoroco-lumbar 

SYnita thr titke!in Essential Hypertension," which means due to 

the fact of Stress and so forth on the nervous system, the 

ilytopathetic'nerlious system alongside the spinal column has 

been operated and has frequently been sympathetic in oases of 

high blood presOure. 

Then I have One here, "Surgery in Psychosomatic 

Medicine," where I was beginning to combine the two fields; the 

WS in March 1969. 

September 1950, "Twenty Years of Neurology and 
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SA-3 	1 
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3 
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5 

Peaty .c, 	it_was my responsibility -- from a medical stand- 
., 	!  

point goodlortnot; but from the compassion of a physician, 

„the Awful,experience -- of taking care of 134 cases of polio; 

and during that particular epidemic, and that was in our 

contageous department at the county in re/ation to neurology; 

and that was a hit of my experience in that regard.. 
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We bad and I reported then also as regards various 

diagnoses in the pediatric field. 

had a total of 300 cases and the/ ranged all 

the way from depressed skull fracture to Mongolian. idiots* 

Then I have one here under date of November /959 

lOuropsychlatric Considerations Peculiar to the Aged," 

.dud here is one I wrote with my associate at that 

time, "lientatonta *boaters," 

Hematomas, they can be large blood clots anywhere, 

but they are particularly vicious when they are on the bra 

inside of the skull and hunters for the simple reason that 

they aren't always opparentofrOm the outside never, and 

neurologically sometimes silent and therefore I entitled it 

1Hematom, Hunters*" I gave a little credit to my granddaughter 

On that one, This was in 1956. 

when I hada paper that I gave in the honorary 

society in 1957 on amytroPhic lateral sclerosis, Lou Gerhig's 

disease, and differentiated that with X.,reys, and so on, from 

a condition which frequently is not diagnosed because it isn't 

lkeked for because people don't know when they are drunk 

,whether they, havehad,an ,accident or notx  but all of a sudden 

they'lleveloct o/er 5U ttiMepided period of time, possibly, 

symptomsqtamytrophic lateral sclerosis and when you take an 

Xwray o they sfleett they find a fractured neck. 

e 	They fell down dr link and that happened but nobody x 
bothered to take a picture and that was under date of October 

'57 about some 13 years ago, 

Then here is one on epilepsy and hypotheses, and 
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2 

3 

 

that was under date of 1958. 

Then one on neurosurgery, 1959. And this one, 

forgive me if I say this, but this I prize becaute it starts 

out "Oh, LOrd,. How Manifold Axe Thy Works and In Wisdom Have 

Yon Made Them All," 'because we start there and that not only 

biblicid 134, in the floor of the Westminster Abbey when 

.1'u11on' discovered the heart function. 

And then we _go from that. Here is one, a report 
• - 	 • , 

of the pgaivfedirigs- at 	-on global research for global health 
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This was October 1961 and. I reported this verbatim and I 
.• 	- 	. 

Wrote 	 do eihotthand but 1 wrote pretty rapidly and 

ao i wXote just as fast as. they talked and I have this down_ • , 
and I published it beciluile I knew I had it correctly and I 

turned that in to interested parties. That was November 1961. 

Then at the California Medical Association mental. 

health conference in 1963 I happened to be chairman of the 

comittee on ItLeilt01 health for our particular portion of the 

'Medical satiety and I wrote my report of that and that is all 

Z bay. with me. 

These ertities were actualiy published? 

A 	These are published articles and these are. 

reprints. 

Q 	In terms of numbers, how many articles would you 

say you have published 	the fields of neurology and paychistr 

A 	Oh, I think somewhere in the neighborhood of 40 or 

50. 45, something of that sort. 

Q 	len just brought in some of the important ones? 

A 	I brought some of them, yes: 

25 , 

26 
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1 

• 

q 	Use you ever taught any course in the field of 

payOhiatry? 

, A 	 halite taught courses in the field of 
• 1 

nehiopsYchietry,:which-is a combination of the two, yes I 

hive.' 
, 	I • 	 , 

Where and when? 

4., ' 	have-taught those in college, as I pointed out, 

because in the course of my teaching I taught not only the 

neurological features but also the impingeskentsi es it has to 

do, as I mentioned at first, with the differentiation between 

hysteria, giving signs of paralysis, and a brain tumor, giving 

signs of m0301 disease. 

44 	Have you ever participated in Aro' seminar* on 

psychiatry? 

A Yes, have. 

Q 	Where and when? 

A 	I. have frequently in my period as senior executive 

officer at the college and in my period of time when I was, 

for inetance, from 1955 to '62 I was chairman of the American 

00teopathic Board of Neurology and Psychiatry, which controls 

the teaching and the credentials and the criteria of reference 

each of those disciplines for the United States in our 

priztfessions, 

Q 	Apart from teaching in schools and,universities and 

colleges, have you ever given any lectures in the field of 

psychiatry to other interested groups? 

'des, I have given many lectures in psychiatry and 

in neurology to hospitals, hospital staffs. 
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reColitaber resigning from one of the hospital 

staffs 	not front a staff, but from the credentials committee 

of two hospitals, when as a member of the abortion and 

aterilization, committee, for a -ratter of three or four years 

I found myself at variance with the policies which came into 

vogue, so I resigned from that because 1 didn't agree. 

mentiOn. that because as related to that function, 

both as determining the credentials of applicants to the staff 

and also in this committee having to do with *let cases were 

admitted to the hospital, for whet abortion* and whatnot, it 

was necessary for me to take a stand and, of course that isn't 

etty. 
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Are you presenqy in pa ivate practice? 

A 	I always have been end I might say at the. time I 

was with the County Hospital, we were not paid one nickel. 

This was. all free. 

Vie gained our benefits, of course, and. such -Stature: 

as we might be accorded by reason of our activity with the 

interns, with the externs., with the residents, and with our 

other staff members on. the staff of the various hospitals, but 

at the County for 30 years, that was not onedims .paid. 

Q 	for 30 years you worked at General Hospital then 

as it neurologist and a psychiatrist without any compensation? 

A 	Without any stipend. There were lots of ,compensa- 

tions but they weren't monetary. 

Q 	No monetary compensation? 

A 	None whatsoever. 

Q 	now many criminal defendants, Doctor;  have-  you 

examined during your career as 0 psychiatrist, approximately? 

A 	Ohi, I would say appftximately 	including those 

not Appointed by the,  .court? 

Q 	Yes. 

A 	Oh, 2,500, I suppose. 

Q 	YOu have examined approximately 2,500- individuals 

charged with crimes? 

A 	That is right. 

Q 	And how *any were charged with the crime of murder 

of the 2,500, approximately? 

A - I figured that out and. that comes to about 25 

percent, 25 percent of those. 
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1 

2 

3 

4 

Q 	That would be about $00, then? 

A 	well, 25 percent of 2,5004 

No, let's see 

THE COURT: 625. 

THE WITNESS: That is right, somewhere, five or six 

hundred. 

Q 	BY NR. BUGLIOSIt So you have examined five or six 

hundred criminal, defendants being charged with murder? 

A 	That is right. 

Q 	With -murder?.  

► Not always related to the court here. 

Q 	Right. And you psychiatrically examined them? 

That is correct. 

Q 	And how many times have you testified tafore any 

court of law as to the. mental. state of a criminel defendant at 

the time of the COMICS i011 of a crime, approximately? 

A 	Oh. I suppose in the neighborhood of about 200 

tiptoe, something of that sort, possibly. 

q•Not:flat talking about murder defendants now, any 

type of, crinanal, defandants? 
• 

Oh,: 	$io r .444;11, 

Let's talk *bout murder,diefendants.. About 200 

times you have testified. in a court' 'off` lawn to the state of mind 

of an individual charged wit phi  murder?, .„ 

A 	O. 

overiku, how many times have you testified in a 

court of law as to the state of mind of a criminal defendant 

at the time 'of the commission of a crime? 

. 	A 	T -would like to give' you a firm answer1, the only 
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1 	 Can you give us a vague)  rough approximation? 

2 . 
	 Well, I can't even make it percentagewise, for the 

3 simple reason that some cases you appear And the. court's dark. 

4 
	

XAY: Like yesterday? 

5 
	

I/ 	WY MR, BUGLIOSI: Well, you have examined about 

6 2,500, apparently, criminal defendants charged with a Crime; 

7 a these 2,500 would you just estimate that you have testified 

8. actually in court 500 times, a thousand times -- 

9 
	

A 	Noo  1 suppose about. 400 times, something of that 

•10 Sort, not any more than that. 

The courtroom is not a place that is alit to you, 

or anything like that?' 

	

A 	tio, but there. are many who have bed much, greater 

eXperionce. 

	

Q 	During theme 400 or so times, Doctor, have you 

testified for the defense- as well as the prosecution? 

	

A 	Yes, I have. 

	

.(4 	What would the breakdown on that be 	again, 

approximately -- bow many times„ .approximately, have you testi".  

fied for the defense as opposed to the prosecutiOn? 

	

A 	Oh, I Suppose 75 and 25. 

' 	.., 15'percent of the times for the defense? 

	

A 	Wm.. the,. defense; -think. so. 

q '-1(0004-dirlsottug 704x atteAtion to defendant mules 

Watson, I take it-yr? examipedhim? 

	

A 	̀es,':. I„ did. k 	- 

Did trudge.-Alexander).:the judge in this case, 

appoint you to examine Mr.Watson2 
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1 
	 A 	Yes. 

	

2 
	

Q 	And when and where did you examittio 	Watsob? 

	

3 
	 A 	if I may refer to my material*  your Honor - 

	

4 
	 TUE COURT: Certainly. 

	

5- 
	 THE WITNESS: I, examined M. Watson on order of the Court 

6 at the new County Jail July 7', 1971 -- 

	

7 
	

Q 	BY Ia. BUGZIOSl: -How long did you talk to lir. 

	

8 
	

Watson? 

	

9 
	

A 	That .examination was two-  hours. 

	

10 
	

Q 	Did you speak to .him after that? Did you examine 

	

11 
	

him after that? 

	

12 
	

A 	Yes, I did,, 

	

13- 	 Q 	All right; When was that? 

	

14 
	

A 	The naoct-examinationwas on July 8th. 

	

15 
	

Q 	,ThOtiollowing day? 

	

16 
	

A h  t The following day. 
17 

IQ 
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THE WITNESS: July 7th. 
BY ML BUiLiOSi:- The' next time, July 8th; again, 

at the County Jail? 
A 	Again at the. Jail. 

For bow long on this occasion? 
A 	For one hour. 
Q 	014 you examine him after that? 
A 	I did. 

Q 	When was that? 

THE 00ORTII the 	'wii:s444yith, did you say? 
4 	 ' 

• • 5 	 „ 

,THE WITNESS: July 7th, T believe. 
THE COURT: Tier* 	tot, I'm sorry. 

, 
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A 	.1 eximintd. him on July 9th. 
; 
yAgatitat the County Jail? 

A 	Again at the County Jail. 

4 
5 
6 

8 

9' 

10 

11. 

12 

13 

14 

411111 	15 

16 

17' 

18 

19 

20 

21 

22 

 

	

''j 'Q 	For hoer long? 

	

A 	For one hour. 

	

Q 	Did you examine him after that? 

	

A. 	Yeis. I did, Counsel. 

	

Q 	When was that? 

	

A 	That was. on the 10th; July 10th. 

	

Q 	Again at the County Jail? 

	

A 	Yes. 

	

Q 	For how long? 

	

A 	Two Tours. 
Is that the extent of your examination of Mr. 

Watson? 

	

A 	No. 

	

Q 	Okay. Would you relate to the jury the additional 
times. and. number of hours? 

	

A 	1 again examined him on July 15.. 

	

Q 	County Jail? 

County Jail. 

	

Q 	For bow lung? 

	

A 	For one hour. 

	

Q 	You nay continue. 

	

A 	I again examined him July 16. 

	

Q 	County Jail? 

	

A 	County Jail. 

	

Q 	How long? 
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19' 

A 	45 minutes. 

Q 	Any other times? 

A 	No other times that t .exemined him personally; but • 

I had been privy too, I would say, most of the volumincius trans-

cript*, grand jury transcripta— 

g 	Yes, I will get into that in a while, DoCtors 

A 	Prior. 

Q 	Now, was one of the.Objectives or your examination 

of Mr. Watson to determine whether Mr. Watson had the mental 

capacity to harbor malice aforethought at the time of thee, 

killings? 

A 	Yes. 

Q. 	Was Another objective to determine. whether Mr. 

Watson had the mental capacity to maturely and meaningfully 

reflect upon the gravity of the contemplated.  act of killing? 

A 	Yes. 

Q 	lotto another objective to determine whether he had 

the mental capacity to deliberate and premeditate these killings 

lfor which he is presently being charged? 

1 
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A Yes. 

Q 	Did you give Mr. Watson any tests of say kind? 

A 	Yes I did. 

Q 	3 	List did you give hind 

Af 	I.,  gave him neurological examination,. 1 gave him 

'psichiktric:4amination, I gave him certain projection tests,*  

as they ,are,called, to indicate his abiljty to understand the 
1 1 A  

- 

spoken word -- that is dialogue to determine as to his 

memory, to determine as to his present and then prior capacity 
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to remember. 

1 did several emotional profile charts -- or, he 

*id, at my request. 

Q 	Would you relate to the jury how he performed these,  

various tests that you were talking abOut, like the neurological 

test and the projective test? 

A 	Yes, if I may, in the neurological test -- if I 

may start with the first and go sequentially? 

Yes, yes. 

A 	-- we established good rapport, in, the first place. 

Substantially, he was concerned at to any examiner,* new one, 

Aiecause I had understood that he had had others, and so I made 

it & point to explain the purpose of the procedure and. something 

as to the fore mat of the procedure and as to what ay Pine* in 

thoVpiciu**  , 	was. ' 

therefore started out asking him to look at some 

•:0ict4res, fad these pictures are standard pictures which have 

to do ,with, simply Asking the individual what the picture tells, 

-what the story; is as described in the picture. He did this 

very well. 

then showed him another standard page having 

rather ridiculous combinations of pictures, such as a rooster 

with three legs and amen in *rubor, or at least a figure in 

armor with a gun, other tests, indicating other pictures which 

mere equally unrelated; and he very quickly and very accurately 

recognised the inequitisms and described them..  

I tested him on memory items, and, as ie evidenced 

in the dialogue later, be did very well, with certain 
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exceptions which he, himself, indicated, which will later, 
f 

appear. 

Q 	Before you go any further, give us an example of 

• what 4 y04-.Conti,d0wd,' to be good memory on his•part. 

A  Well, "l think 'be could remember what he did IA 

higk .schobl ind; what he used to do when he. was ftshtng and how 

he used to be with the airline and what ba. could do ;it the 

time; and Whet' his ''folks had- always taught him to do and what 

he remembered about his life at the ranch and before that; when 

be picked up a hitchhiker and was subsequently on the road. 
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dee remembered many -of the details of the incident 

question xzd had a very good recall of circumstances in 

the area of detention. 

You mean when he was incarcerated? 

incarcerated in 'Turas. Mere was no problem. 

He -remembered everything that Occurred in Texas? 

A 	Yea, 

While he was in Ian there 

A 	That is right. I don't know, when I say everything 

wouldn't say that anyone remembers everything, but in 

general, 

Then his description of his experience in the jail 

here, his experience that he had at 4taacadero and subsequently 

and his recall. of the various portions of my examination, 

because we tried to make it cohesive from day to day and I 

examined biza)  naturally, from. day to day to have more points 

of reference than one or two. 

-Q 	So you found no impairment of memory? 

.A 	And I was satisfied that -- well, the first memory 

testa that I gave him, When I showed him some ten items on a 

picture, I told him I was going to. ask him some questions about . 

that and he answered, gave me eight .of the ten right, away and 

Sith 4‘stimuli. Us4 of 	rubbing my ring --"oh, yes, a ring," or ,.  

as moving my hand across the face - "Oh, yes, a shaving brush.' 

... • .igttosci. two items he recalled, but that was with an 

added visual. stimulus. 
; h • 

Ito remembered eight 'without flay stimulus on your 

part? 
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A 	/as, 

Q 	lie remembered the additional two by what you did? 

A 	That to right. 

Q 	Yon may go on with respect to the various, tests 

you gave *, 'Watson and how he performed them, 

A 	am looking now at the material that was on 

the hospital charts,*  which is part a my examination, but 

which dr es not relate to the question at the moment. 
ti 

Then I, in Order to determine how Steady his 

_hand was, whether he could see, whether he could understand 

0 "rrOist• Ithether'his'bri!in could function in response to 
, • . 

my request and to his understanding of it and, tharefore, he 

could make 	hand IdO what he wanted his hand to dos  I drew 

a diagrams  which is routine with me. 

4  And this diagram, I drew the top one, with a 

circle, a square, a diagram, end the role and female sysibola•  

and with all due respect to me, he did a better one than I 

In other words, I mean his line was firm and his 

duplication was excellent. Then I asked him to draw me a 

picture of a person end this is partly for the same reason: 

To determine this, the ability to make the hand do what the 

brain asks, and to understand what is asked of the individuals  

but it also is a thing that I, studied in Switzerland, as it 

happens. 
26 

27 

 

Vita is years ago when I was a delegate to the 

Third international -Psychological Congress at Zurich, and I 

became very mach interested in this sort of thing, and every 

82 	1 

2 

3 

5 

6 

7 

8 

9  

10' 

T. 
11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

26 

21 

22 

23 

24 

26 • 

000042



4292 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

ease I havelta.d:sincei,,l9,54, whether surgical, neurological, 
; 	, 4 

Ott  parbiiitricat I Abort -disked them to do two -things.. 

X have had .afiasei  .5,000 cases, that X have never 

had an opportunity of researching, but it is ready -- one, is 

to draw .4 person 	in this ease the -per on. is drawn very 

nicely. There is. good balance. 

I don't see too well, but is there a person drawn 

there? 

	

9 
	

A, 	Oh:, yes, there is. 

	

IQ 
	

Q 	I was looking at the center of the sheet. Way up 

	

11 
	

In the upper left-hand corner? 

	

12 	
. Us4 

	

13 
	

Q 	Sorry, Doctor, to have interrupted you like that. 

	

14 	

You may continue.‘ 

	

15 	

A 	Cow into pry office. 

	

16 	

Q 	z ass so busy X Aloft have time, Doctor. I even 
17 • 

'work on weekends. YOU may continue, Doctor. 

	

18 	

A 	Well, IV, but this, the fact is that this person 

	

is 	

is will proportioned but is drawn as it happens in the upper 
20 

left-band corner of the page. 

	

21 	

Then X asked the individual, in this. case Mr. 
22 

Waseca, to draw met picture of a fruit tree and he did that 
23 

and that is a well proportioned tree, but it too is in the 
24 

upper left-band corner of, the page. 
25 

THE COURT: Does,  that have 4ny significance?' 
26 

THE WITNESS; Yes, it doeS, your Honor. 
2Z 

This hos significance. It msy have other 
28 

significances but it has one significance .. which through 
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1 
	the years t have determined and others have .determined — 

2 
	

When an indiViclual puts their figure in the upper-left-hand 

3 
	Corner of the page, this is -due to a feeling of being 

4 	Cornered, simply ,stated„ a feeling of being -cOrnered. 

5 , 	 Now, if the individual has an organic problem 

6 primarily, this figure will be in the lower half of the page 

7 
	

Q 	Wt: MR. .10:0408Is Organic brain problem? 
• 	A 	Brain problem or arty other problem that has to 

9 
	

do with their concern regarding a withered limb, or some. area 
10 of difficulty which they may not be aware of, but Which from 
11 	a psychological standpoint will give them the weighted index, 
12.  if I may •Bay, of an organic problem rather than one having 
13 	to do with emotional stress. 
14 	 •cz 	'fou forted this optatOn as a result of examining 
15 	or giving approximately 5,004 people that test? 
16. 	 A 	Yes* 
17 . 	 You may continue. 
13 	 A 	Then after that, ,and this is on the ease day, I 
19 	

40444;1 14tr4 Watson to do a Cornell. *motion profile. 
20 	

A standard psychological test? 
21 • 	

A 	'Otos  having to• do With answers, of yes and no and 
22, 

he being perfectly free to answer in any way that ha saw fit 
23 	

did answer those and those are part of my consideration. 
24 

25 

26 
; 

.27 

28 

.• 	 then asked him to. do another somewhat Similar but 

z  rather more, ..f will say, *notional sensitive 	this other 
- 

te 
•

at ill's to-  dO Witkihisical situations, responses to Certain 

circumstancesc  questions of some emotional feeling, 4;QadttiCali 

agis timi'-aympathetic.,nervous system relating to the 
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heart, lungs, and so forth, questions also relating to the 

degree of tension Aom., Ithether the individual used to wet the 

bed very muCh and questions of physical response, but 

Sometimes occasioned by emotional conditioning., 
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Then (intuitions about -whether the individual has 

hatttionbie *LW t6 	whether they have used dope 

regularly, what their experiences were in refor* school*  

something about the opposite sex and so on. 

Now, this ono (indicating) is a modified money 

chart of some --A,  this one (indicating) has l00 questions, 

end this '1,09t: one, the modified profits, has 88 lines 

but 100 questions.. 
of 

SeverillAthe questions are twofold, but totaling 

100 questions. 

And these are answered without any other stimulus 

than to say, "Charles, will you please look this over and you 

can answer it yes or no Sometimes or none of your busineis, 

just write it down''#  and that is exactly what I told him, so 

he 4i4 that* 

That was my first examination* Then I examined 

him again ea the $th and I noticed that his nails were neatly 

manicured but. that his nail, beds were a little cyanosed, a 

Mae on the bluish side and I didn't like that, 

.Q 	What was the significance of that? 

A. 	I didn't know but I wanted to find -out. It had 

something to 40 with circulation and so I wanted to- find out 

end so then, X as say, reviewed the hospital chart and -the 

film, then proceeded with other questions which I have 

included in my full report. 

Then I repeated the 'memory items and he again got 

eight out of 

:• Ten new items or the same ton? 

8 
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xo 
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A 	These were the same ten, but this time ha 'omitted 

the hat and the cup and so I .did something with my head .and 

with my south and this gave him the stimulus,and Charles 

responded. 

You say Charles responded well? 

Yes. 

Do. you mean Mr. Watson? 

A 	Charles responded well. 

Then I ,gage him a color square test, which I had 

previously 'done and repeated its 

74. isisSed that when I discussed this before, 

somewhere along the line. In any event the color square test 

took 45 second*. 

Now, that is not a fast response.. I like to see 

color 'agitate test accomplished in„ oh,. 40 seconds. 45 is 

not out of 'line by too far, but it is on the sluggish side. ; 
have atm one person do it in 22 seconds, which 

1. 

lnite something., 

X.,at;thatf, time showed -WA Rorschach cards.. 

did net 'do' a Itori.Chich examination per se*  but I showed 

him/1.orachachl'ca04,.•' ; 

blot cards? 

A: 7,1 ithix ink lilot'..ctirds. looking for one thing, 

'because I ask interested in his organic situations Every case 

that I have in my office -- it .doesn't make any difference 

. if it is psychiatric or otherwise neurosurgical potential 

or not, show them the Rorschach cards to find out one thing 

48 to: whether there is what we call perseveration, repetition - 

000047



4297 

at individual gets stuck on the record, Ito to apeak, and he 
did not. I found no perseveratioh. 
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Other words*  -Sometimes people will look at a • 
" — 

standard card and says  "Here's .a parrot *. cih, yes, here's a 

t=fax'roP11,;.. 11,114 they 80  on and on, and maybe two or three, more 

cords, "You know this parrot ba some red on it," indicating 

that they come up with the same image; and this can have other 

implitstionst  but it is to often present in organic brain 

(lineage cases that I always tool* for it 

From that standpoint and from that standpeint, 

only, because otherwise I send my Rorschachs out to clinical 

psychologists for a report. 

Q 	But the lack of perseveratiOn by Mr. Watson caused, 

yon to tome to what conclusion 

A 	This was only a straw in the wind; I didn't coos 

to any conclusion at that particular times  but that, added to 

other thing*, gave me the feeling. that)  At least that did net 

Support the view of gross brain damage .• because people who 

have strokes*  for instance, will. have that frequently, 

perseveration*  providing it is in the right area 

Q 	Of the brain? 

A 	of the brain, 

Then I went on with my examination, asked him many 

4uestions, all of which are verified. Then, this was all 

for that examinatiOn. 

Then*  on the 9th 

THE COURT: 'Before we Om* to the 9th, suppose we have 

OUr Inorning recess., 

MR: B01410611 Thank you, your Honor. 

THE COU14 Ladies and gentlemen of the jury, 'we will 
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have our morrang recess at this time, 

Once again*  heed the admonition heretofore given. 

s 	(Recess,) 
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THE COURT: People against Watson. Let the record show 

all jurors, countel, and thee defendant are present. Mr. 

Bugliosi, you may proceed. 

Q 	BY MR. BUGLIOSX: Thank you, your Honor. 

You may continue, Doctor. You mere relating sons* 

.of these examinations you gaVe Mr. Watson and bow he performed, 

the. 

70$ 	x*.t were starting on the examination of the 

9th, % Vilieit." • 

:.! -"THEITUNgsSI 14s, your Honor`. 
k 

4 	Or; July 9th, X examined Mr. Watson that morning, 

had Occasion to,'Augk hirg, about him he had been felling and hes  

told no. 

He discussed his diet. He said that he had been 

moved out .Of the hospital facilities after the middle sseal. 

lie said, "I. ate a 'lot of fruit and X can eat tuna fish,. soup, 

if it is vegetable. X can't handle sugar or greasy things .yet. 

t comes out by my spitting it up." 

I noticed 'that he had new hospital. garb. lie was 

neatly attired in denim and he Appeared 'to be very much better 

and he said, "I can eat dried foods, in fact, mother used 'to 

bring ea that in jail _in Texas." 

att 

 

said, "X am in 2500 now." That is the cell 

area 	"and I, can keep -down all of the vegetable and fruit 

juices." 

I checked his blOod pressure and his pulse and 

respiration at that time, they were normal, and he said, "X bad 

a s.tomach X ray this morning, to X had no breakfast." 
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„ 	And at .that time 1 launched into the problems of 

hii backgrouna as reser& difficulty with the law lind have 

reporti4 	my full report. 
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This report, if may say, it a verbatim copy of 

2 this material which is *11 handwritten at the time the questioe 

is asked and the answer Is given; and this related to various 

items as to whet went on at times at the ranch and ',twat in 

that general discussion. 

Then 1 saw him that wee on the 9th -- on the 

10th. X sew him for two hours add X just -- to ,give an idea 

of the kind of finding at the time, I said, "How did' you get 
along last night?" 

His answer was, "All right." 
"Did you have a good. supper?" 

"Why not, Charles?" 

"X spit it up." 
"Why?  s 

"Pried chicken, thick, yellow dessert; I gave it 

to somebody else." 

"kW breakfast?" 

w104" 

"Any juices?" 

"No, and just a roll with sugar on it; eggs and 

. ;cereal stuff, X don't know what, it was. Then they have the ki 
same stuff that everybody else has, end when 1 go back to the 

.1 tom into this feeling of spitting and coughing and 

.thest na, SO X don't eat it; and heart starts hurting, too." 

Art4 then, further description of the dietary 
l 4 

lifficultisa wWAt he was having -- and, the physician, 

,irrespee(tIve aftikeyehietry or anything else -- as a physic .an,, 
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2 

was c+ srn ii sy rigards•his nutrition; and so I then asked 

him about other (Imitations. 
. 	. 	, 
' We VOlitinfied our interrogation and I sold here 

4 well, his said, 	response to my question, "You are concerned 

5 about your foOd and your diet supplements; and do you know what 

6 I mean by that?" 

7' 
	 Mid he said, 'hies, / do, vitamins fruit and vege- 

8 • table juices. 

9 
	

Then be told me what he could eat if he could get 

10 it, and he said, "The more natural it is, the better." 

Arid then we talked about eating raW fish, providing' 
12 it had been treated with lime juice, and so on and so forth; 
13 and he responded with excellent rapport 	in other words, he 
14 laughed when there was a little opportunity to smile at a 
15 little quip of some kind, and was very responsive. 
16 
	

Then l asked him several questions as regards 
17 matters of fact; so t asked Mu, "What's the difference between 
18 a lie. and a misteke?" 
19- 	 And he said, 'Veil, a lie is if you tell somebody' 
20 

not the truth." 
21- 	 I said, 'Vial, what about a solstitial?" 
22 	 Wall, he said, "A mistake just happens." 
23 
	

"Whites the difference between a midget and a 
24 

babe" 
25 

	

"A midget is a little man." 
26 	

Then X, asked him what was the intent or the meaning 
27 

of several aphorisms, you know, commonly stated items, such 
28 

as, "Benjamin rranklin said, If you make honey of yourself, 

000054
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the flys Will sat you. *  

s'ilf you make honey of yourself, the flies will 

eat you. What. do we mean by that, Charles?" 

He said, "I don't know." 

Thin I asked him another questions, which any 

schoolboy would know, and I'm sure he knew; but he said, "I 

don't know." 

THE COVET: What was the question, Doctor? 

Mt WITNESS: "If we sty the early bird catches the worm, 

what do we maan?" 

Then he- went on to tell I le ". and this stimulated 

a very interesting response -- he maid, "I used to dig worms 

to go fishing around Copeville, sty hometown. There was a lake. 

there' and my uncle had some pool"Like ponds and I used to fish 

or crawfish and sill the crawfish." 

Then I asked him, as at matter of memory, a testing 

tO :reed .t(? himself and then read to me the following.  
. on4 this happened to be a brochure that l had gotten from 

tw new taiiroid combine which took over the Southern Pacific, 

so - orth; .and this tells the story, or it. is a brochure 

hiving to do. with a little trip,  that some =of the railroad 

buffs who like to ride trains for the fun of it were going to 

have 4 trip up to surf. 

000055



And it reed this way; 

"Fiesta de ,a Furitima Auld Tour of 

the Lompoc Valley Plower Gardena, Sunday1May 16, 

1971. 

"Mission hells ring hearlding a day 

of celebration. The largest and most complete 

historic restoration in that wait and this is 

brought to life with 4nstratn of the crofts 

by its early residents. Many of the original 

tools. Pressing olives. to make olive oil. 

Verging, candle dipping, wine making and many 

more. Of course no fiesta is complete without 

music and dancing of which there will be a 

great amount." 

And I said, "What is the story there, Charles?" 

And he said, "Well, it is a story of taking a trip 

to the mission*  to the fiesta. There is going to be dancing 

and music and it was up at Lompoc et a fission. It was going 

to be in May and they used to mike wine there,preasin for 

olives and crafts end talked about their ancestors." 

"Where was the train going?" 

And be said, "Up  the coast." 

Then X asked him as to what his mother's maiden 

name was. This is standard procedure, of course, because most 

,everybody knows their ;tether's maiden name. 

And he said, "Mary Elisabeth Montgomery." 

And -1, said* ,"How many doctors have you seen?" 

And lie'said, "Four at UCLA and four here." 
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12-2 	1 

6 

Then I said, "Did you see any in texas?" 

And his said, "No." 

• "gore you in the hospital in Texas?" 

"Only when I was a little boy and got ray foot cut 

and I still 41an't bend my left big toe down because it is 

numb 

3 

4 

7 
	

And he showed me the scar on the bass of his foot, 

8 
	

two.inch, sear which is diagonally under the arch of the foot. 

9. 
	

Then I said, "Are your mother and father living?" 

10 
	

He said, "Yes." 

11 
	

And I said, "Do they write?" 
12 
	

And he said, "Well he puts a note in mother's 
13 
	

letters and mother has written 1 letters‘" 
14 
	

And 1 said, "o you write them?" 
15 
	

And he said, "Everyday." 
16 
	

it Wits at that time that I then reviewed the 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

17 hospital charts -- I had reviewed them on the 9th and on the 

10th - again tacked et them. 
4 	_ 

NOW; on the 9th 1 made Chia statement on the 

chart vim. those of  ,us who are in this particular capacity have 
• .1 	• 

00 lUriSdiction 'as ;regards the medical, services at the 

4tention faigilities unless we are, as some of the doctors 

are, ere on the staff of that facility, but nevertheless those 

Of us who are, consultants, as we were in this case, are 

given the opportunity of writing On the chart if we so desire. 

In fact, we have to write on the chart whenever 

we are there just to indicate that toe, have bsenthere, 

including the time in which we started our examination and 

000057
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12-3 

S 
	

2 
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12  

 hen we couplet* it. 

°nth* 9th x reviewed the chart. After the 

dafeident,hed left the intervie0 =war mad, this notation, 

"Please ubske. special diet and quiet surroundings available 

St+ t . 	mean* at-.Onde, 	"to this .patient„. His need is 

reel. Thank yoy•." 
And s 	d- iay ram*, 

Vcns, Oar -"Iiiaeneed is real.' What do you 11)0411 by 

thatI 

A 	"AU need is reel." Well*  in the first place he 

couldn't eat the food that he had access to. 

Z had determined that he was losing weight, Be 

woUld have times in which he was very listless, The hospital 

Chart indicated that, 

Z haven't indicated' that all 	L haven't that 

all down here but there were factors which indicated that 

when he wasn't getting the kind of food that either he 

thought be could eat or that be would eat —ff ha won't eat 

it* whether you think you can or not*  if you won't, you, don't, 

and so when you don't, why, then something can happen. 

It was related to his condition and so I said 

I recomsaind that the patient be returned to the hospital here 

in central Sall for care 	back to the hospital because in 

the hospital they are able to give a dietary Wbidh they are 

00t able to give it is impossible for them to give in the 

routine ward care. 

That is*  1 will say, cell care. They would like 

to but it just can't be done, 
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What did you determine Mk. Watson's weight to be 

at the time of your examination? 

bare that all down, here. Just a minute. 

On thee .12th / saw him -m I again aaw him on the 

15th. 1 have completed now up to the 10th. 

1. law him again on the 15th and I saw him in 

girder to determine the location and status of the defendantl 

14 other 'words*  X wanted to know where he was and I wanted 

to know what his condition. WO and I found out that he had 

been transferred to 7000.0  which is the hospital area and 

there are coolants there es regards that, 

,And at that particular examination on the 15th 

1 have these notations not on the hospitai chart but in 

lay own notes ,....'"Bst came down to the psychiatric interview 

room ismbulitOry 

Q 	Meaning that he could walbet 

A 	That he could walk 	uwiteptus and saying he 

wouldn't see me." 

And he stood outside of the door and the deputies 

were with him as they have to be bringing it defendant in, but 

be didn't want to come tn. 

So I invited am in and I invited him to sit dOwn 

and I explatnet1 that 1 was there to help regarding his 

nutritional and -health problem as per my recommendation of 

the 10th, which was five days before, and than be calmed down 

and than he said that he had been to court yesterday, 

1 asked bitia„ 'Viten AQ you go again'?" 

And he said, "1 don't know. 1 just want to go 
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to court to testify the truth I know." 

Then I said, "Charles, you Rao; that I mentioned 

a special diet and quiet surroundings especially?" 

And he said, "Yes, know. And the first day 

they put me in a room with three people and it was too much 

confusion. Then I rail put in a room by myself.), in room 15, 

and I felt great s  

I. wet sitting there writing my parents, had a 

good night's sleeps;  and. then they got: me up, told me I vita 

going to court. 

"They took me early and all I had to eat wail 

akilosauce. I couldn't eat the pancakes. I was brought down 

,On the line,, then brought back up because it was too early 

'and they moved me beck to the three people room and I flipped 

pit in there erid,stitrted hollering for the nurse and a guy 
i # 	;, 

jumped on Ine and started-choking ae 411  

gold, t`Do you wean  you were choking him or 

he was choking you?" 

Anc he .said, "Don't be silly," and he laughed at 

me. "I was crying. lie vas choking Tee. Then I went to court. 

ttl. just told my attorney wasn't getting along too 

well over here„ and about the people in ray room. It was  all 

confusion and my head aches now. So they put me back in the 

single totem until bedtime and than they put AO back with all 

those people again and I didn't sleep last night and r just 

came down here from there now," which ;certainly explained 

Why he didn't want to see me. 
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But I. have a notations here, "Defendant responds to 

ky.interest 'Ad co66.1.n." 

Then 1.  said, "When did you see your attorney, 

Charles," 

And he said, "Last -night." 

I said, "What do you weigh- now? 

"Last tine was 112 and the chart is of 742-73. 

showed 114." 

The chart on the 15th, 1971, this was the clay that 

set him, 0730 -- that's 7,130 in the morning, I believe 

"Lay 	in fetal position" -- 411 curled up-- "bed has not. 

bean mad* .up, requesting tO move to a single room." 

0755, almost 8106 o'clock, sewn by doctor -- one 

of the doctors 110 00 orders.'" 

8:15i "Was visited by the chaplain." 

10:10, "To the first floor for psychiatric 

cicaminations-- and that's where 1 Coat in at that particUlar 

timit that morning. 

BB, after my examination 1 weighed the defendant; 

took NA into the dispensary and weighed hiss, iayself, and 

.b. weighed 112 pounds at that time. 

X escorted him to 7000, I took him up -with a 

deputy -- I suppose you should say the deputy took us up; but 

nonetheless, he and I walked, up together and I talked with the 

Charge, nurse there and he and I thin went to the Director's 

office and discussed the case dynamics, and the need for 

nutritional superalimentation w» Ise other words, he needed to 

Apeeve:. forced feedings  if you will 	but what I meant by that, 

3 4  
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he needed to have more food than he was getting: 

He was getting all the food that anybody else got, 

but he wasn't eating its. so, technically, he was getting the 

food but he would either -give it away or let it sit,„ end the 

necessity of individue" -- the necessity of an individual cell 

was discussed: 

These items were written on the hospital chart 

this date. In other words,, I wrote those facts on the hospital 

chart. 

Then, going back, if i might, to the 10th, because 

this was on a separate series of sheets, of paper, I asked a 

lot of questions to which he gave. answers to sill of the queer 

tiring, and -those were included in my report. 

The questions were not asked exactly as these 

particular 	these Are Statements here, but I .devised a quest- 

tt.on based on the statement and have given those questions and 

*newer* in verbatim account. 

Q 	Is this pertaining to the two nights of *rdor? 

A 	This pertains to the nights of the'murders. 

.Q r  Those questions and answers? 

*Ad answers; there aro some 30 -- well, 

there is.some 40-some questions and his answers and I wrote 
e ' 

his insurers 	 -ekteriel. at the time. 

believe that constitutes the mein body of my 

observational :estimation: 

And, of course,, then, I had previously and sub-

**vie/41y have had access to the other,  transcripts, voluminous' 

and, of course, have very recently to some of the otter 

I 
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11 

12 

13 

• 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

000062



4312 

3 

4 

 

psychiatric reports other than those which I had had access 

,t0 ;lit first; and only the first three or four Were included 

or incorporated. in my report, because I didn't have access. to 

'the others until just a little bit ago, because X have been 

*way.' 

Q 	boring your examination of him did you find hi* to 

Oriiilited as to time., person and .place? 

A 	Vdid. 

Q 	Did yon feel that his answers were responsive and 

directly 'related to your questions? 

/ did. 

Did he answer your question quickly or was there. 

some type of Abnormal delay between your question and his 

answer? 

• A 	I think s little, of that depended on the question.,  

Q 	tut if there was * delay did you feel. it was an 

appropriate delay? 

A 	I felt that it was in appropriate delay. 

Q 	See you found no• undue hesitation between your 

questions and Us answers? 

A 	No; in fact, I thought we had accomplished quite 

a little, considering the fact that 	I say -"we"; I mean in 

our dialogue -- quite a little in a relatively short' space of 

ti hecaOse X can assure you. to ask these questions to get 

the answers' And to write them es -we go takes some doing. 

q 	aid you find him to be coherent? 

A 	les-. 

Q 	Did you find him or did you form. any opinion as 

6 

7 

8 

9 

10 

11 	• 

12. 

13 

14 

15 

16 

17 

18 
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22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

to whether or not he was mentally ratardedt 

A 	Yes. 

Q 	What is your opinion? 

A 	lie 	tlot mentally retarded. 

t 
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41., 	Did you fora any opinion as to his intelligence 

0*.41i- than that he was not 'mentally retarded? 

A 	X considered that his answers were intelligent 

‘*t 1404 , antchisreopionses Were certainly relevant to 

elther his -needs 'or mine', either one of the two 	sometimes 

both, 
' 	I 

Did you feel, based on your exaolnation of him, 

that he was an intelltient individual? 

Yes, 

Q 	You are familiar with the Wachter I.Q. testi, 

Doctor? 

Ves. 

DO you feel that the results of, the Mitch:Ler Z.Q. 

test -Om be adversely affected by •a person's physical health? 

A 	X would say that they •can be adversely affected 

by any of the intelligence tests can be adversely affected 

by the individual's emotional attitude toward a physical 

condition ox to ard an environmental situation, where there 

is stress and where there is pressure, Any psychologist knows 

that, 

Do you feel that that is an ideal plate* -- or 40 

you feel that being incarcerated and being charged with seven 

-coUatit ,of allUeder is an ideal situation for being administered 

tha psychological tests? 

A 	No, I .do not. 

Do you feel that the situotion is such that it 

4001d cause the xzesuIts of the tests to come out lower than 

they nontsill would cope out under more relaucee.1, OiroUstotanoeal 
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3 

":23,  

24 . 

6 

A, 	I am sure that in general, and I would. have to say 

that specificaay in this case, considering the problems' which 

he has eipsrienced and considering the stress, some of it 

self-induced, son* of it the "teener of contagion from his 
any 

environment; but, inovent, he has had so _much on his mind 

and so much actually 4;m his conscience that it id a fact, as 

far as I am concerned, that a specific member is not as  

is valid for = it is valid for the condition at the time, 

but it is not valid for his usual capacity it for his 

potoptials  

When you say "a specific number" you mean A 

specific number -on a poyehological test? 

A 	That 's right. 

Q 	So .you feel that that number could be lower in 

view of the fact that when he took these tests he was 

incarcerated* he was in poor health and he was beset with 

all types of emotional problems? 

A 	Well., he had the same milieu, if you will, when 

he was answering the rest of my' tests; he didn't do badly on 

those, and I'm the first One to emphasize that foot. Butt  

also, when it comes to the various tests of intelligence —4. 

there arke various kinds of intelligence; don't have 

'to go into that, except to say that one can have a high 

mniictif i;lui;. (tieret' and:hay' E;11 Iii;;/ mathematical. quotient, but 

the,  general overall picturi can be one which can be ell the 

vgity from idicfcyi  to4finips; andthere are many eccentrics who. 

are genii, as well as genie, 

414 	Baeed on your 'evaluation. of Istr.. Watson, if he had 

25 

26 
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taken all of these payehological tests t, not only the owes 

that you gave him but the ones administered to hint out of 

AlCas- do-  you  feel that he could -have done better or would have 

done better if at the time of the tests he wasn't being 

charged with murder and ha wasn't incarcerated? 

Mit. BO UM Objection; tone/Alston. 

litto. MOSE* this is a conclusion they-  were going 

into with their psychologists, your Honor, way back in Texas, 

even before- Mr. Watson came cut here.. 

M. MUCK: He is asked to assume facts which axe 

actually not in evidence, your Sonor. 

THE ton; 'Objection sustained. 

VI MR, NOLIOSIg Doctor, do you feel that Mr. 

Watson it an intelligent individual? 

A 	Z felt that he answered me intelligently; and, 

iherefOret  he bas capacity,, yea. 
17 

. 18 

19 

:26 

An does the term. udislocietion" mean? 

A 	Dissociation? 

. that in psychiatric term? 

e 'psychiatric term«, 

Q ,What .does it wont 

A. 	Thaiie condition which one's answers Old one's 

it4  t7-  jibe,  

Cm's answers and one's feeling don't jibe, they 

don't 	aren't consistent with each other?' 

A. 	tthat ss rights 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 
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• 14" 	 Could you give an example? 

A 	Well, I Suppose we know lot* of examples -1.,  an 

20 

indisti0c4 slig4t:think he wasn't drunks  when he was, .dor 

instance.; that's one. That is dissociation. 
•••--.1:- 	

Art :individual who 	— has a condition in which .  

he says, "Wa14 isn't this a terrible tragedy we are having?" 

when the earthquake hits and then laughs about all the 

people that are having troubles 

As 0 retult of the earthquake? 

Sure that's dissociation, 

Q 	Did you fiad any-evidence. of dissociation in 

Mt. Watson? 

A No. 

Now, as a neurologist you are concerned very 

ouch, of course, with the Central: nervous tystem; is that 

correct? 

A. 	res. 

Q 	And you did give soma physical,. examinations to 

104 Watson, 41110 

A 	14s, t did. 
21 

14 
22 

23 

24 

25. 

27 

28. 
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14R-1 	1 

• 2 

3 

4 

5 

6 

7 , 

8 

.9 

-10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23' 

.24 

25 

26 

27 

28 

Q 

system? 

A, 	If 1. may refer 

Did you find any damage to his central nervous 

Q 	You might also like the type of eutaukioatioU you 

gave. him? %1  

=Well, the neurological examination has to do with. 

the aitte iviitt*tion of the ability of the body to function and 

-ability of the brain- and the spinal ,cord and the nerves . 
cowing' frai.thei-i4iiial Oord,t0 -,..the various OW:versed** end to 

the area. 0f, special, sense having to do with smell, vision, 

Wiring, time*, -and- 

gven 	 to shrug the, shoulders ii con- 

trolled by .one nerve,, the eleventh: -cranial nerve. 

'There are other muscles functioning but that is 

on. of them: Theability to stick the tongue out is controlled 

by one nerve." the twelfth cranial nerve that comes front the 

bass of the brain, end the nerves of 'special sense hava to be 

invOStigettid. 

He could hear me. tils could see me. He could talk. 

Hs could walk. He could think. He could feel. 

I tested. him as regards his reflexes. His reflexes• 

were satisfactory. They, were equal bilaterally, on both. sides. 

He bad no pathological reflex' with the except/04 

of the fact that be had about three-quarter .dilated pupils on 

both sides when I first sew hist, but subsequently when 

examined him, why*  hits puptio ware equal and smaller« 

i reefer to that particular thing as a possible 

hangover' from his previous belladonna, or whatever other 
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exiieriiintoo he 'had, because I had no independent' knowledge of 

*bat he had, but be _described it es such and be described the 

dry sik•uth and So forth that be has had since that particular 

time mind aside from that, % found no other neurological deficits. 

be bad the cerebellum function. He could walk. He 

could pick up things. tte dressed himself and so on, 

Q 	You found no probiests with his 'balance? 

A No. 

Q 	No PrOhleM with any of hist senses? 

A 	tow I will. recount: the fact that at certain times 

as on the hospital chart — I ma talking about when I six him • 
at 

on the hospital chart/the time that he was curled up- in this 

fetal Position and prior to that before he had ever gone to 

Atascadero when he was set up there in relative emergency — 

ha say have had differences then. I am not prepared to say. 

Q 	I sin talking now abOut the time of your examination. 

You found no evidence of convulsions? 

A 	No, no evidence, of convlusion. 

Q 	Of epilepsy? 

A 	X6 epilepsy. 

Q 	Any evidence of paralysis to any part of his body 

whatsoever? 

A None: 

Q 	With the exception of what? The left toe you 

said? 

Well, yes, and that was numbness in that toe, 

anyway the numbness wag related to the scar on the bottom of 

hie foot. 
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His reflexes appeared to be good? 

A 	They were. 

Q 	Did you find any evidence of brain. damage? 

A 	I didn't find any evidence a brain.damage. . 

Q 	Tou„ of course, did not administer an encephalogram? 

A 	No, i did not. I did not do * pneumencephalogram, 

Q 	But from the examinations you gave him, the physical 

examination and the psychological examinations and your personal. 

interviews, you did not fora the opinion that * had brain 

Vie? 

A 	I did not. 

Q 	This considerable loss of weight on Mr. Watson?* 

part%  to 'what do you attribute this? Merely a lack of eating 

pp his part? 

A 	I attribute that to several conditions. I attribute 

that to not eating the foods that he felt he could, if he could 

	

)- 	• 	• 
hava,` tbiat.ibe could.eat, and I believe that he could have eaten 

them had he had them. That loss of weight was partially due 

	

toititat'. 	; 1  

There was another reason for the loss of weight, 

• 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

so far as I am concerned and the t is that he refused to eat, 

not just because be didnet get what be wanted to eat, but he 

Severel times refused to eat and i believe that, that along 

with certain other situations, which indicated his displeasure 

with the circumstances that he found himself in -- that be 

utilised those techniques to obtain, as i have reported in, my 

formal report, a little bit like one min, one vote -- one man, 
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1 one roost. 

2 
	 When he got the room he was then happier. Ho had 

3 
his way. VW' was. honestly -- and I say this right from the 

4 

5: 
Jo' 

6 

7 

8 

9 

'a oOr irate,. not: _co or 	with how he felt shout anything or hos . 
hi-got along and' this was'ilegitimete need, but he utilized 
tochniquini Warder *oscittieve it. 

Now4 Doctor*  did Mr. Watson dscribe his personality 

heal;t:r- he was honestly not as disturbed in the single room as 
1* WAS in the other rooms, because the people in the other 

10 to you 'during 	interViews with him? 

11 
	 A 	Well, the whole picture I Balieva is .6- 

12 
	 14 	Referring to Page 6 of your report, does there 

13 appear to be a description given by Mk. Watson of himself on 
14 that page, the fifth paragraph down, 
15 
	 THE COVES: You can use it,. Doctor. 

16 
	 THE WITNESS: Would you• like a Copy? 

17 
	 THE COURT: Ail right*  if you would like me to, all right. 

18 
	

BY 1M4 RUGLIOSII Zino 20, does be describe himself 
19 fat m Line •2i3 to 27? 

20 
	

A 	Page 6? 

21 
	

Q 	Vie. 

22. 
	 A 	Line whet? 

23, 
	 Q 	Line 20 to 27? 

24 
	

A 	Us-4 
25 
	 Q 	Well, how dose 'he describe himself? 

26' 
	 A 	Well, now, you understand that these descriptions, 

27 these answers are in •response to my questions. 
28 
	

Q 	Yes. 
A 	On the regulation chart. 

tf. 
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14A. 

• 2 

3 

4.  
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But these are his words? 

A 	These are his words. 

What does he say about itt 

A 	Be said4 

"I am oversensitive and sometimes I 

stay too much by myself. t have a hard time making 

up my mind but I. resent suggestions from other 

peoples  

t  '23, • 

9 

10 

11 

12 

13" 

14 

,15 

16 

17- 

18 

19. 

20 

21 

22.  

24 .} 

t 

25 

26 

27 

"Sometimes X am suspicious of other 

people and sometimes I seem to be depressed and 

other times optimistic without reason, 

"Yea, I'm upset by arguments but I 

am hungry for affection. I love children. X 

have sort of lost interest in current events sad 

have lost sty ambition. SometimeS I think lify 

life has been a failure. 

"es, I lack self-Confidence and I 

wish t were a child again. 

"Tess  sometimes people and new places 

seem unfamiliar., I am exceptionally orderly. I 

'Alma Methodist. 

ties, now the influence of my relatives 

_!,s unusually Strong. As say about my memory*  with 

thOse;drugat  it wasn't good, but usually it is all 

right and my memory nowi  like I am telling you, 

is 
 4 	 .( 

be#ter than it was. ;than it 

• it is hard for we to relax" 
28 	

end sometime* "I oversleep. At times 1 am amotionatly 
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unstable and I have had these physical symptoms: 

2 
	

When I eat, Z. spit up most food that lies in my 

stomach and soma things I can eat but most things 

4 
	

I can't eat, I have stomach pains and chest pains 

5 
	 and hemorrhoids but I can handle light foods and 

6 
	

juices. 

7 
	

somehow spit up oils and sugar 
8 

9 

10 

and4Veets just after eating them., I have a 

tender stomach. I can eat raw or dried foods," 

Q 	Doetor, did you ask Mr. Watson about his 

Vail4p*teturt 14 thes0Osirderral 

Ye* ; 

And didjou,incorporate your answers and/or your 
14 

15 

.16 

questions baud.his answers into your report? 

A ' 	dicL 	T ; 

Q 	Incidentally, how long is, your report? 	many 
17 	

Pages? 

A 	54 pages. 
19 ' 	

Q 	This is a 54-page psychiatric report that you 
20 	

submitted to Judge Alexander; is that correct? 
21- 	

A 	That-iscorrect. 
22 	

Q 	Sow many pages of notes have you -taken on this 
gg 	

Case, your personal, notes, approximately? 
24 	

A 	I am ashamed to say that I haven't counted them, 
25 

Is it in the hundreds? 
26 

A 	I. wouldn't say it was in the, hundreds, but each 
27 

of these constitute a page, and that is two pages so far as 
28 

i aro concerned 'because I write on the back — let's see for 
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tioiient, if I, may4 

Q 	Without counting every page, I am just trying to 

gat general ides. 

Jnst this once so 1 can get an, idea and measure 
, 	• 

it out, ;28«,.„Well)f- yoit might be right 	a Couple hundred X 

would 001. 
- •'4- , • . 	t • 

q t Y0.1` personally have, taken a couple hundred pages 

of ,-note. -On thl.s.ease? 

A 	That it right. 

How 

 

any .hours a work would you estimate you 

devoted to this case, that is reading reports., examining 

M. Watson, a ceterst 

A 	Well,. I'll tell you X have had it -on my 'mind since 

X first saw hint and that doesn't answer your -question but it 

overshadows a lot of things, 

144,3 
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Q 	AU the reports you, have read, all the notes you 

have -written, how zany hours? 

A 	I know that I 'have spent well, I suppose in the 

neighborhood of 3001 hours; I think so. That's a lot of hours; 

but / have spent. that' lunch. 

.Yodu have spent. 300. hours -solely on this case? 

ithWif riot. 
Q 	yoii- indicated' that -.yrid_'esked Mr. Watson Some 

questions about these murders and be gave you answers- and you 

incorporated these **lotions 04-answers into your 54 page 

report to Judge. Al 	der;-., is that correct? 
• 

A 	Yes. 

	

Q 	Will you relate to the judge and the jury the 

questions you asked Mr. Watson about these 'murders and the 

Answers he gave you? 

	

A 	If I ash then, refer to my report do you have 

the page that you wire thinking -of there? 

	

Q 	I hags it written down bore I believe it starts 

on Page 12, but rit not sure about that. 

I'd like "a 

	

Q 	Certainly. 

	

A. 	No, I know where it is. 

	

q 	certainty on 15 end et seq,  1114.  questions and 

answers about the case; but you also- start asking on Page 12 

and 13, I believe. 

	

A 	I start on Page as  Line 6. 

	

Q 	All right, what did you ask him? 

A. 	"Mow sway tines have you been in trouble with the 
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2 

 

law?" 

MS4 MTH: X am going to object -- 

MR. MUCK: less  your Honor. 

MR. MTH; May we approach:the bench, your Honor? 

MUM; May we approach the bench, your Honor? 

THE 

 

COURT: Yes. 

Mr. Reporter, please. 

(The following proceedings were had at the . 

bench, outside the hearing of the jury:) 

HR. BUGLIOSI: There are certain things in here, I think, 

that might refer to the theft of the typewriters back in Texas 

MR. KEITH: Yes, that's what I was going to object to, 

immateria, 

nucuosu The thing is, your Honor, under case law 

-- in re Spencer, 63 Cal. 2d, People vs. Henderson, also in 

63 Cal. 2d, I think this type of thing has a right to come in 

if the Court gives the jury at limiting, instruction. 

I do have to lay foundation that hea took these 

things into consideration in forming his-  opinion; but if he 

did take these things •into. consideration, with a limiting 

instruction, I think the California SUpreaes Court has said they 

come in. f 	z ' • 
I might „add this 	% 

'THE COURiti , 'X'sitryinito recidl what was the Spencer 

case that let it corns _in with *limiting instruction. 
4 

what was 	poratted to come in? 

MR. HUOLIOSX4 You melfili in !!' SiNtocer case? 

THE COURT: Yes. 
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BUCLIOSI: I forget, your Honor, but I might add. 

this., your Honor; ',i‘htt defenamk :hoeing their case in thief, 

they brought in things that past history, substantively — 

substantively ihilibrougtid '6'41 types of things that rarely 

come in during the guilt phase. They came in substantively •• 

THE COURT: Like whit? 

MR. SUGLIOSX: Pardon? 

THE COURT: Like what? 

MR. Bozzostg He got in school", that he was a nice kid, 

-went :Ebbing; these things Are all Ost invariably reserved. for 

the penalty trial,. all .good 'things about his character 

THE COURT: No, I took this only on this basis, to show 

a ,marked difference between what he was then and what ha becalm 

later*  to show lack of mental, capacity. 

EUGLIO$11, I agree. 	think the Court properly 

ruled inpormitting it to come in. 

What I am saying is this: Evidence of his good 

character came in substantively. We are trying to get this in 

right here, not even substantively -- not even. substantively --, 

but as a basis .for the doctor's* Opinion. 

tGerstonal_ly•  feel that the typewriter thing 

should have Some in substantively, because it shows that he 

didn't have the-  good character — 

TIM COURT: But your question to the doctor, though, 

Buglioel, was, "Bid you question him &bout these murders?" 

BUOLIOSI: I agree; and then he went hack 

THE COURT: And he is going back. 

BUOLIOSI: I agree on that. I can certainly take 
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him back; I had intended to go into this later, but be jumped 

back, himself, on this; but I think under in re Spencer, your 

Honor 	I have eoveral other .Cases -- 

TM COURT: X know there are certain things can come in, 

but I'm trying to:  recall exactly whet came in on the Spencer 

case that led to the limiting instruction. 

BYGIaOSI: John) could we have 63 Cal. Ap. 2d? 

itfr.COURT: It is after 12:00 now. 	will let the jury 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

• 
(To the jury:) It is now past our recess time. 10 

We wilt recess at_thia • time 1041 1:301„ and, egitio, heed the 

usual admonition. 

11 

12 

(ihe-gollowinepioieedings were bad after the 

jury left.) 

MR, KEITH:. 	will oaks my objection- for the record. 

THE COURT: Go ahead. 

HR. KEITH; Ito, 1, there is no- evidence, to show that 

Dr. Bailey used this incident that occurred back in Texas 

involving typewriters as a basis for any opinion he may have 

subequently formed about Mr. Watson. 

MR. II,UOTAOSI: I haven't laid a foundation, I agree. 

MR. KETTILI Thera is no foundation. 

MR. BUOLIOSIt / agree With theta 

MR. KEITH: Secondly, it would appear to amt at this 

13 . 
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9 

juncture., at least, that th• prejudicial, effect of this conversa-

tion concerning stealing of typewriters that Watson had . with 

Dr. Miley, for outweighs any probative value it slay have with 

respect to Dr. Bailey's opinion about Mc. Watson's mental 
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condition. 

X eeriously doubt. that Dr, Bailey concerned a high 

school or college prank that occurred many years ago in remelt:- 

log his conclusion. 

NIL BUGLIOSI: It just speaks to .the ebstrectik your 

Honor, that it should cone in for a limited purpose, It doesn't 

indicate what came in, but there are several. other cases. in 

this area 

COURT1 You stia4 Mr. %mitosis  I am inclined to keep 

that out, 

MR, SUOLIOS/: Onwhat, if I mey be so presumptuous to 

ask the Court, on what legal rationale? 

, TUX COURT:- The legal rationale would be, No. 1, under 

332 it, would be perfectly proper forte* to keep this out. 

If the doctor finds -- or, if the doctor feels 

that this, is.  noceimary to. * proper psychiatric evaluation of 

the defendlime, t;hou:i would permit it in with a limiting instruc 

Lion; '.00t pwal  doCtor must find that this was necessary for a 

proper psychiatric evaluation of the defendant, 
7 

:OUGLIV3It .0kay, 

(Recess.) 
I 
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Los ANcELEst  cAmomiks  TUESDAY, smuNDER 24 1971; 1:30 

40,  

4 
	 THE COURT: People against Wation. 

5 
	 Let the record' show all. jurors, counsel, and the 

6 
	defendant are present. 

Mr. Bugliosit  you may proceed. 
• 8 

9 
	

X. GUNNER BAILEY, 
10 	Vesuated the stand and testified further as follows: 
11 

19 

:20 

21"; 

22 

12,  

13 

14 

15 

16 

17 

18 

23 • 

24 

DIRECT EXAMINATION (CONriNUED) 

BY MR. INOLlOSI; 

Q 	Thank, you your llonor. 

motor, before getting into the questions and 

tuastiets with respect to these two nights Of killings, did 

* Watson tell you anything •concerning an incident back in 

Texei:when he vat 194 which you took into consideration in 

'arming your' overall, evaluation of Tex Watson? 
A. 	Yes,. 

• And what incident was that? 

MR. EXITH": Object to the question on the ground 

pieviously itoitet  4, 
i 	 , ; 	 t 
I 	 • 	.' 

THE OOH': Tea 
25 	, 	loociieig, and gentlemen of the jury, very often a 
26- 

dOctor when questioning a patient will elicit facto from a 
27 	• 

patient and the doctor will base his opinion upon facts 
28 

elicited from the patient. 
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16-2 

5 

6 

-7 

2-

a 

4 • 

Those facts are not to be considered at evidence 

by you. 14soember those facts are facts upon which the doctor 

fiats based bls opinion, and is not evidence in this case and 

you are not to use that against this defendant $.a stay way 

whetsoevers 

• 

/a that cleatv  ladies and gentlemen? 

The objection will be overruled. You may proceed. 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

2D 
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22 
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MR, SUGLIOSII Thank you, your 'Honor* 

What was that incident back in Tines, Doctor? 

Weile  X asked, "What kind .of trouble?" 

And he said, "It was when X was in co/lege at 

North Texas State at Denton, Texas, I was about 19" 44' and X 

asked him how much he weighed at the time and he said, "10 

pounds; another guy and I Stole some typewiteris frOm the 

high school that X went to before when I was in Farmersville," 

And I asked him how far that was from 'Denton and 

be amid About 35 miles; and I said, "Well, why' 4id you go that 

fax to get the typewriters?" 

And he said, "Just for something to do, I guess." 

"How long did you keep them?.  

Nell, a. couple of weeks and then the other guy 

took them backs 

Ittrnharmed and unsold? 

"Yeah, no charges were filed." 

And I asked him then, "Were you ever in jail there 

Or ware you in jail there?" 

AO he said, "No, I have never been, in .jail before 

except for overnight in jail in Van Nuys with this belladonna 

thing." 

NI these 
• 

:w#at did 
r 

Q 

A 

two nights of the killings, what did you as him and 

he respond? 

May X ask a question in answer to that question? 

Ves. 

,•fire!yoyti Speaking of the intimate details of that 
• " 

Getting into the questions and answers with respect 

4332 
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night or are you speaking of the background which led up to 

whatever, because I very necessarily considered background 

relating to his time in California* 

All right, you can include that, thent Vivito  the 

background; and then the questions and answ.era on these two 

nights — 

THE Com: And if you skip pages or paragraphs, Doctor, 

would you let us know, please? 

THE MOSS: X will, of course, your Honor, 

I started out with a dialogue regarding -.4 now)  

this is on page 9, line 15, I believe -- dialogue regarding 

motivation and parental attitudes, Texas• to California; 

"Were you just adventurous or were 

you di$missed from college or were you toed at your 

folks or were you miffed with your girlfriend or 

were you,tired of Texas?" 
• ,• 

• ' 	'Aud_he , laughecd when I asked. that question, "Or 

why,didru.legiv,?" 

1141 answer)  "I knew one guy out there, David. Neel, 

;d #d ,/ flew out a few times on airplane passes. I was working 

for Braniff and I got passes and a discount on any fare, so 

X liked it there and 1 moved out here in August 1961, 

"What 'did your folks say? 

"I was 21. They didn't want me to so, Wither 

let me COMO because 1 told herr was going to college* I 

went to California 'State for a couple of months until I found 

that going to college was too much)  plus my working)  so I had 

to work at the wig company- to pay- for my apartment; so they 

4333 
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didn "t pay 'me too much and I couldn't go. back to ach001. 
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#18 • 2 

.3 

4 

6 

7 

8 

9 

10 

"Did you keep in touch with your folks? 

"Tee, up to the time I started taking drugs and 

as I said at the same time / met Charles. Manson. 

"Where did you meet him? 

"I picked up Dennis Wilson of the Beech toys 

hitchhiking. I was on Sunset Boulevard and Pacific Palisades 

and he took, me to his home and Charlie and some of the girls 

were there and Dean Moorehouse. 

"About when was that? 

"In March 1968, 

When were you arrested? 

"December 1, 1969. 

"Sad you  been in trouble out here before that 
• .",14 ' 

15 

OlreT 

is 111.cmt long a time was it between the time that 
17 

18 

19' 

20 

21.  

22 

23 

24 

25  

26 

you had belladonna root that you told me about and December 

Ut?.!' •-*; 

!VOX*  the beliedOnne roots were in March 1969. 

It we" not until December let, 1969 that I was arrested." 

Doctor, your report is 54 pages. Actually rather 

then reading your entire reports  let me direct your attention 

to specific things, 

Oid you ask Mr. Watson whether he did certain things 

on the nights of these murders? 

Do you have et list of questions which you asked' 

him? 

A. 	'Os, I did but if I mai go to page 10? 

27 

• 28  

000086
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Do you have a sheet 	questions independent of 

your report,  here with soros answers? 

3 

4 

.5 

6 

; :oh this was a little bit later. I'm sorry. 
ay 1 sere" that .Sheet? 

This is on the 10th I saw him, 

NW,. X notice here there are 36 questions. with 

reapect to the:Tate murders and 12 litigations with respect 

8 to the La Bianca murders, 
.9 	

Did you ask him, all these questions? 

10 
	

A 	j asked the 	these are statements taken from 

11 the transcript or from testimony 	on the 'basis of the 

12 statements I asked a question and his answer is appended and 
13 1 have the questions that I asked here. 
14 
	

Q 	All right. So you could read the questions 
15 and answers either from your report here or this document 
16 right here? 
17 	

Al 	X can read the questions from the report. I can 
• 18 read the answers from either one. 

19. 	 4i right. Would you do that, sir? 
20 	

IL 	On page 14, lino 30: 
21 
	

"(2 	You said that you would like to tea 
-22 	

me about it. For the record you mit care to 
23 	

respond to some of the questions which 'rattier 
24 	

naturally are related to your activities at the 
25 	

ranch and at the Tate location and later at the 
"26 

La 'Bianca hose. 
27 	

"Okay." 
28 	

That -was his answer. This is on page 15, line 5. 
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• 

'• 

"Did you and the girls get any .specific 

orders. from Charles Manson as to What "ott were to .do? 
"I don't know what he told them. He 

told ma to go with the girls. He told me some things 
to do.. He said, *Don't worry. The girls know 
everything else to do,'" 

THE C01,101! V*t page are you on? 
• THE WITNESS: Pagii. 15, your Honor, at the top of the page 

',doge Excuse Doctor. 

WITMSS: This is line 9. 
, 	As I understand it from. the record. 

Linda Namibian said that you said that they were 
going to a house that they bad been to before, 
that you knew the layout of the house and for 
those of US in the car to do what he told us to 
do." 

In other words what ',61.r. Watson told us to dok 
"How did you feel about that? Hod 

you actually been in the house before? 
VIA 	I hod been to the house before. I 

had been in the front room." 
Then my comment% 

"We hive done some memo tests here. 
Do you remember what clothes you were wearing? The 

record has it that you bad .a change of clothing with 
you, that there were three knives and a gun in the 
car, 

"I was wearing Levis, so I didn't have 
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fy 

1 
	 a chingi'of'Clothing with me, /guess the girls: 

2 
	 lbrouthtthoSei They handed them. '0 me and told 

3 
	 ' -me to' change my clothes. 

4' 
	 "Why? 

5 
	 "Because mine were all bloody, I 

6. 
	 guess, There was a gun and a knife and I Will 

7 
	 pistol., I had never shot a gun at the ranch. 

uDO yOu remember how you felt when 

'9 
	 you told ksatasehian'to wrap the knives and the 

10 
	 gun in, her shirt and if you got Stopped to throw 

11 

12 . 

13 

14 

15 

16 • 

17 

18 

19: 

20 

-41 

22 

23 

24. 

25 ' 

26 

21 

ip 	28. 

them out of the window of the car? 

o*  I didn't tell her that, 

"the record says when you got. to the 

Tate house you parked the car by a telephone pole 

and then climbed the pole and cut the telephone 

wires and after that I guess you drove to the 

bottom of the hill in front of the Tate house and' 

perked there. 

• ":1 was in. the back soot and I got out 

of the back seat, 

"Was it then that you and Linda and 

Sadie and Katie started walking Up the. hill? 

"Yes, I did. Two girls were in 

front and one was behind mei 

"Again as a matter of sensory testing, 

what kind of rope did- you have around your shoulder? 

"I didn't have any rope around my 

soulderO. 

000089
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'The record shows that you, all cliMbed the 
fence and then went up the driveway and .about that 
time the headlights of a car showed up., that you 

told the three girl* to get back in the bushes -and 

you went toward the Oar and pointed the gun at the-

driver t's head. SOmebody said the driver begged you 

not. to use the sun and,  he promised not to ten the 

police but that you shot him four times and then 

reached in and turned off the ignition and pushed 
the car back, several, feet. linly did you shoot this 

fellowe 

"the girls hollered at me. It. wasn't 

Linda. 

'Did these people soupy you '+they 
were hollering, at you and a little later hOW did 
you feel when after yuu told Linda to go. to the 
hack o the house and' see if there were any open 
windoWs -or doors.. she came back and told you that: 
there were nO open deers or windOWSI 

"Z walked into the front door of the 
house and all of a sudden. Sadie popped up from,  
somewhere bringing people into the room, I was: 

,And4hen I was in the light', more 

thi;n- 

1.  

2 	. 
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191X*1  
• 2 . 

3 

4 

5 
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7 
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13 

14 ' 

15 

• 	28 

24.  

25 

26 

27 ' 

19 

20. 

21 

22 

23 ". 

16. 

17 

13 - 

. "tio you respewber being annoyed or upset*  as 

4nda: itit that-. you were, becituato she Ma run to the batter of 
t ha hill and hadn't stayed up by the gate house ,whits the 
;order* were taking place? -.X1,‘e record says that Linda started 
-the car but you told hoz tai itinka it 'off and to °Omit' of fl Ara 
that although you ',era -behin4 the driver's wheel*  Linde ,steere4. 
while you changed your cloths*? 

"tto, I didn't tell anybody to do anything. 
"Do you rarer your 'driVing to the boos* where 

you and .Sadie *VI Otis wished the blood off? 
"Yes* 
"Doc you reileathikr whet you were -doing there? 
'We wire just playing in the vatek# over our 

"Do you remsidoir*  before you. walked in the front 
door that you were cutting a screen horirontally and that tater - 
you removed the screen and entered through that window mei that 
yoU, theo told Linde to go. back to the tar? 

"X didn't Cut no scream I .4:fidget toll anybody to 
do anything during the whole night. 

"How did Sou fee' 'when you. wore 'hitting ono of 
these fellows on the head. with the revotver and stabbing his, 
as the record says? 

"X was just bitting the, body and stabbed hi* after 
he was already down on the _ground awl bleieding. Sadie kept 
stabbing bite. 

"The record says, 	was angry at Susan for 
losing her knife0.! 

"2:4onkt "ioiowa' 

000091



2 

3 

4 

6 

8 

9 

ii 

12 

13 

14 

-15- 

16 

17' 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

r 

4341 

} 	 • • 

faces; just Playine with the water. 

"Do you remember whether any' hiSS site 

hst)Petted theirs? 

"A 040 *ada itaill0 caw out of this bouts. WI 

told then we. were getting a drink. X jumped under 

the wheel of the car and we took off. X wasn't 

driving too .good, scemone said, 	over,' and 

they started throwing clothe, out of the car. I 

drove tote, * see station to go to the bathrOom. 

X cans beck out and got in the frOnt seat, the 

girls drove. 

"lies it at this point that yoo told Lind* 

to wipe the prints of the two knives that you 

bad, 
"No, X never did tellI anybody an 

" you remember throuing a revolver over 

`left 

"When X got in the cars  the vat wits still 

with Sue, but X never saeit afer that. Charlie 

said, 'the girl* know what to 40. 

"The record says that you tad. Katie and 

Sadie to use- the restrooms and wash themselves 

off better than they.  bad dons: at the house where 

you were using the holt.. 

"NO, X didn't tell then anything. 

"Now did you feel when you. told Linda that 

you ha4 taken 4110 from someone in the ate House? 

Walt get any *AL 

1 
z 

000092



"Why would *onion* say that, you did) do .ou 

think? 

HI don't know whyt  

'to you remember where you got the limo 

am the devil bers to do the devil's work.' which 
- 

Itinda said ypu said in the presence of Charlie' 

Hensot an4 the two girls that pm&• had said to the 

poop)... rikt the Tate house? 

didn't say anything like that. I couldn't 

%peek. O. good 'aumeetiofit; 	 iikay. 

"Do leg reirobart  whether you saw Mast* that 

116610 . but 1:411.41et-  talk to him. 

"411,110 * natter of wry, Was the situation 

pretty tease when, according to the record, you told 

)1r. Henson that in the Tate house there was a lot 

of ,panic and that it was real newsy and bodies 

-were lying all over the place" but they were all 

dead? 

"I Walt toll him that. 

"SA the four of you all sop 'No,.' when. 

Hr. Hanson reportedly asked if *ay of you hed any 

remorse? 

"t don't know if be .asked that question or 

not; r was in kind of * blasik state." 

Then, beginning, with tine 3,2 on Page 18, 

continuing* "min is lots: Dialogue regarding the Le Bianca 

murders 
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1 
	 "Do you think that when Miss Utahlen said that 

	

2 
	 you w.r* a 11 in the bunkhouso the night of the Tato 

3 • 
	 mut:dim, Mt WAWA said that you wets going to So 

	

4 
	 out again tonishts  that last night was too messy., 

	

5 
	 and that he via wins to show you how to do it, that 

	

6 
	 she was in  •towel Correct? 

	

7 
	

"Something like that. 

8 ; 
	

*IA*i tiactoratand it, mho said that you said*  

	

9 
	

'TO need blamer weapons; than weapons we took lost 

	

10 
	 night were not iffectivs. they were not good ele0411, 

	

11 
	

"I didn't say that. Wo were just kW of 

	

12 
	

following him, 

	

13 
	

"Do you romember it as NW Itsaablan romombored 

	

14 
	

aid that e, *Mason entered the Le Mance house and 
15 • 	 returned to the carobs called Leslies  lotto and 
16 • 
	 Tax Out of the car'? 

17 , 
	 "Right, 

•18' 
	

"Do you romembor what he told you? 

	

19 
	

"that he had tied up the peoplo on the inside 

	

20 
	

of tho holiest)  a AM 11114 • woman*  and to go in and 

	

21 
	

do what we did last night? 

	

22 
	

"Bow were you supposed to get home? 

	

.23 
	

"The $irls said we were going to hitchhike 

	

24 
	

back. Chintlie ha4 left. 
25 	 you remembor whether you and Leal* war* 

	

26 
	

told hitchhike back to the ranch and that 
27 
	

retiowea.6 go to the veterf441? 
28 
	

'Jae wouid aiwsya toll the girls things out of 

r 	 • .4 

000094
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r Prelairie. The waterfall, times where I got 

,-- the helladonnat I Was oper,:tbaribeforit sunrise. 
toihyl 

"Just nossing ,,r1i!.- I vaa .411.ways high and 

couldnit 	 Wiit -no 'why,' really. 

"Do ru temembiir Mr., tianson telling you and 

tette and Leslie (es the record shoot) 4Doet let 

them know that you are going  to kill 0.4'1 Andi  

"Don't couSit fear and peak in these ropiest 

when whe got in the house, the 'people were 

all tied; up-  end their beads were -covered. No 

fsces or Anything Showing. 

.'"What kind of criticism or praise did Xr.-

Manion give you? 

"I didn't hardly ass Charlie, just a glimpse 

Until he told me to go to the desert place." 
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DliattIOnt Ail right, DOctor„ that covers 

the two nights; is. that corrreCt? 

A 	That I  • correct. 

Q 	Now, in talking to X. Watson over a sev eral dey 

period, hearing hie* listening to his. voice, taking into consid-

eration the answers he gave- to. your questions, did you fore the 

opinion that. be was being completely truthful with yo0 

A 	I foxed the ,opinion that be was being completely 

truthfully with me in many of his responses; but that some of 

his responses ware not truthful. 

Q 	Did you form the opinion*  then„ that. in several 

ifir0a8 he was lying to you; is that correct? 

A 	I felt that he was .responding in a way which would 

give a protective answer to Suit his **idea 

Q 	What, if any, effect do you think Charles Melon 

had on Mr. Watson? 

A 	1 think he had considerable affect on him. 

Q 	Do you think that it the tin* of these murder* 

that *talon vas exercising his COM free will. when he otebbed 

and shot these people/ 

A 	He was doing what ht was told to do, but be certain 

ly, independently of what he vas told to do, bat exercised, I 

believe, exceedingly good judgment in accomplishing what hit 

set out to do; end this was an independent thing, because there 

were several situations which occurred and crisis into which 

he was precipitated, where he bad to use immediate judgment 

ma where he hed''to 'slake decision**  sod those decisions were 

ippaltently ,vsty,. very well suited to the purpose. 
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1 
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7 

Q 	You feel,. then, that he was exorcising his own freak 

will on thane two nights/ 

A. 	14410  he was ;loin* what he MILS told to do, and 

there are lots of reasons• for that; but ha also, having balm 

told what he was to do, ha had to axercion indepondent judgment 

that particular tin* and tre wax abla to do that and he did it 

with dispatch. 
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Q 	Well, I don't want to quarrel over the word 

"free wills"' Doctor*  but Z will have to ask you again$ Do 

you .think be was exorcising his own Ire* will when he shot 

and stabbed these people? 

MIL 11011RICK: Objection to it as being asked end 

answered. 

THE- Mtn Qin you answer that? Overruled, 

THE vratEss: 'well, be had been asked to de a job. 

This is rather nebulous because it wasrAtt clear 

as to whom the job was to be done on and there was no 

specificatiotk as to hew many,  people -- goo or how many -4! 

but .he was to go to a epecific place and kill everybody.  there 

an4- 	remota of the fact that 'Alloy other factors*  including, 

dOntract0  enter WO that particular picture, I believe that 

he exercised free will but with a sense a responsibility 

to the contractor.. 

By contract you are referring to the agreement 

he heti with 14r, Manson? 

A 	.Agreement ha had with 	Moon and going much 

farther back than that .6I.  the agreement that be had when he 

originelly joined the group and learned the rules and followed 

. 'tbs. rules and enjoyed the privileges of .so 

i. and of physical and aazuai .satiety, -at tataraw. 

q 	Let isgo into this in A little more depth. 

•,. 	.Whi do you feel that he killed these people on 

`Mr, Mansfin's 'order or -suggestion or what have you? why do 

log thir.:* he followed Mr. WOWS aumtaation? You an 
4. 
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Well*  X believe he followed Kr. Monson's -
suggestion, because*  In the first place*  as I say ha Was 
living up to a contract. 

In the second place he was an individual who 
did' not have the iron power of will that Mr. Manson obviously 
has. Also he had had various. experiences 'which *ads him in 
debt to Mr. Manson. 

could you develop all of these things? 
A 	Which, were developed during the period of time he 

was at the ranch. 
1 

 
Now, I _recall that at one time be left the ranch • 

for- a while and then want back to the ranch. 
1 ten only presume as to the Imes*** and I do not.  
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*tali :ask,0 h e1e pirticuler question as to why ha went 
back*  but the Evidence, so far as I am concerned*  is .perfectly 
*lair:that heist, hi in rettilta for a life off. no responsibility*  
a life in the NMI, a life in a subculture which was easy in 

,Physical iiperience, which gave him and others a degree of 
physical satisfaction seldom achieved except in various 
situations*  hut with an increasing her of our society A" 
X believe that also that. he recognized that when he was away 
he had no nOciey • 

He had by reason of his own choice*  he had come 
Out hero and be had started school but instead of giving up, 
,his apartment and going back home where there was protection*  
and where there was oOmfort and where there was education*  
Starting over agdxt he chose to give up school in order to 
putintain his apartment and when he maintained his apartment* 
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then these other problems' began to occur, 

Further to the points  I spent. a lot of time this 

- /*St two look* "44I  somebody will wonder where all of toy hours 

*PO ins  but I took all this routterisi 'when I went on my 

vacation because I was told. that I might be called back 

*Onetime in the interims  and I wouldn't have had • chance to go 

to my oat:e to pick it up When I got in on the plants. so 

took it with sutand I also :took with rite Kichettoria new book 

• ''The Driftioroe" 

That is a sordid: tole or ferias of tole*, if you 

lave read it, but it tells about the drifters 14-40 unchain 

texas and gives the evidence* and the reasons and the feelings 

that go with individuals who dO not want to accept responoibility 

28' 

,and, who pay the prices 
It• • • 	 'More are drugs in it. There is sex in its  but 

that is no different than it was 20 years ago in Papeete, 
t frt attiti -*on 	tam= foot that people -- some people' lobo , 

Went over there, may have bean' drunks  may not, but nevertheloss 
A 

t#01,  *tee A*Ving intercourse' in the. streots. I know this for 

fact it,  
!k 	

4. 

And five years ago, I can show you from personal 

experience % didn't go there but I low that a lot of 

people did « you go,  to Papeete, Tahiti and you go out from 

quinns and you go out to Laforattes 

MR.' XUIRIOKs If your Honor please*  i object tro this 

tionlit see the materiality of this. 

KR. $UCIAOSIt If he is booing his opinion on sOmething 

that he has read. 
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.11RISICE: This is months -- this opinion was 
written, months before whet he is talking about, 

THE COM: This opinion that you gave in your report 
was not based on anything you read in the drifters. 

Tnit nuns: This was confirmatory of what t had 
reported., your Honor, 

TRZ =AT* Do you consider Hichener a psychiatrist? 
THE mass: xo, I don't* 

• COOKft Or **urologist? 
THE MOSS; Z don't consider him • psychiatrist or a 

**urologist but 1 Consider him a very Very faithful reflector 
human, exlerience, , 	• 

TRE CW: My more faithful than Remmingwayt 
rnits*$ No. 

ma. swasitg: tr your Honor please*  if ha faals 

.4444, 1 will Withdraw the objection. 
TIM COATI What ssi I supposed to do nowt 

5H4, EVIZIOSII l mai* there is nothing for you to rule 
oni, „fudge, rem say ,proceed. 

THE cougri rrotekid, -Doctor. 
THE WITHESSt It is germane to the fasting that here 

we had a contract end iJ  1 may i would like t0 	summarie* 
this very rapidly. Z tOp** 

THZ 0139Xt Doctor, would. IOU 110,  good *ugh  to  explain 
to. us what you, glean by s. contract 	he had I contract? 

Tilt If/triloss4 He had acoutract, These people had a 
contract. They, some of them gave up alt of their actor 
Vehicle Iiceget, They gave up money, They gave their time 
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2 

3 

itnd 'they- *414 "Nowfitto',Itill Stay here and in ow :thong. for this 

protection end 1n OXChartga- for this opportunity of Ziiring in  
titio:04!itieUlar;v*y. we will do so and ao," and they did, 

Q 	SY Mlite, BWLIOSI: You were not using "contract" 

ootirole• in the legal sense but just to 

A, 	'fat in the sense -- not in the legal sense. 

that there was an oxohauget 

A 	That there was au exchange, there was an agreement, 

Q 	Aetween members o the family and Charles liansOn? 

A 	res, that is right, but it is also stated 

definitely that, by several individuals, from the testimony, 

that Hr. Manson said, "If you don't want to do anything, don't 

do it," 
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And ate there were several that didn't want to do, 

,4ything and they didn't do ity as X understand it.. 

knit, 74MS-  I ant going to object to the question --

-:Z ins gOing•t0,1110mto,,strike the doctor's answer. X don.lt 

any -teliilitiOnyin this case to that effect*,  

• • THE COURT} When you say testimony*  you mean: in this 

case' theta 	that tiistinony? 

TWO/14%f As / understood it, 

Q 	gl MR. 111111410SX; Are you referring, Doctor, to 

the fact that you road the transcript of the Previous trial? 

4 Ver. 

Q 	So when you ;risks that statetsent about that Manson 

told people if they didn't want to do it, don't do it, arc you 

referring to what you teed during. the previous trial? 

A 	That is correct*  

14 	And you took that into consideration. of course,. 

in forming your opinion? 

A' 	X did* 

Q 	Tour opinion of Mr. Watson. 

MR. Koval.. I will renew sty station to strike on the 

ground that it, far irrelevant, 

THECOQ; Well, the jury will be instructed on how to 

evaluate the opinions a expert**. 

On ahead, factor, 

THE W11111E334 The o  your Honor*  

Another factor is that this all -- this Toos;all 

exchanged, for the opportunity to do as they wanted with each 

other„ up to the point where the others did not object and 
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this represented obviously a basis of agreement. 

Thera was m team spirit developed and so far as 

I can recall one matter of acceptance led to another. 

The way of life was certeinly accepted and the 

team functioned and the team functioned*  as we read the record, 

with a higher fidelity each time, but at loitering levels of 

decency until finally in the lowest debauchery and grialiness 

imaginable*  the experience of adventure, the use of cunning, 

the use of skill, the wanton use of knife and pistol and 

power and the thrill of sacrifice were ell there, so  far as 

am concerned*  and this might be reminisogit of several• other 

circumstances in, life ea experience, but certain it U that 

these were 	factors here. 

ST M.• ZWIaOSI: Do you feel then that he 

followed Manson's suggestion or order to kill these people 

because of the relationship he had with Manson, that he was 

getting certain things in return for his, loyalty to Manson? 

A 	That is part of the picture. 

How •would you describe the relationship between 

r. Manion and Mr. WatsOn from• a psychiatric viewpoint? 

A 	I believe that Mr, Manson was an authoritarian 

figure. Re was and is apparently an extremely positive person« 

}le has demonstrated, I believe, matters of 

charisma, if you will, end obviously of leadership and it was 

extremely interesting, I think although moat =fortunate 

feel -- that the techniques which were used to achieve what 

I think of as the debridement of the individuel's self respect 

Vas related to the fact that they were mt supposed to have 
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inhibitions 'whatsoever. 

They could do anything that. they pleased at any 

time with anybody so long, as I. say, the other was a consenting 

partner, 

Q 	Do you have a psychiatric name tag on this; 

relationship between Hanson and Watson? 

A 	The. fact is that I did my report and X *pent no 

little time determining as to what that name tag should be in 

*y opinion, 

Q 	Whet is that? 

A 	And that name tag is a for* of psychosis, which 

is folio a deux. 

Q 	Now, with respect to this PAO a deux, yOU 

incorporated this (omission of 'folio a dem into your report;• 

is that correott 

A 	I did. 

Q' 	At the time you prepared your report had you read 

any other psychiatric or psychological reports with respect 
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Q 	What reports veers those? 

A 	Weil. I bollix*, one report was Dr. abs, ono 'wort 

was Dr. Crahano  one report was Dr. Seymour Pollock. There 

were several reporter I bavo read thin since, of course. 

► Whitt about those frost IICLA? 

A 	I have since read those. 

Q 	Had you seen any of these reports any Were** 

to fella 	dilita 44'4*  

A 	Ito., 

Q 	40.. prior to your cowing to that conclusioet 

A 	No;  I bad not. 

Q 	Have you *eon in any of the psychiatric report. 

oven since you coma to this conclusion reforance to folio a 

deux? 

A. 	Well, i It way say so. Vivo wean oblique refarences 

to folio * Ouzo  including all of the things that obvioUsly -- 

I say "all of the things" many of ths thing* that are con-

sidsred to, be of Ain aberrant or Minim" response, which have 

vatioway been described se--  * for* of catatonia or whatever. 

Q 	But you, do/eneci: the Words "folio a deux" in *ay 

PaYebiatric r+ art in this ono? 
ti 

A ' sot  aft. „ 	 '7,4 
totur • thiut 'out 	t 

A 	sos  sir. 	I t  ` 
Q 	gut those 'voids tiro ia'your report? 

A 	They aro. 	, 	.1 
1  

Q 	 Would you briefly describe whet you nate by folio 

deux? 
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4 

1 
	 A 	Folio a deux is„ was for hundreds of years * 

2 relatively rare coadition„ in which en individual who has a 

3 particular conviction, a particular message)  wants to propOssts 

4- 
 that and develop adherent's to that partictilar belief, if you 

will, Or way of thinking; it is almost always related to an 

6 inducer, alt individual who has a strong personality. 

7 
	 it is almost always related, then, to one or more 

a-  individuals who are wanting to be parsuaded. 

9 
	

Q 	Do you fool that Mr. Watson wanted to be persuaded? 

10 
	

A 	X think hi wanted to be persuaded. X the that 

11 wag part of the picture. 
12 
	

Me had had certain unsuccsssful ventures sad be 
13 heard at this particular nirvana and it was described and 
14 he deep:led to join; and they* w0480 of course, also tba factor 
15 of that idrus use, which is obviously one of the factors in the 
.16 p4turs, but hit vas secoadari to the fact that ha made the 
1.; decision to go the touts that he did. 

• 'v• 	7140/;to`folis a deux, we not only have the inducer 
19 but vs sive - individiuils who are who want to be persuaded, 
20 who ,W4nt to be. in a position where they can accept something. 
21 
	

lo this case we bad that situation, 
22 
	

lrurttiormores  if i "Nay refer to the report — 
23 can' t remembar the page; X would like to have some help with • 
24 the "atter of the page, if you can remember it. 
25 	

Q 	What is tht polio* Doctor* what issue? 
4 6 
	

A 	Ths issue is as to the very short but very 
27 partinant description of folio a deux, 
23 	

THE COURT* Try Page 49, about Lime 20; 20, 21, Pigs 49. 
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THIE, ,IIITNIES4 -49*  20? 

Thiti* your Honor*  Wag just a statement of the con' 

elusion; bit it doss not quits describe 4.• 

mm4 AMICK: 48*  your Ho or, top twe paragraphs, there 

is reference to that again. 

TIM WITNESS: is on Page 48; but I am sure*  Cot 

that I have a specific reference before that, and I beg your 

indulgence just a moment. 

I believe it is on Page: 28. 

Q 	1SY ML MIGLIOSP Line 21 through 24? 

A 	22, through 24; and Lines on Page 29*  Lines 10 to 

14; then 17 to 20, if 1 may read those. 

Yes. 

A 	Line 21*  Page 28: /olio a deux has been defined 

Bei a "psychosis simultaneously involving two-  or more istimately 

related parsons* relatiOnshipt*  both biologically Ind env'. ron. 

mental*  a psychiatric entity characterized by transference of 

delusional ideas and/or abnormal behavior from one person to 

one or lore others who have bSrnt in awl* association with the 

primarily affected patient." 

Then we *ay go to 140a 17 of Page 29 or, better, 

Line 141 Under the 'heading*  '''Discussion Ivan 'gorse il .n4-

writes,""... Coleman and Last report a number of licoati4Ottet0111  

which must be available at the same time in order to diagnose. 

the disorder; 

"1) An inducer*  -a parephrenic holding a 

, delusional scheme be it laZiOuit to induce; 
, "2) Close proximity*  usually for a number 
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of yearn, on- the part of the highly Suggestible 

. individual; and 

tf3) An inducer who represents authority. 

11 poverty and economic distress, bringing 

satisfaction with reality, provide the background.'" 

Then, as bin Sonar pointed out -- 

	

Q 	la se 48 and 49? 

	

- A 	On Page 48i 	cows el pOtatecl CAW 	at least 

starting on Page 47, just one line, Line 31, Peg. 47.3. 

"Ths near-death of & buyer" 'a  that is, the 

idea of baying the rooms "the nier-death of 

a buyer front the tisk, he left Copeville (where 

he was coping) Until the present tip, the 

defendant has lived on the basis of the pleasure 

principle by °buying' the dalliances of the 

inducer, toying  the indulgences and satiety of 

the .1Pmeily" life at the ranch and, paring a 

price as a:wastrel far exceeding the 'riotous 

living' of the prodigal son,. is now, •as that 

prototype did, sod as the defendant bias if told 

S *asking. for forgiveness' and desperately 

desiring to return to his father's hose." 

;* • 
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Q 	Thou you go on on Una 1 -- 
A 	1441e /.1 Prom a psychiatric .standpoint, albeit 

with compassion and linderstandiug ,of the travail the defendant 
has gone through*  he Nold his birthright for a liWkas of potage 
Ke playact the. game*  be learned the rules, hr abided by the 
rules, he obeyed_ the coach* 

The fate a deux vas at one end the sane tine the 
method and the :result of the abdication of responsibility and 
the estabiishaent of rapport* The drug scene potentiated 
the picture but certainly did not cause its 

rage 49 0.-
What line? 

A 	X believe his Honor referred an to possibly line 
7. 

Was that correct%  your Honor? 
THE COM* No, skip 17.0 
THE laTHESS1 X think, then 
Q 	HIP4* 110LIOSt; That• would probably cover the foi 

dowc situatiOa? 
think that would%  in general.* 

q 	1st me ask you this%  motor: Zaq deterniaing A 
persdn, to  state of aid at the tiles of a cos scion of it crine, 
.what factors do you took to? 

Do rou tsederstand the question? 

r 4  

q 	Okay, whet factors do you look to? 
tialt* i> the first piece X Went to know as to 

et .r 	 is Conscious, whether the individual 

000110



461 

has awareness, whether the individual is responstve- ttr.bis 

'nvironment, what the motive was for doing what he did, 

what the mechanism was which was carried out which enabled 

him to da what he did, what his actions were -- 

Q 	His conduct? 

A 	I beg your pardont 

Q 	When you say "his actions," you mean his conduct? 

A, 	Vis conduct and his activities, actions, conduct; 

also I'd went to know the food he was in* 

always want to know, at course, the background 

and the foregrOund; that is, the events and situations leading 

op to those occurring at the time; what Was said at the time; 

what he said at the timmi and also what occurred afterwards, 

what various feelings there were afterwards, what deportment 

there was and to know as to whether the things which were 

Mild and done by the individual in question 'were CODIMOn sense 

under the circumstances or wat. cunning Under the circumstances 

'• or were selkoserving under the circumstances; any of those 

VOI:11400400"  tiorkesiitatift that ability to think and to react and 

.to meet the ,situation* 

lot ms ask you this; In forming an opinion with-

respect to Any, defendant 'a state of mind at the time that he 

committed a crime, do you feels  as far as you are concerned, 

that it is absolutely essential: and imperative that you 

familiarise yourself With all of the defendant 'a conduct and 

statements et the time of the crime? 

A 	The answer may seem pets  but, assuredly yes; 

because, in facts  in this particular type of work it is 
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matter of tacit understanding and requirement that individuals 
read at leastit4e,transcripts before oven Watling the 
defendant, 

' This gees for any case, and .certainly 	every 

LS neeeasary,to3ukow ,  al mach as one can of a lot of 

things I. do not)"knimT; but 	"asiiih!-ai one can with the 
facilities *wililehlis as ?to'-the 'background and as to. the • , 	• 

statementa Arid as to statetlanta of others that 
are appropriat!! And.  hay* ritlevattoe. 

Q 	Tell vat this*, could you have formsd an opinion 
as to $r. Watson.* state of mind at the tins of these %Orders 

if you 'had no knowledge of what he did and said on these 
two nights of murder? 

A 	I couldn't,, no g  

Q 	SO it is absolutely imperative that you familiarise 
yourself with what he did and said; is that correct? 

A 	That .44 correct. 
Q 	Ni, in view of this prerequisiteo  did you read 

Undo liasabianta testimony at the last trtalt 
A 	X did. 

Q 	And about bow many pages did you read Of her 
tsittonyt 

THE C011101 I think. one -doctor Said he read 46,  transcript 
of her testiaznyt, is that correct? 

ISIVEZOSZI Me Said he was •furatohed with 46 *alums. 
your Honor; i don't believe Dr.. Tweed said he read 46 volumes. 

lig fast* Linda tasabiants testimony doesnit come 

anywhere close to 46 volumes, 

* 

22.  
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ISUBlacKt I am going to object to that, 

THE Cam: Yes. The jury will disregard that, 

	

q 	EY 	SUGLIQS1; I didatt mean the exact number 

of pages, Doctor, but approximately how many meat 

	

A 	I have no independent knowledge of that or recall 

of that. 

	

q 	Was it in this thousands? 

A 

	

q 	was it in the hundred*? 

	

A 	C11, 1 read many hundreds of pages. Yes, it was 

in the hundreds because I have here "Page 104." 

What page are you on? 

	

A 	Z am on page 41. X believe. 

q 471 

	

A 	X think so unless I am confusing that with 

	

another 	this may bat another witness' testimony. Porgive me. 

this is Hrs. Kasabients testimony beginning 

On 38, pose 38, and that takes in page 381, 39. 40, up to 41, 

be 7, and the begins the Grand Jury Susan Atkins. 

	

q 	t looks like here then. Doctor, correct me if I 

am wrong, starting on. page IS of your report, that would be 
/ 
vase 4,956 of the transcript to page 5,5l? -- 

	

A 	/Os. 	hove that tight before me. 

Somewhere *round five or aim "hundred poses? 

A , thitV,t0 Aight. That is Orrect4 X was looking 

At Susan Atkins, 

• le;is red lids IaSabian's tettimony at the last 

bAOQVO You 'formed any opinion about Mr. Watson's state 
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2 

3  

of mind at the time of these murder*? 

A 	That is correct, 

Q 	Did you read Susan Atkins' testimony at the 

Grand Jury before you formed -any opinion cos to Mr. Watson's 

state of mind? 

A 	les, I did. 

Uhatt  if anything, did you teat* into consideration 

in Susan Atkins' Grand Jury testimony' 

M. KEITH: 	will object to the question on the 

grounds previously stated heretofore. 

THE cOUBT: les. It will be the same ruling, Sustained. 

MIL  ISUGLIOSI$ May we approach the bench,, your Honor? 

(The following proceedings leers had at the bench,) 

MR. MUDS:1:$ The doctor says that one og the reasons 

why he feels this man is lying is that Susan Atkins 's testimony 

was consistent with l•inda Kasabian's testimony. 

He based his opinion very, very heavily.. He has 

told me that, 

THE COM; Well, I have ruled before, after it got in 

once, Susan Atkins' testimony, I ruled on the second doctor 
it 

1 u14,° not pers#ikti) go in according to the tvidence Code that.  
-• 

, 	highly prejudicial and on that ground ow not going 

:*,t0,  permit the doctor to tell what he read of Susan Atkins' 

testimony before the Grand Jury. 

I 	. 	Li Ada Easabion Was here. She testified. She has 

been cross-examined but I mean it is taxa dangerous to permit 

him to testify, reading what was testified to before at the 

Grand Jury, by a person who is not present here for cross. 

4, 
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8.  

9.  
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2 

4.  

 

examination. 
AUO1.1.0$11 Even it it is the 'boas for the doctor'. 

opiniant 
• THE COOT: Yes„ I would still hold under section 3$2 

it should be excluded., 
Et/OLIQS1$ The .heart 'of this whole trial is that 

psychiatric testimony and this man's state of mind and hero 
is a psychiatrist for the prosecution saying that he took this 
heavily to onOlkideratiOn4 

THE. COURT; I appreciate that but what you ere doing;  you 
are getting, in by way of the back door what you centt got in 
by way of the front door. 

HR. u osx# Al I can say*, your Honor, is that the 
California Supreme Court., the highest court in- this laud, and 
highest court in this state has said this is proper. It is 
permissible, "the authority is all on our aid*. 

TUX coax; You show me, a ;limner case whore they 
,permitted the doctor to testify as to such highly prejudictil. 
testimony of a witness that was taken before the Grind ,tury. 
You) show an a similar case. 

Ka. ISIMIOSX; I think we .can find cases. What is that 
coo*? Not Isibler 	71 Cal, 2d. 

MR* 5 Kik.V4 t 44* 
1$041LIOSII 'That is 64 ttelk 24.0 I think there *re 

rig
,  

.4460**.‘ r)3003oro, where m 	Bchuch, th worse things- come in where • 	. 	• 	• , 
-41 defends-14 1S contestsion)  when it is the strongest piece of 

4-, 
vicience*. the 'defendant:to confession 00104 in that wayA 

Tint -COURT: That could be but hero this girl was never 

5 
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14 • 
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cross.examined here in this court and I would think that her 

testimony is highly prejudicial and under 352 Y ant not going 

s ' to permit it. 

4 
	

142.„ Xlif; CS12 the doctor testify to his conclusions, 

in other words, that he concluded that Linda Kasabian and 

Susan Atkins testimony' wore consistent and that is something 

7 
	

lie took into cOnsiderationt 

' 	THE COUPX.t 1> r because that would be a concluSion 

based upon sometbi4 this jury did not hear. 

But they did hear it once. 

4 

9: 1: 

10 

12 

13 

14, 

• 15  

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

, 

They heard it ,once and I am not going to 

let him' Sill that Linda Pia Kan and Susan Atkins ware toning 

XAVO Roy "be is going to say -- 	he: is not 
" 4 ' 

going to say that exactly but he is going to say that ha 

formed the conclusion -- 

THE. CQW; talon& for the jury to conclude that? 

• ACK: Will you permit, your Roars  on Crow,  

examination, the doctor to he Asked if he knows Sadie Atkins 

filed an. affidavit stating that she had lied, without going. 

into ,anything that she said before the Grand Jury? 

• StICILIOSit I brought this out, 

MR. SUBRICKI I want to know whether this ,doctor knows .  

0 

25 

26 

27 

20. 

tbat* 

1311K COURT: No* What you brought out was when she 

testified before the (Arend Jury shy had ilawunity and she 

testified Otte way and later on when she do not have immunity 

shit taatiftad another way. 
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2 

3 

I MR .000LIOEXI 	no• / stated in, the record*  and asked 
= 	A 	k 	 a 	! 

C. Frank it he vas *Wart that she signed an affidavit later 
• 

tliskt:/!Verithing she said at the Grand Jury we a e.  
4 
	

That is in the record of the transcript. 
• 

In ,  an* event*  riur Honor, if the court won't let 

10 

11 

12 

14 

16. 

17 

18 

19 

20 

21 

'22 

23 

24 	• 

25 

26 

27 

6 Us, there is no 'way is. can get it in, but I certainly feel 

that om  

THE COURT; It should have ,ilever' got in in the first 

gate* as X said =before,. i criticised counsel for letting it 

go in in the first place, 

KR. SUGUIOSU It is the basis for an opinion. X query 

the court's interpretation of the word "prejudice" in 352. 

In. 351 what 1 the the word "prejudice" mean*• I -don't 

think it has ever bean defined A. 

THE COUPX; To ate it means one taw To the detriment 

-of the &fondant q„ 

ma. BINHOSIt but the genesis of the prejudice I think 

is ell important. 

'When they are talking about prejudice I, think they 

are telktng about this type of situation, I. really d -A 

person*. let's say, is charged with murder and evidence comes 

in in trent of the jury*  let's say, that he is a ho serum] 

An right. That type of thing has no hearing 

whatsoever on whether or not he committed this. to urder. it 

eight Cause the jury to dislike the defendant and as a result 

of 	bias', they are prejudiced against him. They 

are prejudiced against him. 

I don't think they are talking about a SitlatiO4 
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2 

4 

like we ere de aing with here where the evidence that comes 

in is relevant to the issue in the case, 

This is what Y really feel the court mesas by 

the word. "prejudice*" 

they didn't want the jury to be prejudiced against 

the particular person for things that don't involve issues in  

the case, 

TES count, That is right, •and in this case you are 

1  !triaging Out testimony of this Susan Atkins girl, where would 

have 'to* 	 that the testimony he considered is not 

,.,eyidenost 	this cast. 

' 	$1140$1t *It it is Xel*Vitaw 

1114 4911Fgl, it* Yon are asking the jury to unscramble 
4 

AU eat, 

littanSI; lot the point I am trying to maks, it is 

reIevanto  ergo don't think 352 applies„ It is relevant, 

144E COW: j do, That is it, I 40. That is my,  

M. 70XMIOSIt• k is irrelevant 	lr *0 sorry sr.,  this 

testimony is relevant end because it is relevant, I am saying 

that I don't think 352 Applies, 

think 352 applies to a. situation where you are 

bringing in irrelevant evidence which tends to prejudice the 

jury against the dettndent, 

think that is what the word "prejudice" means. 

X don't think, that it mons that it is hermfui. to the 

defender& on. the issues in the case* 

let, lattali It it were irrelevant, it wouldn't be 
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s  1111%COtiak 	lava 10 =led, Kr, 1.1u,stiosi, 
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1•  

2. 

3 

 

(The following proceedings were hid in open 

court, in the program' of the jury) 

Q 	BY HR. 1110/I0S/* ?before you formed your opinion 

on Or. Wetsionie state of mind it' the time of these murders, 

did you also read *Ulan Atkin!s testimony it. tho Grand JOry? 

A 	Yes, I did. 

Q 	Did yOu reed may other testimony before you farmed 

your opinion? 	. 

A 	X read the material in transcripts 'from Traits. 

Q 	Aro you referring. to a statement by one Robert Ring? 

A Yes. 

Q 	jailer beck in Texas? 

SUIRICK: I think the feet that 1* referred to it 

is enough. I don't think v. ought to be getting into the 

facts of that statement. 

TUE COURT: St is not going to get into the facts of 

that statement. 

MR. BUOLIOSII Is that whit you are referring to, 

a statement by Robert Xing, a liner in Texas? 

A 	-In response to your question 

Q 	This is whoa Mr. Watson was incircereted. after 

his arrest for those murders?' 

A 	That is corrects 

'4. 	you read Mr. Uses statement before you formed 

your opinion? 

A 	I. did. 
ti 

Did you road any other statessonts? 

A 	i did read other statements. 
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Q 	Okay:  i ld you, en r*,* them§  any other State- 

ments or any other testimony? 
the 

A 	Z read the material from/32,page transcript§ 

ax part. ilaposition of Jean Denise /lallett. 

Q 	is this a supposed girl friend of Mr. Nation back 

in Masi? 

A 	Yes. I belimve on the date Of November 244 1970. 

Q 	And this concerned her relationship with Mr. Watsoni  

before end after these murder*? 

A Correct. 

Q 	DU• you read any other statements or any other testi- 

mony? 

A 	les. I road, the statement of **oriel at lust 

relevant to it aad the testimony Of witness** Sgt. Nike *Gann, 

frank-Guerrero§  Miss Winifred Cbarlitn§ 	Iragado lark 
tindsay§ *toy Kilgrowa and Derrick Gardner, Officer Jos Oremado, 

, Sgt. Ed Henderson§ Dr. Thomas Nepali§ Officer Eras* itsCalente§  

• Sgt. Harold Dols*, Sgt. John 14. NeXeller§  of Mobile, Alabama§  

Steven Weiss§  John Stack§  Sgt. 'William. Le., lioldolph Weber, 

tinny WAWA, Greg Jskobaofl, ;Wen Ilynn. Frank Struthers, 

Jr.* Sgt. Edward Clime and Dr. D. Estsuyamt. 

4' 	You read the transcript of thee* piopla's testimony 
• i 
At the lest trial? 

A No. 

11 	Is that sorredt? 

A , No. X did not read the transcript of these peoples ,  

' testimokr. ,  l'read` the fact that these people had testified to 

certain thtugs.... . 
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X cannot say as to where that material, generated *a,  

2 I may, at least X don't remember*  Z will try to find out 0.- 

3 1 have * notation 'here on Page Ao  which it after the or 

4 which is includmi is the, report between rap 375 A, $, 105, gad 

4 
I) 	between Page 37 and 316 and on tine .3 it says: "Militortiii 

d .'rolovitat to the activities of the defendant ie contained is 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

10' 

11 

1.2 

13 

14 

7 

8 

9 

the testimony of witnesses." 
•  
• 

with respect to their testimony at the lest • 
trisli 

A 	Ye,*  1 did, and X copied it lrerbatim. 

Q 	Ana you elsa read the-  Atascadero records? 

A 	X have the Atescadero records report. 

Q 	And the doctor reports. Dr. Crihmto  Dr. Pollock 

,Abet 

A 	'tight.. 

Q 	You read all of this material, prior to forming your 

*Pinion its to Mr. irelatson's state of ,mind? . 

A 	Yea, X did. 

Q 	And, of courser  you also interviewed Mr. Watson 

with respect to the murders? 

A 	I did. 

4. 	And this was before you formed your opinion? 

A 	That is correct. 

q 	As a result of your personal interview with Mr. 

Watson. and your reading the testimony of *ten Atkins and 

• 

blot to Say whore X derived that. 

But. you did receive some information 40- 

t„ did. 
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1 

2 

3 

4 

6 

7 

8 

9 

10 ' 

12 

13,  

Linde 'Opabian, and reading. these Other various. reports* 

including psychiatric reports, did you form any opinion as to 

whether Kr. Watte012 had the utfuttla Opsetty to harbor malice 

aforethought Thet is *n intent to kill? 

	

A 	Yes, X did. 

	

Q 	And what is that opinic)n? 

	

A 	Z believe he had that capacity. 

	

4 AQ. 	Is it your professional opinion that he did, in 

-fact,` intend to kill the victims in this cue? 

A Yes. 

DO:You' 111.00  form the opinion its to whether or .not 

Mr. Watson at the thee of these iiirders had the isental capacity 

to ,detiberate and premeditate thee* murders? • 
1 

14 " 

15 

16 

17 

18 

19,  

• 20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

; 	Q 	'what t that opinion? 

A 	Hy opinion is that he did. 

Q Do you feel that he did, in fact deliberate and 

premeditate these murders bailed on your reading the testimony 

of other people and talking to 14r. Watson? 

A 	That is correct. 

Q You feel that he did? 

A 	I do. 

Q Did .you also form an opinion as to whether or not 

Hr. Watson had the mental capacity to maturely' 0444 waning-

fully reflect.upon the gravity of the contemplated act of 

killing? 

A 	Yes, 

Q 	ateWh 	that opinion? 
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10 

11 

1 

12 

13 • 

14 

4: 

5 

15 

16 

7 

6 

8 

9 

17 

18 

19 

23f, 20 

21 

• A 	Hy opinion was that he did.' 

44 	You feel that he did natertatly-  and 10144041funl 

reflect upton the gravity of the. *onto :plated act of killing 

tesie ,eeven,peoplet 
4 , 	• 	, • 

A 	That is right. 

Q 	sPoe ask you this, Doctor: With respect to 

• deliberation 144 prededitetion and materially and mesaingfully 

Upcint wiWit facts did you base your opinion that Mr. 

Ultima deliberated and premeditated these 'murders and sateriaily 

and meaningfully reflected upon the gravity of the contemplated 

act/ Up** *hat facts? 

A 	Ali*  upon the facts that, in the first place, he 

accomplished what he set out to Ato. 

De vat .any unexpected crises, considering the 

protileame  with, AS I said before, with dispatch and with 

,verr acute• reaction to a rapidly developing situation and he 

met each one of them appropriately to his purposes, starting 

with the individual who drove up in the automobile and Salto 

prised them as they were 'going over the fence, 

22 

23 

24 

25 

26 

27 
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And that was met with rapidly and without any• 
prior coaching, because nobody knew that fellow was going to 
be even near the place; and, then he had been directed to cut 
the telephone linesind he went up. the pole*  cut the linos end 
got down.*  and then went to -- 

Q 	According to what he told you*  he had bean directed 
to cut the telephone wires?' 

told 1110 that he had been directed to cut the 
telephone wire/34 

Q 	g whosi? 
A 	Re had indicated that that was part of his 

chore -.• 
Q 	That the girls told hint to cut the telephone wires.? 
A 	I, took, it that Mr. Hanson had told him to cut the 

telephone wires. 

ci 	XS that in your report*  that Mr, *Anson told hist 
to cut the telephone wires? 

cianit answer that.; I'd be glad to look. 

tl 	There la a reference on page 15, line - 
A 	There is a reference if l may suggest*  on page 

' .01 line A; 	1•_ • • 	• • 
mat About yoUr cutting the tel'Obonst 

°We got over there. I was l*yiug in  
- 4 
• y hor 

 
lap -Wm. shook .tee and told Tatt I was supposed to 

cut the telephone wires.. 1. remeniber Linda handed 
the cutters and I was cutting the first iwtres 
the pole" 

4376 
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(1 	So this is what he told Soul 
A 	This is *bet be-told me4 
Q 	is there any reference in here to his telling 

you that Mr. Manson told him to cut the telephone wires? 
A 	Moo  X do not know independently; and if it 

isn't here*  he a* ft tell ust. 
Q. 	"Ott nay 'continue; you were relating the facts 

Upon which he deliberated and premeditated the sturders„ 
maturely and meaningfully deliberated 

A 	'4X out air l could see and then I climbed down.  the 
pole*  though X, don't remember Climbing down. The .next thing 
X knew, we were down et. the bottom o the hill. We started, 
tit° SOU and mi and another girl in ba0kii  no words.; then 
we walked •up to the fence. I crossed the fence, two girls 
Apt AO:014 then the other girl came across., 

nsot 

All of a sudden. lights started to shine 

I • 	2 

4 

:5 	' 

6 

7 

8 

St 
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11 

12 

.13 

14 

15 

16 • 

. 	18. 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

Calla" 
fl 	Nowt  without reeding your report, Doctor, I am 

asking you now to enumerate the facts upon which you 'Wised 
tour 4"OAC111111,0114 

YOU hese mentioned handling a new situatimat  like 
the 'driver o the car coming up; you mentioned cutting the 
'wires; any other facts that you baSed your opinion on 

Other facts, based only on what he told me? 

27 

	 Q 	NO, not only on what he told you; you formed an 
ti 	Opinions now' ask asking you the basis for your opinion. 

Wow, if the basis of your opinion was what Mr. 
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4378 

Watson told you if you didn't take auything also into 
consideration, you certainly may atiotwor that way. 4f you 
took other things into consideration, that's what we want to 
bear. 

A, 	Z took Mr. iianson's 
q 	Ur Watson's? 
A 	Nr, Wosonis statements into consideration*  of 

*Ours.. 

114 	Yea. 
A 	X took into consideration tha statements of the 

other individuals whose toot:Loony 1 had weed 
Referring to Linda Xasabion„ Susan Atkins? 

A 	Linda Zasabien and Susan Atkins; and from that 
I deduced that ha had a purpose, that he carried out that 
pn4osot. that he, although he told ma that he had not in 

:oleo:feral instances 4.- that he bad not told anybody anything 
all night, I had to take that .with some question because other 
taationOny:which,Walt,iodeopeadontly given*, out 1 understand it, 
nova rthalaset- Coincided with each of the other la •teotirooty as. 

iost ,theilitretoment that he did not know 
Now*  he may not have gestmaboted, but be knew at 

the ilmoit atte4ainaequently I took that, into consideration, 
His actions wars those of an individual who was able to meet a 
very difficult situation, extremely difficult, and rot ha rose 
to the occasion*  

lie al,so at ono tilos, according to one of the 
testitsonioso, and1 have included it in hare. was vary irate 
with one of the girls for not having stayed and another cow 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

 

for swig the automobile or not moving it appropriately)  
as he tbougbt it should be done., 

New*  this was right after the tordars. 
At the tine of the sturders he indicated that he 

was confusedi he indicated that thing* happened very rapidly:, 
thist)410, said*  'the next thing X knew*  X was walking into the 
cloth of the house and there Sadie. was *It  

And then he said "I looked and X had a gun in my 

, 	4 	•i 
Weil; in the first place)  I am sure that he knew 

that he,bili4 4; .4e and I'm sure that he knew that he had a 
ono  and I'm sure that he knew that he had them before he 4  
hOpened IOW( 	and just see that he had a gua in his 
hands; and then when one_ or two -a the girls called for help*  

immediately went end helped them; and then When they had 
Alone a lot of stabbing and when there wag( a question as to 
whether one or the other of these people Were deceased, bit 
'ode sure that they Were. 

Over and above that, he .did not tell Mao end ask 
not necessarily challenging. the fact that he didn't tell Oat 
but I can only say that I had a feslias that he could have told 
meg but Some of the things that he did not tell me were things 
which were ill vary sensitive areas* 

en the ether hand*  Some of the things that he did 
tell Ise obviously were in sensitive areas and so there may 
have been an asinesie#  but the Amelia*  again, .relates not 
only to the Matter of drug taking*  which ha had been. doing*  
but also to the fact that we forget. what we don't want to 

a ' 

9 2', 

10 1 
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remestier. This is partly by design and sometimes by natural, 
2' 
	

response. 
3 

4 

5 

6 

In addition to that, on the way home when be was 

Caught washing his hands he gave answers which were consistent 

with a protective response in several instances. 

He told them that they were just washing their 

bands or their faces* Well, obviously* they were cleaning 

thauseivas std sitsch its they could all over; and also he told 

them that they were walking, but then the "Webers, I believe it 

was, saw the automobile and they called td,* then as to what 

*bout that automobile; and then they started walking rapidly 

toward it and when they got in he. drove Off in it. real rush. 

All of Oils is consistent with an individual who 
14 	

loureifit .exitetly whet he is doiny then, as I understand the 

testimony ,also, ;thaws wa$ a conflict there as regards who 
16 	

told whom to go to the rest room and get cleaned up more 

18 

19' 

20 

21 	' 

22 

23• • 

24 

25 

26 

27 

17 

28 

,:than itiO'100, and I recognised the Oct *het there may be 

protective responses on everyboWs pert& but, nevertheless, 

the rest of the testimony gave took the distinct feeling that 

I* spite of his prior experiences, in spite of the folie a deux 

in spits ,of his drug*, he tarried on.. 

In other words, he had developed a great tolerance 

and he carried on with the ability to vett situations both as 

:regards the feet that he knew what he vita doing, he had a 

assions  he completed the mission and met exigencies which 

nobody could possibly have naticipated, and he net than with 

stethertiOn sad with a facility which is really something to 

read* 
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I , 

q 	*At about Linda Kasabion.6 testimony that' Mr4 

ietson told her to 'wipe the fingerprints off the, knives and 

• 'then throw the knives and clothing away? 

Whet significance did you p Ci on that? 

A, 	 natu.rolly took that into significance or 

Int* aCCoUnt. 

8 

9 6  

IQ 

11 

12 

18 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

14Tsaalfb said that lit bid a gun and a knife 

in his bands and then he isid, "1 couldn't believe that I hsd 
1.„ - 

dome it." 

This is about 10 days later that he amide the 

statetaisat 	least*  he made the statestent long afterwardso  

but be said that 10 days later, he .caul &t believe that he 

had done what he did. 

Then be also wed* some other summsuts which seemed 

to me to be thrown in as further evidence for se to understand 

that be was either blacking out or he felt small or he hod 

soma of these other very bizarre responses which didn't jib. 

With the rest of the =capacities that be had to function as be 

did; and, therefore*  I could put no credence in those. 

Q 	Are you referring to any particular incidint7 

4 	Ile made the Commento  I think he said, "I felt very 
22.  

23 

24 

26 

27 

28 

25  

In fact, he says hares  "I could just feel my body a 

Sucked in like a r4onkey, no feeling it all!" 

Wel/0 this hes no pertinence as far as I am 

concerned, because in spite of that.. if be did feel that way, 

in spite of that be functioned as an individual who is meeting 

a very difficult situation. 

4381 
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2 • 
.• • 

14R. spatirosr4 Does the court cart to take the VICOSS 

now? 

COInret Yee* 
We will have our afternooa reteee now Ifidieot 

vad gent lemea* 
Again, heed, the edroonitioa heretofore given* 

Oleceat. 
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defendant 

COURT: People against Watson. 

Let the record *bow all Jurors)  comma, and the 

are present. You say proceed. 

Q 

Watson was 

A 

murder*. 

A 

BY 	ISUGYAOSZt /OctOrs  do you- feel that Mr. 

mentally ill at the time of thee. murders? 

Mr. Watson had a. psychosis at, the time of these 

folio a deux psychosie 

Vali* * deux* 

And, If course, a. psychosis does constitute mental 

That constitutes mental illness, 

Can a person be, in your opinion, be mentally ill 

and still .be able to. harbor malice aforethought and doliberete • 
end premeditate and materially and meaningfully refloat upon 

the gravity of the contemplated act? 

A 	Yeas  he tan. 

Q 	DO you feel that a person can be psychotic or 

Schizophrenic sod still harbor malice aforethought*  deliberate 

and premeditate end materially and aeanthgfully reflect upon 

the gravity of the contemplated act/ 

A 	Yee, / do, and this hal often occurred. 

You .nay this has often occurred? 

A 	Yea. 

Q 	You ere basing this opinion of yours. on your 

extensive prior experience? 

A 	Well, on Such experience at I have had end on what 

the experience of the discipline, yes. 
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1 
	

Q. 	And that experience incIudei IWO/Kiln approximately 

2 : 500 defendants who were charged With murder? 

3 
	

A 	That is correct. 

4 
	 so it is. your opinion that the salmis fact that 

5 person is psychotic or -schizophrenic does not prevent him from s 

6 deliberating and premeditating or harbor malice aforethought? 

	

A 	It nay, but it does not. 

	

Q 	It can but it doesn't necessarily? 

	

A 	That is correct. 

Qt t cams you say it definitely had not? 

Had tot. 

	

Q 	Tom- you feel, that most criminal, Doctor, particular' 

preeteditated- murders, frost your experience, are mentally ill tai; 

on. dove' or another? 

MR. 81115RICKt Object to that. 

Mit+  MTh: Object to the question. 

TM COW•: Sustained. 

	

Q 	 SUCLIOSIs Did Kr. WilitOos at any time tell 

you thlit he thought Mx. Manson will Jesus. Chrine 

	

A 	I don't recall, that he did. 

	

q 	What does the term "malingeringn  mean is psychiatric 

s8414$0  

A 	Malingering means saying or acting -- oiling or 
actin -- 

. 	TO COURT: Feigning? 

THS WITM8138% '- or feigning -- thank you, your Tenor -- 

or feigning a- situation*, for the purpose of porsonal pins 
28 	

Q 	BY MR. 1,1701408Xt Have you encountered malingering 
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suite 41 bit is your experience 

.4 	Yes*  I have. 

Q 	Do you feel that Mr. Watson was malingering when 

you Linterviewed: him? 

A 	There -were times in which Mr. Wat*ofl was careful 

with his responses. Other times in which he was very open and 

Itrank. Mint wet* other times in ,which not only did I feel that 

be was smilingering*  but he vas acting in a malingering fashion*. 

notably IA relation to his hospital **parttime*. 

Q 	Just for clarification; You do feel that Mr. Wats° 

vat parhotic at the time of these mordent? 

A Bight. 

Q 	But. you nevertheless feel that he could harbor 

malice aforethought*  deliberate*  and premeditate and mourgly 

and moaningfully ref let upon the gravity of the contemplated 

act; s that correct? 

A 	Task  that is correct. 

Mk. MPOL/081: Mei further question*. 

TM COM; Mouse me*  Sr. Bugliosi; are you, using the 

term leaterially" as limixiturelysi? 

411. $0014108It .14ftteri4ly " lam *am, your Visor*  if t 
mispronounced it. 

COM; „ Think yoU. You understood that? 

Talt Winft881, 	-your Manor. 

93Mti. rink You* 

VO- "AOGLiOlilt NO further questions. 
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;. 	4.' 

Q 	Doctor, you performed certain tests to determine 

Kr. * 011t*Putik intallistincei-A*.that Oorrectft 

A 	/to, / did not perform the test to determine his 5 

intellienCe. 6 

Q 	You asked Mr. Oitson sOme questions 1.11 the form 7 

• of aphoriaam., did ',you not; end asked him to tall you what they 

• Argent? 

8 

9 

A 	us*  Omit I did. 

Q 	And one of tbs* it attributed to **Omuta ?ranklin 

who said,. ulf you mirk* honey of yourself., the flies will eat 

You." Isn't that right? 

A 	That is correct. 

Q 	And 14r, Mallon told you be didn't is what that 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 isentt 

That is right. 

Q 	so that isn't difficult thing or aphorism, is 

it? 

17 

18 

19 

43$6 

CROSS-EXAMINATIcil 

21 	' 

20 A 	It is for any people. 

Yor a person of normal intelligence to decipher? 

A 	It is for many people because some people thins 

concretely and those who think concretely have difficulty in,  

making ea antioey between the ccootional posture, which would 

invite predatory tion soceshodes part, and the tact that 

one is to maloi honey of themselves*  eo that the actual flies 

won't come in and eat one, That is concrete thinking and there 

ars some people who lio that and it is maiming. 

22 

23 

24 

- 	25 

26 

27 
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15 ' 

14 

Q 	1 don't understand your answer. 

IMMO that literally, 

What Is concrete thinking? 

A 	Coact.** -thinking is wham you talk about a fly* 

it is 4 fly. It isn't a person or it isn't an. environmental 

situation which con eat you or can consume you. 

Q 	I* other words, you are telling us that lir, Watson 

this instant couldn't ,ten think concretely? 

A 	I didn't say that he was a coneratn thinker. 

Q 	I know you didn't soy that« I OM asking you:, You 

formed the opinion that he couldn't even think concretely? 
A 

q 
ian't it? 

A 

I wiltaccopt that, of course. 

And concrete thinking is sort of primitive thinking 

That is correct. 

	

Q 	In othsr words. Hr. -Watson was unable-  to translate . 

flies into people and honey into sone other -- well, it really 

means, tit nice guys finish' last; iin't that what it weans? 

1 	• A 	That is * fair statement, • . 	4 
'„. 	40tAlft rAt is-!a? Durochor, 

,SX )14 Ham: win recostaze that* but it is 
• good analogy to Bon Vrankles statiosat. isn't, UM 

, 	iattsgsat. analog/. 

Watsonnd 	couldn't figure that out, could he? 

a 

25. 	
navel: heard that particular phrase before 

26 
or given it thought*  no. 

27 	

Q 	And you told us that Mr. Watson didn't know what 
28 

the Laying*  "The early bird catches the worn:I -that you felt 
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. that he really did know. How did you cows to that •conclusion 

that he roally did know -Oat that **yips iseant? 

- Well I just cane to that conclusion booms, I 

don't think there is anyone was hasn't heard that phrase. 
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3' 

4 

 

AQ 	Ile didn't tell you he had gorier heard the 'phrase, 

did het 

A, 	No; and should have asked him that. 

And then Hr. Watson issedistely went on to talk 

about digging worms around copoville to go fishing,. didn't he? 

A 	Yes.. 

Q 	That's an torippropriato tesponlia to your question, 

wasn't it? 

A 	I didn't the it was inappropriate at ell; in 

other words., .he .40 

You didn't, ask him, did you, about his experiences 

fishirsi inClvpiavillest 
fi 

4  A 	No, but, you. See. the very fact that. he had an 

sa$Otiiktion with, the wore and this took him back to the time 

. when he fished 	wielet rid f.,  and this is very relevant 

oind that/wait voor nice answer, 1 thought. 

Q 1 	Thies an example of concrete primitive thinking, 

isn't 'it; he fouldast translate worms and birds into people's • 

activities. but. it took hits back to his early days when he went 

fishing with his father; isn't thitt right? 

A 	- I don't think that's 'concrete. I think that's a 

good association.. proving that, be didn't have in that inetence 

any brain damage. 

Q 	well. you didn't ask him to talk about fishing, 

did you? 

A 	Ho; this wee a wonderful thing, it was spontaneous 

response and I. appreciated that as being good rapport. 

Q 	What you mean, good. rapport, between you and 
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Mr. Willson? 

	

A 	!hitt* right. 

	

Q 	Met yids you, think that he yes kind. of •confiding 

youi  didn't it? 

	

A 	It 04 110 feel that in that particuler instance 

be was iskoi.' to testiossber what be did on his uncle's pond and 

that 2141-1 iesponse was relative to the wore, that the early bird 

disintt,  get. 

	

. Q 	But. it 444 Insister your -question? 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 - 

23 

24 

25 

26 

27 

• J. 
conditias4' Oryilt*..144 ssentel condition*  not to be gable to 

remember fishing with, his- father? 

A 	*114  MO. 1 Wouldn't have expected hi* not to. 

Q 	awry for past events or early events in his ,  

eras ggenerally unimpaired*  was it not? 
A 	X think I so testified shot t believed so. 

Q 	Now, you also asked bin to draw a figure*  did you 

that's the drata figure test; is that what you can it? 

A 	Os, that right. 

Q 	This is a recognised psychological, test* ten t it? 

A That tote. 

Q 	What. is the purpose of this, that psychologicitl 

test*  the draw a picture test? 

A 	As I, explained, that has to do with the. ability 

of the individual to not only hear the request but to Under-

stand the request, to respond to the request with eyes and 

ears and head and ability to control the pencil and to express,. 

4 ' 	{ .1 	• 	 4 	,tb: 

	

I A 	
question. 

	

Q 	Ind old you have expected 110116601141 in Hr. Watson's 

000139



also,. the concept of a human figure or a tree figure. 

Q 	!muse ipm,„ I didn't mean to interrupt. 

A f  And that when thet is accomplished in good pro-

, Portitin, U his were, X was satisfied that he had been able 

to do the things which that particular test was designed to 

*haw. 

What 	4irew, a man or a woman -- or 

couldn't you to1,11 

A ; 	0**r: 114 1.211  
Q 	Could I see the picture, please? 

t i 	, 	, 
' 	Yes,' of tours*. 

Q 	e drew just the bare wain* of * men, did he 

not? 

A 	lie drew the bare outline of a man and he put 

oXothing on the tout and be has facial features. 

Q 	There is no depth to the (Irwin, is there? 

A 	to, there is not. 

Q 	And the clothing is in no details isn't that true, 

Doctor?" 

A 	They are in no detail **rept that the belt is 

shown,. the trousers are shown, the sleeves era shown, the cuffs 

are shown. 

Q 	Who* do you see cuffs? 

A 	Right here. 

Q 	Well, what you call a belt is just the separation 

between the pants and the upper garment; isn't that right? 

..A 	Thies Where a belt usually is, yes. 

Q 	Xevertheless, there 'is just a thin line Owes 
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isn't there; there is not a double line, is there? 

2 
	 A 

► There is no *hems on this persona is there? 

	

A 	3: considered tblit there wore shoes for the slept* 

reason that thoro are no toss, 

i~T ii rather than belabor tho point 

THE WORT: I was Loin to Ask you* how do you toll a 

ma or a wean today without a Pr*Srant 

THE MIXES* That's why va hay* this. 

ML UimtThere is no particular fasial 

onprosaionoo the taco of the nano is titer*? 

I would *ay that this was an Individual who had 

certain bland expectancy. 

	

q 	That is very nicely put; perhaps you could explain 

whitiwyou aeons by bland sapectancy, or is that .salt-oxplanatore 

Well) latla put it this way) he has his eyebrows 

Slovatta4 st little bits he hai A quaii ili, it io net a foment 

-eY***ra w of 	is is standins rather at attention and 

1#'1,1*** any particular mood other than 

that, 	> - - 

	

.4 	xis)** Nowa inastaucb as the outline ef, this 

, losui is fro,the yppil Itoft-hssii corner of the pose, could this 

indicats to you *Owe isty on *ha part of the PitiMatt 

	

A 	fact, it did indicate misty. 

Doe* it also indicate daproasiOnp perhaps? 

	

A 	Hors particularly annietn. it could indicate * 

doprosoioth but I di *'t fool that there was as, muck *Omission 

ens at ht 4114.04t to find, because of the other test Vhtith 
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rani, 

	

Q 	Does the lack of datail to the drawls* have 4017 AP.  
or, lack of depth to the drawing, have may significance to 
you, Doctor? 

	

A 	?Wally, while this under woes circumstances Ban 
be a point andi Ix. glad that you hoe made it ••• *WOW* 

btu*  041* of the most Important factors * soh, a, ru *tett,  
say, storsoscOpic or throe dispozielotua drawls*, when there 
aril *halloos and so on, liould indtCate ertistic *bUtty.  

$OW, ttia. dot aware that R. Watson has * particularly 
artistic abilLity; but if ha bad and those who are Artists, 
irrespective of what ales is wrong or Whethor there Is any 
wrong, those who ars artiste almost inearlibly -domonstratit 
their 4111ty; and that isn't demonstrated hem 

Is that the only significant* you derive frost the 
lack of detail and depth, that 	Watson is no artist? 

	

A 	that's one« 1 i is to try to meet the obvious 
first. 

ASA thin, also, the fact that he boo good proportion, 
x. 

that vary *Ache 
The fact that there Is some motion suggestod here, 

he. islitandisig, I will .indicate that be is also ob,1011111$ ./.. 
prOparad to mowi "is * direction toward hit loft. 
, • .1! 	this one of the tut, you used. to detail*** 

	

'whether 	Atom wet aufforing fros organic brain syndrome'? 
'Ole of the tests.. 

	

Q 	. You came to the ultimate conclusion that ?tr. Watson 
at the time you swasload him w sot suffering from organic 
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brain *raison; is that co reset? 

A 	Pros *ay orgsnie brain sysdrons that I vas Ibis to 

dosaustssts*  tbattla comsat* 
Did Iva  •*war birvai session to road tbs rayon of 

Dr. Iichard *Use? 

A Oa. 
Q ryes MLA? 

A 	Yea*  I bors, 

Awn you Weir hoard of hist before 

A 	list  1: bass. 

4 go is a tory wall coal asurolosistt  is ha 

Ths, hs lot 1 bold him in Ugh regard, 
26f4  s 
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And .didn't he come to a cOnclusion at the tiaw 
he,erarainedji.tkiWat*on„ that from the neurological findings 

belieiiid• that Kr; . Watson was suffering from an organic 
, brain: $yndroze? , 	, • ‘: 

test he did, counsel*  

Loryttl. disagree With Mr. waltori 
A 	i. didn't examine him at the Same time. 
Q 	So you can't tell us whether or not you reached 

the saws findings that 14t. Walters 	or Dr. Walters reached 
because you adult examine Mr. Watson in March or APtil 
1971; is that correct? 

A 	That is correct'  
So you4on't dispute, do yoUt. 	walmire Balding .  

** of March or April of 1971, do you? 
I don't dispute iti  

Q 	motor, 'When yeu were asking 104 'Watson queitions 
about the 'date- lic Xtanca homicide**, had- you altaady prepared 
the questions. you were going to ask bin? Ey that i mean -had 
you written them out? 

A 	leak  
q 	Awl you° didn't deviate at Ali, did you,. from the 

questions that you had previously written out when you were 
asking Mr, Watson ehout the nights of the homicides, did you? 

PO you understand my questiOnt 
A 	X hope 4104  
Q 	in other words., you stuck to your prepavid *Capp., 

didn't you, when you were asking Mr' Watson about what happened" 
A 	I think I have explained that certain statements 
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were made in various parts a the transcripts .and by vstrions 

persons and X have *ode the statement that I modtgled those 

statements inte.the form of questions* 

The questions / asked were verbatim! repotted in 

my 'report and that is why I indicated to Mr, lugliosi that I 

Coui4 answer the answers from either one of: the two docuMentii 

but / could only mower the questions from ay own reportk 

Ybu asked Mr, Watson questions about the nights 

of the two hominid***  the seven -homicides, from * prepared 

list of questions that you yourself had writtft urn isn't that . 

A 	Us -it- uo I an sorry, Those were not questions. 

Those were statements which were in 	and I then 

spontaneously asked him, questions referable to each of those 

scats to and• the questions were written before I got his 

Answer, 'est 

Q 	That is what I was getting at* 

a* sorry. 
00 am I, if i was obtuse, 

A 	Sot  That is my mistake. 

Or abstract 

A ON I VP* 

You didn't ask Mr., Watson at any time*  did you, 

right/ 

S 
24 

•25 

'_ 26. 

271: 

28 	

VAPa1.4 and  ,19 of your report; isn't that right? 

; 
	 , 

Suit to tell you in narrative fore what be remembered about the 

.nights of the 1ite414 Bianca hoacideSt 

r; , 	A 	-21si ;"think I did. 

Q 	The quistions you .asked him are contained between 
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A 	That is included* That is included. 1 think 

did not ask him just to start in and tell me. 

Q 	What happened, 

A 	Wetly what had happened in that seas** because 

I just asked hira as to whether we might ask about those 
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about what went on and I telt that that particular series of 

cluNitions covered the salient points and then l asked him *leo 

the question ,./46 sometimes 1 got a little tired of writing too* 

asked him the question whether the material in 

the transcript was easenttally factual and he come back with 

the statement “Sometbing like that," quote unquote. I believe 

that is the verbatim. report... i will be• glad to look for it, 
- 	: 

•, 	Q 	No, you don't hove to lock for it. I will take yoca  

word for it. 

7- .74*Se, tquastions that you prepared, to ask moo. Watson 
a _. 

were derived ni fiktmelated say a result of testimony that you 

read, in the,,cage that was given by Linde Namibian; is that 

right? t  

A 	That wal part Of it, yea. 

Q 	Bed you formed the opinion when you prepared these 

questions from Linda Kasabian'a testimony that she was 100 

percent telling the truth and a paragon of truthfulneast 

A 	No. 1 just asked the queatiobis, 

Q 	Based on whet she testified? 

A 	That is right. 

Q 	didn't: decide before talking to Hr. WittSO4, 

did you. that whatever Linda usable* tsar have said in her 

testimony wait the gospel? 
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A 	No. 

ToO hid reservations about her testimony too, didn't 

eyOU? 

have reservations about V' con, Vet sorry to 

say*  

Q 	When you say you have reservation' abaft your 

oisn, are you being Mousing with us? 

A 	Z don't mean to be, On the other load there are 

a lot of things that. one would have an opportunity of saying 

if certain of the rules didn't .existo  so 1 don't say that* 

Q 	At any vete, getting back to my original question, 

IOU considered Linda Xasebian Is testimony with certain 

reservationso . didn't you? 

A 	I the that -would naturally be true but I just 

asked the question on the basis of• what I lied been assured she -

had said. 

yes., 	understand that. 

DOCt0r, in fOroving your opinion about 	Watson's 

mantel state, did you determine as a reanit of your eaaniuutiou  
t, 	• 

.that be was prObably a passive dependent personality? 
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.21 
think that this would come very .close -to a 

64/4eriftliOu ..,tltb;ou4h), -of :course, he wee net so passive et 

tti.41),,xticui4;iippellation night connote because 'he decided 

to. strike put on his 0011 like a lot of the test of us did 
: 

$0410:.140 741Ita ago. 

, 	 talking now about when he left TOM'S to 

cosO to-aliforn  Li? 

A 	That is right. That is exactly right. 

r 
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Q 	Ent roue of the opinion, or are of the opinion 

that Mr. 'Watson at the time that he was living at the Spabn 

Ranch 	let's talk about that time 	wt e. a kind of a 

follower, wasn't he? - 

A. 	X would say he -was„ yes. 

Q 	And at that time you would describe him as a 

passive dependent personality, wouldn't you? -His underlying 

personality structure is what I am talking about, 

A 	I think that would he a fair aasessment. 

And passive dependent personalities are kind of 

Weak fish, aren't they, generally speaking? 

A 	Well, X have seen so many pa$sive personalities 

-- passive aggressive personalities. 

X am talking about a passive dependent personality, 

:gat a passive aggressive personality. 

A 	X mean 

!Ater* is a difference. 

A r. 	lea*  thsre its a difference, 

P 	And a considerable difference, isn't there?•  

!it,•2 	And he has both.•  

23 

24 

21 

Q 	Did ; you come to the opinion that Mr. Watson when 

he becamae involved with Mr. Manson, was sort o an, immature 

personality? Wouldn't that be a fair description? 

He was certainly lacking in experience but he learn* 
25 

26 

27 

• 28 

xcim.  t1LERLAtapet14400* 	lit acceptmd it4 27 

faat4  I would say, lie matured-  rapidly. 

Q 	Whet do you. mean when you use the term "matured"? 

A 	X an to say that he was able to meet a lot of 

experience, which he hadn't' had before arid he didn't run away 

• 
• 

19 
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3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 , 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

20 

27 

28 

Q 	 talkirsg about his experiences with 
neon and tiailioskis badly, are rut  nowt 

A 	•.Thatis pert of it. 
) •  

Q" • ' 	did you ever read any testimony or bear 
accOunta'frptct sources other than testimony about Mattson's 

thought system?' 
Do you know anything, abut that? 

A 	Well, 2 have 	X read the papers, of course. 
Q 	%tit not talking about newspapers, 1 ars talking 

*bout did you ever read the testimony o Paul 'Watkins or 
Brooks Poston? 

A 	Z. have 0,- no, r have net* 
Q 	Did you ever read the testimony of Juan flyan4,. 
A 	That name sounds faisiliar1 X will say that I 

have in my /toaster here -- not here., but in my office -00 2 
have statements which give a very good account of all: that 
particular skatergAl; end I rely on the press in :many instances, 
paztictaarly when it is in rjuotes)  and the quotes Were -ample* 

q 	Did y00 follow the Hanson case scrupulously in the , 
Owspapers? 

.A 	X did, 
And you. reed capsulated .forsi, I suppose, the 

testimony o acme*  it not, CU the witnesses in that case? 
A lot of them, yes, counsel, 

Q 	For seas reason were you particsilarly interested 
in. the Hanson case? 

A. 	I. didn't know but what Ate* be, 
Q 	iou didn't -ask to be appointed in this case, did 
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274 

• 2 

you? 
A 	*0, I certainly did 120t4 
Q 	Well, as a moult of your following all the 

newspaper accounts didn't you learn something of Menson'S 
thought system, his philosophy, his way of life? 

3 

5 

6 

I 
7 

4 
8- 

zi 

A 	Yes, X did, 
Q 	And 414 Mr, Watson'over tail you about what Ilisasort 

preached and lectured to the family? 

& '00440114 
4  

Watson tell you that he occpeted 

luaonevthought systole , 
:e id., 1 think I have that in ay' reports 

- -.1104*  is there any place in your report where 

12 

13, 

you sort of summarize Mr, Monson's- 
& ti- 

Q 	" thought system, whether yOu learned about it 
from the newspaper or .from, Mr,. Watson or from readies 
testimony of other witnissieS? 

A 	Ito, there is not;. I don't think so, at least. 

Q 	DO you, knew anything. about what. he preached, whet 
Monson preached? 

A 	Well, the whole situation is so eccentric and it 
has so many ramifications which l'otpinge an the structure of 
our society 

Q 	Well, did; it disgust you, Mr, Miinson*8 thoughts 

A 	X beg your pardon? 
Q 	Did Mr, Manson's thought system disgust you' 
A 	Some of it 44 and much of it did not.. 

14 err* 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

22 

23 

24 

25 

26' 

27 
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at 

q 	•WA0.1•  tell us what you reme*er about Mansouls 

2 
; • 	

vis a vis his relationship with his family .and 

3 '..Situ the so4pilled ettoblishstent, if you remember anything. 

	

4 
	 A 	Wall, I will certainly say that #;.. and I think I 

	

5 
	

'have said this before, in all candor 0-* the reason that 

	

6 
	write so much is that Z. don't reciembar so much and 

	

7 
	

fl 	Extol', 2114 slidri.,t mean to interrupt. 

	

8 
	

A 	-- and I have -- I was prepared with background 

	

9 
	

material as regards Mr. Kenton and relations to the **pule*, 

	

lO 
	

newepaparwise; but I have given that no particular concern 

	

11. 	fOr a long time*  for the simple reason that I was not cOnciErn* 

	

12 	and didn't have any occasion to be. 

	

13 
	

tou don't think, then, that it it at ail -important 

	

14 
	

about how Mason was able to dominate the 'Neither* of his 

	

15 
	

family through his. preaching* and lectOrest 
16' 
	

A 	Oh, I have already testified, counsel, that I 

	

17 
	

felt he had a terrific charisma; that he had also a 'System 

	

18 	of thinking which represtnted an eccentric but, nevertheless, 

	

19 	
a veryAdeveloped system of belief*, those particular beliefs 

	

20 	

tieing acceptehle to many, many more people in our particular 

	

21 	
.culture; and yet, those belief* baing quite, contrary to the 

	

22 	accepted normal 

	

23 	

Q 	Well*  weren't those baliafs that Watson accepted 
24 

	

25, 	

Q 	together with other vaember* of his family, 

	

26 	

meson's family. 

	

27 	

Tell. us about it. 
28' 

A 	Well, in general, they had to -do with the fact 

• 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12. 

13 

14 

15 

16 

17 

that peopla 4t* that*  Of. courserthera was no such thing as 

risht or wrong*  ;for instancie; after alto  Won 1164 you 

should be willing to give up, your own life and you could take 

anybody alse's life*  and that it aunt nothing. 

	

Q 	That it rather unusual "belief* isn't it? 

	

A 	I, indicated that be is .4- he was the inducer; and 

the individual( who fO'dated the particular concepts that 

It* meted to proselyte*  and he was after as many followers as 

be toad get* 

	

Q 	You formed the opinion that tir4, Watson swallowed 

thst 	 belAtt,:i0tf,:hitiiii impressed to us? 

	

A 	I have 1.,ndiceatet4 that 1* aspouled portion,* of it; 

bow *soh of it,. 1 ant 	toasitate*, but Ilmow that*  as I 

	

pointed 	,w and I Atertfiti47, smitatlitottiayt  stated it*  that 

he liked the general ildeirok Whai,hiv-Saw -a  M elt and "erre. ual 

'willing to pay. the price.*  and so be
; 
 1ti4014-the rules and he 

played- the gal** And be liistar ati 4- :the cOach4 
18 
	

g' 

19 

20 

21 

22 

23 

24. 

25, 

;6 

27 

28 

000152



Q 	Ykwr you just told us that Ito. Manson had a 

belief that there la no wrong. Thera Is no right. it lat skOt 

imps to kill and there is no ssin. Tbsr• is no good. Thor* is 

no bad, 

gekAng 'n little furtbar then what you said. 

lut thet1;part of that SOO Station system, Isn't i' 

*' 	1 That 'is right. 

Q 	Met that rafrashas your *woo a littli bit*  do** 

itT -• • 	' 

A . That is right. 

Q 	To ray.  knewledgei  didn't the members of mansonts 

family accept that particular *roe of bit philosophy? sy 

%O"' I411 Vitergtnil to  1411411100• Tba .rneallove4 Its, didn't 

tbetyt 

A 	They, as X pointad out before, individuals who 

wants* to halievs tt, helfavad it. 

TWOS* who didn't want to beliarai  still *sat along 

with it. Yor instansao, an of -the girls Is rsportsd to bays 

s aid, "X as g witch," 

Q 	Was that Linda Misabtatil 

A 	That righto  but -she also said, "I how x 

wasn't *. witch but X was I good witch," 

:tut Linda Xasithion also testified in subatanes 

that she baltayed ifeasons  that she .did at one tina bellows in 

what Masson told her ,about, thor is no wrong and then. is no 

sin and so on and so forth? 

This is a very compslling personality*. six. 

blOulthet 'emu say that an individual who .helisved 

1 

2 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15' 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 
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18 • 

19 
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that particular part of tio*sostis thou,* system *bawd imastura 
udgment? 

A 	aoila; ronoidorias. the. **Ices* that *. **son hos 
iss4 with people, who are accept** as **tuts persona/id** 

Is accepted as a motors personality *round 
beret 

indivt4uals who- have had to nest Mr. Xaasionla terms 
in court and out *re indimtiuman. Who are recosaised as individa 
044 of maturity. 

. .ifiss•• do:you knows  Doctor*  that .accepted Sansonts 
,philosophy, lotik, stock and barralt  that you comelder to be * 

mature, oisolli4sdjustedt *trans*  normal personality? 
t  4, 	;,1.10‘ not speaking of What they hays accepted, but 

X 1111  Uyin* that by reason of the. so :444th of his expression 
and that is as as 	a word as X can use time. **4 04- 
*m wait*, on hiss. 

Q 	40124; understand your anslwer,. Perhaps you. can 
olsboratae 

A 	I would rather not elaborate* 
Zig coma: Vets *mot moan bo 4044 volk on *Wort do 

you, Doctor? 
1112.1111101011 So*  but I'll bat he .Could. swim. 

COO/girt This sight be a good tin. for a recess. 
toadies and ientIossn of the Jury!, we will rocas* 

at this time until- 9130 tomorrow morning. 
000 ai ila. do mot form or express say opinion in 

this case. Do not discuss it 004 yourselves or with anybody 
else. Please keep an opOn WO and please heed whist I toild 
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, 	you about. the -mows media* 
1 	• 

.:g '*k t 	fitt6ItIat- 	bat. to break the oboist, but *add X 

a vet *a eettrjw13 mimutos 	tht mormiag• Vivo bean Asked by 

4 OH Of the 'Mom too apposr pereamally• 

5 	A 
4 	

fOlta,;: Wa won't hold you in contempt. Tom ea* tome 

6. 14 abuts. late* 

7 • tErral Z Wag OINK to ask foe tho ammo im4Ultemoo• 

8 X bays am **pommies tomorrow 046 I oily be: late, aloof* 

9 	 not mom oat timm can you he beck? 
10 	MIL MIMI A quarto of 10100, 
11 	 T 000iTt All r. ht*  Ite beak as soon itit YOU eau, 
12 • 9:45 will bo all %r to 
13 	

(AIR adi Wraillint 	ta 	until liDedmandayt  
14 	 SitPtiabirt 	I'll. *t 9:4$ A.31.• ) 
15 

16 	 s'tiCkt*" 

17 

18' 

19 - 

20 

21 

22 

24 ' 
-"A 

25 
• 

26 

2T 

28 
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1 -LOS ANGELES, CALIFORNIA, WEDNESDAY, SEPTEMBER. 2Z 1971, 9:50 AM 

2 
	 --o0o— 

10 

9 • 

NE 'COURT: Good morning: 

Gentlemen. 

Nt. 	lood•morning. 

THEE COURT:-  Doctot. 1  _ 

People -against Watson. Let the record show all 
; 

jurors, counsel and defendant present. 

W.: Keith, you may proceed. 

,HR. KEITH: Thank you, your Honor. 

• - 

11 

12 
	

GROVNER K. BAILEY, 

18 resumed the stand and testified further et follows: 

14 

15 
	

CROSS-EXAMINATION (Resumed) 
16 

17 

18 

19 

20 

2/ 

22 

23 

24 

25 

• 26 

27 

28 

, BY MR. KEITH: 

Dr. Bailey, at the close of yesterday's session, 

just to orient you, i asked you this question: 

"Who do you know, Doctor, that accepted 

Manson's. philosophy lock, stock and barrel, that 

you, consider ,  to. be a mature, well-adjusted, 

strong, normal personality?" 

And your answer was: 

"I. am not speaking of what they have 

,accepted„ but I am saying that by reason. of 

the strength of his expression -- and that is as 

.neutral a word as I can use -- tLme and tide 

have waited on him. 
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11 

12 

1314 

 

- 

15 

16 

17 

18 

13 
; 

20.j  

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

2f. 

VIA I would rather not elaborate." 
2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

I don't understand your answer., 

Perhaps you can elaborate. 

Then the Court said: "You don't mein he could 

walk on water, do you, Doctor?" 

And you said• 

"No, but I'll bet he could swim," and that is 

where we left off. 

Now;  I really didn't get an answer to my question 

as to who you know that did accept Manson's thought system; 

yet was still a strong, well-adjusted,, normal, mature personalis. 

ity. 

No, Counsel; and when I am in error, I am forth-

right to say ao, in this respect,. that I misinterpreted your 

question and, therefore, did not give you the answer. 

The fact of the matter is that 'was referring to 

many individuals of recognized authority and maturity who had 

beeMn'eontact with. Mr. Manson, not in relation to the 

itiOlvidualls at the ranch but in contact with him during the 

interim which has occurred since he, himself, I take it, was 
, 

incarOstated• skid those individuals have responded in ways 

which indicated that his aggressive attitudes and his brash 
1 	• 

S • - 
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#2 	1 

2 

4 

5 

6 

7 

9' 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26' 

27 

28 

Q 	Is what, sir? 

A 	IS brash is 

ma. 

4—  approaches to circumstance required the 

careful and deliberate and prudent, I take itl  consideration 

of those 'whom he challenged. 

This was my thought in response to your question, 

which was not in response to your question, I'm sorry to say. 

THE COM; Will you now respond to this question, please 

You know Manson's theory of bolter skelter? 

'SHE WITNESS: Yes, 

THE COM: And the bottomless pit? 

THE 'WITNESS: Yea. 

THE COURT: And the war of the races and all that? 

11ITNESS: Yes, I do. 

THE COURT1 I think Mr. Keith wants to know: Po you 

know any normal healthy strong individual that also accepted 

his philosophy?.
„ 	•• • • 

•. 	THE,WITNESS:''- Nol 1 personally do not know them, no. •  

9 	By MR. KEITH: All right. Thank you. 

PoOtor:, 'did you farm the opinion as a result of 

your examination o, Mr. Watson that his judgment is obviously 
f 	4  

naive, then poor, then worse than poor, that his insight is 

impaired? 

A 	yes, I made that. statement. 

That is on page 4 approximately line 12 of your 

report, is it not? 

A 	Yes, 
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4 

Q 	When you say "then Worse than poor," I take it 

you mean awfUl, terrible, or seriously impaired. 

A 	There have been times when it certainly -was, 

according to the facts of the -- 

Q 	According to the facts of the case as you know 

them? 

A 	According to the facts of the case as 1 know it, 

including*  of cours**  the hospitalization periods, 

And did. you also form the opinion that the 

defendant's affect was as follows: That he was presently 

cooperative M.w  I am also reading to refresh your recollection 

from line 17 On page 4 -- 

A 	Yes, counsel. 

Q 	"Re was presently cooperative, somewhat depressed, 

that he is docile, somewhat apathetic, and has obviously .been 

tinstable"T 

A 	That is correct. 

When you say "has obviously been unstable," 

take it you are referring to his past life style? 

A 	Yes, 

Therefore you formed the opinion that he was as 
4 

tastable person at the, time he Was under Manson "s iafluen4e; 

LS that right? 

A , I believe, that to be so. 

Doctor*  turning to pages 5 and 6 of your report, 

you administered tc htm a Cornell index test of 101 items; g   
right? . ,...r 1 

kA m*' Yes' COgneet.!' 
i 	. 	' 

1 

2 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

' 16, 

17 

1.8  

19 

4o- 

21 

22 

24 

25 

26 

27 

26. 

000159
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And he responded to that test in many average 

negatives; is that a fair statement? 

A 	That is a fair statement, 

Q 	But the following affirmative answers were given; 

14i, I • have had a headache and I frequently feel faint; and I 

!eta'; hot and cold spells, et cetera, et cetera, and down farther 

on lino 29, "Yes, I 'wish I had somebody to tell me what to doi. 
. 7* 
	

"1 have,ta 10 things very slowly in order to be 
- , 

surf I' a doing themjuit right. . 

"I,would rather ,eat in my,  own home." 

Theie are the ansoers he gave you -to the Cornell 

44(0x test%  the 'qfirmative answers? 

A 	That is correct. 

Q 	Is that a yes or no tests  in other words, are 
15 
	

they the essay style or the Yes or no answer? 
16 
	

A 	They are yes or no answers. 
17: 
	

Q 	$0 this isn't Mr. Watson's own language that I 
is 	am reciting? 
19 
	

A 	lt. 
20 
	

This is language that is contained in the Cornell 
21 	test itself? 
22 
	

A 	yes. 
23 	

Q 	is that correct/ 
24 " 	 A 	Yes. 
25 	

Q 	'or example, let's go to line 25 where you have, 
26 	

"Yes, I wish I had somebody to tell me what to do," how is 
.27 	

that question couched, in the test itself., if you can tell us 
28 

without thumbing through• your voluminous records? 

2 

3 

4 

5 

9 

10 

11 

32  

13 

14 
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0#3 

w 4 

4 

12 

13 

14- 

15 

I think I can give you that right at this moment. 

Q 	Would you be kind enough to let roe look at the 

document, if you can locate it? 

More than happy to. 

1: 

2 

3 

'4 

5 

6 

7 

9 

16 • 

17 

18 

19 

21 

22 

23 , 

24 

25 

26 

27 
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Now, could you tell us what the purpose of this 

Cornell, test is, or Cornell index test? 

You told us before, but doesn't it, have to do with 

.hiS physical well #beitig rather than emotional? 

A 	As I pointed out at the time, counsel, this has 

to do ,wih 6,44'0 the physical responses having to do with 

'his nervous system; also having, to do with. 'questions of his 
! 

re0PonOw to his 'eiimironment, notably, whether he had had any 

trouble with the law, whether he had taken dope regularly 

1 think that's a.direct quote -- whether he had had stomach 

trouble of a nature relative to his- nervous gystem4 and other 

factors which X think, are apparent there. 

This is the reason that I came up, also,. with the 

next test, which I reported on, which is a matter of 100 

questions and 88 items, in which he was asked to say "yes," 

"no," "sometimes*" or, as I said yesterday, and as X asked.  

him .0- told him -- "If you want to say 'none of your business' 

that's all right with me. 

/ notice in numerous responses on, this test he 

circled not only "no," but also "yes," in answer to the same 

question. 

Al very excellent point; and this was due to the 

point 	the fact that. said, "If it is sometimes yes and 

sometimes no, You put it down as you feel," and he did: 

Q 	Yor instance, in answer to the question, "Do you. 

often feel miserable and blue?" 

He puts "yes" and "no." 

I'm sorry I took the test away; you can't very 

3A 

12 

4 , 

6 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14• 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

z5. 

26 

28 
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8 

9 

12 

13 

14 

'16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

.27 

28 

well corroborate 

A 	It's all tight; I remember that. 

Q 	And "Were you ever a patient in a mental hospital?' 

He answers "Yes"; right? 

A 	Yes.- 

Q 	Where is the part where he says be likes to have 

somebody tell him what <to do? 

A, 	Well, let's see what sequence that comes in, here 
4  

'responses. 

Q 	Line 25, "Yes, I wish I had somebody to tell me 

o div" 

Here; "Do you with that you always had somebody 

at your side,,tO :11;lvise your 
„.; 
Q 	All right; and he answered "Yes" to that, 

. o • 
	 140W; 't114 Lext test, the modified Mooney emotional 

profile, again, that is a yes or no answer test; that isn't 

an essay type test? 

A 	This is a yes or no or "sometimes" or "none of 

your business" test; and he could put down any response that 

he felt like. He could make any- comments that he wanted to 

and I take it he chose not to, other than the answers. 

Did he reply on the Mooney test that "At times I'm 

emotionally unstable"? 

A 	His answer was "No," and "Yes." 

So you interpreted that to mean, "At times I'm 

emotionally unstable"; right? 

A 	Yes, I did, counsel. 

Q 	Did you discuss his answers with him after he 

000163
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7 

8 

9 

10' 

11 

12 

15 
• 

14 

15 

16 

17 ' 

18 

19 

20' 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27' 

to 

441. 

Completed the. two tests, the. Cornell and the Mooney test/ 

A 	I believe not, except when he made, in response 

to his physical symptoms, which would be the next question 

after, ,"Are'yoU generally emotionally unstable?" 

TO which he answered "No" a441 "yes,." T say, Ito 

you have ant physical. symptoms?" 

And his answer was "Yes," and them he wrote On 

the back of the page: 'Eating, spit up most foods, lay on 

stomach, some things can't eat,, most not, stomach pains, 

cheat *tinel  hemorrhoids., light foods and juices, spit up 

oil ancUsweets; tender stomach; dry raw foods tan. eat." 

Q 	Did he, in response to one of the questions on 

theJfpOley test), did be tell you-that he lacked self-confidence' 

4i*Vid,shid 	wire_a child again?  

A. 	Yes, be did. 
, 
InW:aentally, did you tell us yesterday you 

thought.Mr. Watson was feigning in the county jail just before 
4  

he went to Atascadero? 

A 	Yes, I did. 

Q 	Was that opinion on your part derived from a 

study of the charts of the infirmary in the county jail or 

thA county jail records? 

A 	It was derived from that and also from the 

general facts which, as I pointed out yesterday, amounted to 

a method by which he could obtain the equivalent one vote for 

one man; in other 'words, one, man in one room, and he sot his 

room. 

Q 	Now, T am talking about -- maybe we are talking 
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about different periods -- I'm talking about September and 

2 
	October' of 1970 when he was in the county jail here before 

3 
	he was transferred to Atascadexv. 

4 
	

Did you think -- 

That's whet / am talking about. 

8 

9 

1.0 

6 
Y. 

, 
Al]. right. 

t  ; 	Could,* tire, to page 25 of your report? , 	, 	. 	, 
A 	Page 25,'counsel, yes. 

4
r I  

DO you'aee these ..... apparently you excerpted from J 
the infirmary file-certain remarks made by deputy sheriffs or 

11 

12 

' 	
S • 	 „ 

hospital attendant's For  the doctors there; is _that correct? 
A 	That is correct, 

13 

14 

15 

16 

17 
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R-61 	1 

2 

 Q 	This Page 25 doesn't contain all the reports of 

the jail? 

A 	No. 

Q 	During this period of time, September and October 

1970; is that correct? 

A 	No, it does not, Counsel, but in my opinion it does 

highlight the postures and attitudes and circumstances and is 

truly reilctive of the 

3 

4 

5 

6 

7 

 

8 • 

9 

" 10. 

11 

12 

 

	

A 	of feigning? 

	

4 	7!..ti'lqyfit!otive of the chart. I didn't 

write everything on the chart, but I wrote those things which 
' 	• r 

were 	 ' 

Do you Bee this entry on 9-30-70 on Line 141 

	

A 	What page? 

	

Q 	Line 14, Page 25, under date of 9-30-701 That 

would be September 30th, 1070? 

	

A, 	Yes. I see that, 

	

'q 	It says "Apparently was violent» Hit his head 

and body against wall. Mentally disoriented. Head and neck. 

symptoms no evidence of injury." 

Do you see that? 

	

A 	Yes. 

Does that indicate feigning to you? 

	

A 	Not necessarily, not 

	

Q- 	And do you see the entry Starting at your Line 21, 

dated 10-14-70, again on Page 

	

A 	Yes, I do. 

	

Q 	10-14-70, at 10:30 -- I guess that is 10:30 p.m. 

13 • 
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1 
	maybe it. is 10t30 a.m. That must be a.m,' 

2 

	

3 
	

Q 	They use a different system. "10130 a. m. Making 

	

4 
	

Jowl sounds 

"12:08, lying•quietly. • Blood pressure 122/80,•  

	

6 
	 temperature 98.8. 

	

7 
	

"1300. Patient exposing himself. 

	

8 
	

"1400," or "1600. Dinner given. Would not 

	

9 
	 eat food, Drank coffee. Has removed pajama*. 

	

-10 
	

Playing, with sexual organs. Refused to speak 

	

11 	 ,when spoken to. Smiles.. No verbal remarks," 

Does that indicate feigning to.  you? 

	

. is 	 This can be a combination of both, as can the 
A 	. 	

• 	# 

14 • othiAfor.the simple reason. •that this also represents his 

	

15 	reaction to the circumstances in which he found himself. 
16 

17 

-18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

ember refuted to accept the position in which 

he hadbeeniklaced.-- and: he, therefore, because.  acutely 
• . 

psychotic at that partiOular, time, but this was: in relationship 

to his rejection of hit circumstance, 

Then is it your minion that doting this, period of 

time in the County Jail he. became acutely psychotic; right? 

A 	Yet, heves 	he became acutely psychotic, 

Q 	He was tent to the Atascadero Mental Hospital a* 

a result of this *Cute psychosis; isn't that right? 

A 	This was an acute break but at-the same time I 

will have to say, inasmuch -as you mentioed the Atascadero 

State Hospital, I will have to say that within 48 hours after 

he got there, and got away from the environment in which he 

000167



19 

20 

21 

22 

24 

25 

26 

27 

28 

4419 

1 
had been placid, he began responding' He began eating and he 

2 
' was,. in 48 houra, quite totally a different person. 

3 
	 Q 	You come to this conclusion freim the Atascadero's 

/**'orts that ?you' fie read? 

	

- 	 • 	- 
, . A 	/ do. 

6 
	 . 	Did you ever talk to Drs. Abe or Pollock about Mr. 

Watson's condition in the'County Jail before he went to 

;8 
	Atascadero?'. . 

9 
	 A 	Odinarily, the examining psychiatrists don't talk 

ra 
	among themselves. 

11 
	 Q 	Very well. Did you. ever read any notes or memo- 

12 : random made by' Dr. Pollock or- Dr. Abe? 

13 
	 A 	010  yes, I did: 

14 
	 Q 	And did you consider those notes or memoranda in 

15 arriving at your conclusion as to 	Watson's mental state 

16 while he was in the infirmary during September and October, 

17 
	

1970? 

18 
	 A 	Yes, I did, Counsel. 

Q 	Do you hews any copies of those notes or memoranda 

Kith, you?' 

A 	I believe I have copies of Dr. Pollack's Unit. 

report. I have a copy of Dr. Crahan's first report. I have t 

copy of Dr. Abels first report. 

Q 	Did Dr. Pollock and Dr. Abe opine in substance and 

effect that Mr. Watson'was catatonic? 

A 	Yes, they did: 

Q 	And what is catatonic? 

A 	Catatonic Is a condition in which, the individual 

23 
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will Assume a posture and maintain that posture without visible 

interest in activity. 

Q You say assume a posture. Do you mean just lie in 

one position? 

A 	This would be one of the evidences. 

Q 	Is this what M. Watson did? 

A 	That is what he is reported as having done* 

Q 	You didn't ;see him then? 

A 	I did not see him. 

Q 	Was he reported to have assumed that kind of a 

posture? 

A 	It said that he had. assumed a fetal position, I 

believe. 

Q 	And just laid there? 

A 	Just laid there. 

Q 	Didn't get up to go to the bathrodm or eat or do 

anything? 

A 	That is right, none. 

Q 	Didn't they have to feed him by tubes? 

A 	Yes. 

Q 	According to the reports? 

A 	According to the reports, they did, but you see 

'there are fAIot 9f -other circumstances which would make that 

not necessarily, although a catatonic state, not necessarily' 
, • 

ii,schizophrenie, because he didn't have schizo. 

phrenia„, 
, 

boesn't have it now/ 

A 	Didn't have it. 
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Q 	Pardon me? 

A 	Didn't have it. 

Q 	Didn't have it at any time? 

A 	Not scbizophrenist. 

Q 	what is schizophrenia? 

A 	Schiiopbrenia 

It is a mental disease? 

it is a mental disease but be didn't have that kind 

of A mental disease. 

Q 	lbw can you tell 'he •didn't have that kind of a 

-mental. disease? 

A ' 	 hedOesn't have it now. 

I 	 4 
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!Vet! '-;That didn't moan he couldn't have had it a 

couple of years ago? 

• no4' it doiSn't, Counsel, but he doesn't have any 

history of the recurrent episode of schizophrenia, which includ 

not only the idea of withdrawal;  but which include delusions 

and which include difficulties to fares willingness to partic-

ipate in situations. 

Q 	Is a symptom of schizophrenia a delusion? 

A 	One of the symptoms. 

Q 	Having delusions? 

A 	Yes, one of the symptoms, 

Q 	What are some of the other symptoms? In other 

words, what would. you expect to find in a schizophrenic? 

will withdraw that. 

There is more than one kind of schizophrenia?. isn't 

there? 

A 	Oh, there are several kinds of schizophrenia. 

Q 	Have you ever heard of an undifferentiated sehizo- 

phtenia? 

Yes, I surely have. 

Q 	Have you ever heard of a paranoid schizophrenia? 

A 	Yes. 

Q 	Any other kind? 

A 	Hebephrenic schizophrenia. 

What symptoms do you find in undifferentiated 

schizophrenia or is it impoSsible to give us some of the sympto,  

because they are so varied? 

A 	1' don't think It is impossible to give the symptoms; 
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The schizophrenic will be an individual who, in the first place 

finds it difficult, to meet the need of his environment. Us 

may be precipitated into an acute episode of delusion, halluci-

nations. 

Be may find it, increasingly difficult to attend to 

his ordinary interests and his duties. He may withdraw and he 

frequently will have a repetitive situation, or recidiviOtic, 

in which he will have •a free period of no difficulty whatsoever 

and then will, lapse back maybe six months later, two or three 

years later into another episode of withdrawal and where he 

will find it increasingly difficult to meet the necessities of 

civilian experience, maybe. 

	

q 	Aren't you pretty well describing Mt. Watson? 

	

A 	No, tam not. 

	

4 	Someone who finds it difficult to meet the needs 

of his-environment? Isn't that Mr. Watson all along? 

	

A 	There are many people who find it difficult to 

meet the needs of their environment. 

	

Q 	This is just one symptom, apparently? 

	

A 	[es. There are many people that have that symptom 

wilo are not schizophrenic. 

But you gave us a list of symptoms. 

	

A 	That is right. Schizophrenia is, as I say, it is 

:Very difficult 'to ,state unequivocably what represents an, un- • 1. 
differentiated schizophrenia, although I am making a real 

*te*.tpt.  

	

Q 	Let's assume Mt. Watson thought Manson was Jesus 

'ClarilWOraod or the Devil; isn't that sort of a delusion? 

	

. A 	No. That is a belief.  
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it.‘1 
	

And isn't that on erroneous belief? 

2 
	 A 	it is an erroneous belief, but a lot Of people maker 

3 mistakes. 

4 
	 But isn't that also an erroneous belief that is, 

9' 

10 

11 

f2 • 

IS 

14 

15 

16 

17 

141L,Mr. Watson's case at that time and at that pbace, not 

amenable to logic or reason? 

_That's a delusion, isn't it, -when you, have an 

erroneous 	tit can't be. change4 by logic or reasoning? 

A 	- WeWle ere talking about two different things, 

belieye* 60unsel. 
„.1 •  

in the first piece, I'm talking about the situation. 

411 itrtga'r4s,;thot chart and in speaking in terms of schizo-

phrenia, this represents one of the factors; mCdelusion is one - 

of the factors in schizophrenia, but, as we know, his acquies-
Mr. 

cence to/Minson's contentions was not based on schizophrenia; 

. it wasn't based on• a delusion, it was based al the fact that he 

wanted to believe a particular authoritarian figure, width he 
'18 

19 	 Q 	isn't that just one facet of Mr. Watson's relation- 
20 	ship with Manson, that as far as you are concerned that he 
21 	wanted to believe in an authoritarian lather figure? 
22 	 That isn't the whole story, is it? 
23 	 A, 	No, that isn't the, whole story. 
24 	 In your opinion, do drugs enter into the picture 
25 

at all, in producing Mr. Watson's psychosis? 
26 	

A 	They don't enter into the picture in producing his 
27 • psychosis. They enter into the picture, but not in producing 
28 	

his physosis. 
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2 

  

Q s Doi you feel that the drugs Mr. Watson told he took 

were Just very imcidental to the total, whole picture that we 
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have been discussing? 

A 	I don't think they were incidental but I don't think 

that they were of Such a magnitude that it changed Mt. Vateon's' 

ability to respond or that it changed his ability to respond to 

his own conscience, which I believe to be, sir, the basic 

problem with which we are 'dealing. 

Q 	Wasn't it your belief, or isn't it your belief, 

that Mr. Manson set up rather systematically to destroy the 

conscience of his followers? 

A 	Yes, I believe he did; that was his method, 

Q 	Do you recall his telling, or allegedly telling the 

people after they returned to the Tate house, "Do any of you 

have any remorse?" and they were ell supposed to have said, 
%on? 

A 	I recall. 

Is that illustration of Mr. Manson's technique in 

seeking to destroy the conscience of his followers so they'd 

do that he told them to do without any question? 

A 	I believe that's certainly true; and he certainly 

reinforced that effort by giving them a question which gave 

them a chance to say audibly so that they could hear themselves 

say the answer that he hoped they would give. 

Q 	Do you think fear played a part in Mr. Manson's 

program, to dominate these people and get them to do whet he 

wanted them to do? 

AO 	I couldn't 	I couldn't -- 
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1 
	 Q 	Or don't you have an opinion? 

2 
	 A 	Oh, T have an opinion, of course.; I. must have an 

3 opinion. 

W11,4  you don't have to have an opinion, do you? 

.5 
	 A 	Well, I think,. honestly, I must. 

6. 
	 Q 	Oh, all right; what is your opinion on Mr. Manson'S 

7 use of fear, if any? 

8 , 
	 A 	think he used the element of dominance, which 

9 created a degree of, twill say, respect" aid in. respect to 

10. respect, that creates a type of fear, because anthithetic to 

11 •• that, he is reported to have said, now, "Don't ever do anything 

12 that you don't want to do," and this is certainly not a fearful 

13 statiment; but it is a very -- 

14.  . 	 Q 	However, you have read testimony and other reports 

15 concerning this case where it appeara that nobody ever did 

16 
• 

anything that Mr. Manson didn't want them to do or .. 

11.0t COURT: You mean, "Manson"? 

Q 	BY MR. KEITH: -- Manson; and nobody ever disobeyed 

Mauldin; isn't that right? 

A 	1 have read ti 

plis COURT: Doctor, to whom did he say, "Don't do any- 
a. 

. thing yQU don't Want to do"? 

THE WITNESS: 'YOur Honor, I can't -- I•cannot at the 

moment say. I believe it was so reported by one of those who 

testified and I took it from that. 

THE COURT: You don't recall who that was, do you? 

THE WITNESS: No, but during the intermission I could find 

that out. 
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 1 

3 

Q 	BY MR. OM; Doctor, turning to page 26 of your 

:report, line 8, beginning at line 8, under subheading D *-

capital B, do you see. that? 

A 	28? 

Q- 	Yes, page 26. 

A 	Yes. Line 8.? 

Q 	Do.you see this: "The indiscriminate, non-medical 

use of unmeasured but often-told unknown combinations of 

dangerous drugs whose affectt, singly or in inordinate 

combinationt  I find myself unable to assess or to predict. 

.cdekfer to toxicologists, neurophysiologists for valid value 

judgments and.opinions in this regard," 

• Dp :'you. Mae that` statement Doctor? • 
A 	Yes, „I made that statement. 

-•• , 
Do'•yOu Mean, are you, telling us in that sort of 

language, that you really can't form a valid opinion as to 
*, 	.1. 	I 	• 	• 

what effect the drugs may have had on Mr. Watson simply 

because you are not experienced in the field of drug abuse? 

A, 	I'm not as experienced as many are; and I make 

that forthright statement. 

Q 	$o, your fOrthright answer, then, is that you are 

unable to evaluate the effect of the drugs on Hr. Watson's 

personality, character, mind and body? 

A 	Vm certainly making that statement, for the 

Simple reason that I don't know how many drugs he took. 

I have no idea as to what the dosage was — they 

were, as you know, either given by fir. Manson or self-taken by 

Mr. Watson. 
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p 
- Wel„ excuse me; I didn't mean to interrupt you 41.4411. 

A 	I 4on't -know what that unknown combination of 

drugs do to each other; some negate each other.. We know this 

in general medicine; we know that some medications will 

counteract the effects of others. 

We knoW that each individual may have a personal 

or individual response to a certain drug, an allergy or 

something of that sort, where others do not.. 

We know that in some combinations„ under some 

circumstances of dosage, certain drugs have Certain. effects. 

Otherwise, Where we do not knowhowmuch„ how often or in' 

what combination, I would be presumptive to say. 

Let u assume something, Doctor: Let's assume 

that Mr. Watson between, let's say, the fall of 1968 and 

through August or so of 1969 was a chronic user 	a chronic 

user of LSD. 

Now, bearing in mind Mr. Watson's personality, 

underlying personality structure, as you have found it .to be, 

do you have an opinion as to what effect the chronic use of 

liSlkmight have on his mind? 

A 	1. can only judge that by the condition in Which 

I found him and found his mind, 

Q 	And you have no knowledge, then, of generally 

speaking of Whatthe effects of the chronic use of LSD are 

or may be on a passive-dependent person? 

MR. MUM; I would-object to that question; it is 

irrelevant. 	. 

We are only dealing. with Mr. Watson here, your 
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SA-3 

• 2 

3 

donor,, not. 'the,' people in general; but what effect the drugs 

hpd on Mr. n t4r.. Watson,. 

Ma. KEITH: I'm trying to determine his expertise. 

TIM COURT: Overruled: I will permit the doctor to 

answer. 

You can antiwar that, Doctor, 

THE WITNESS: Weil, I would have to have and do have a 

general idea* Of course, as to the fact that marijuana and 

LSD, chronical.y taken, have a very, very great effect on some 

people and on other people they develop a tolerance for drugs 

and function,, as in the case of Mr.. Watson, very, very 

adequately. 

Q 	BY MR. KEITH; Well, 'when people develop a 

tolerance, ai.y that means is that they have to take more of 

the sante thing to get the same effects isn't that right?' 

A 	If you'  are speaking in terms of those addictive 

drugs*  that would be true; but here ve..have a situation in 

which he hasn't had any drugs since he was a- that is, of 

anything of that nature , since he was hospitalized, nor 

since he has been incarcerated. 

Q 	I grant you that, he hasn't had any drugs of any 

nature since it least December, 1969 	I was going, to say 

'70, I knew that didn't sound right, 

So, you .can't give us an opinion as to how the 

'chronic use of LSD may have affected Mr. Watson's'minds is 

that right? 

A 	l can only give you an opinion as to how I find' 

Mr. Watson and his mind at the present time. 
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Q 	Today? 

A. 	Well, during. my  examination. 

Q 	All right, within a few monthis ago? 

A 	Yes, correct. 

Q 	Doctor, let's turn to the top of page 28 of your 

report, if We may. 

You seeNo, 0, paragraph 9, "Examineria note: 

Argument,." 

Thee yOu says "The forest becomes mote clearly 

discernible when we can define the perimeter a$ well as the 

parameter of the underbrush as well as the trees, To put 

it in a mathematical, context: Not only is the whole the 

sum of all its parts, but the analogy of a parameter ban 

signal application here: A parameter is defined as, 1An 

arbitrary constant characterizing by each of its particular 

values some particular member of a system of- expressions, 

curves, surfaces, functions, etc•.'" 

Can you tell us at all what you meant by that 

paragraph? 

I can't understand a single word of it. 

MR, BUGUOSI: You don't mean that, MAX; you don't 

understand the. word "the"? 

M. KEITH: Not in this context*  

THE VITTNE$8: Well, we know that the perimeter of anythin 

is the limitation of a given area or a given body' or a given 

idea; and it may be square, it may be round, it maybe 

iMigulir, but it is. the containing line. That, of course., 

iis the perimeter, 
1 
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Now, the parameter;  as we go on to say there,, ' 

the parameter.has to deal with the inside contents, whether 
/ 

the situation is a forest or whether it is underbrush; in 

ot1;erwordshother the trees are trees or whether this . 

woodland, so to speak, is a matter of all trees and no 

underbrush or a matter of it is underbrush and glades, or 

what it is, speaking in terms of analogy of the forests and 

the parameter, as we go oft to say on line 8: 

"One of the curves and some of the 

values in the psychiatric understanding of the 

parameters in this case axe the constellation of 

symptoms which gradually evolved into the at 

one time relatively rare diagnostic entity, folic 

a deux." 

By this we mean that there are certain factors 

there in which, starting from the personality structure and 

starting from his past experience, Certain areas his 

psychological, makeup grew; others tended not to be as fully 

developed, 

This constitutes parameter, if you wal. 

There are certain areas ju this analogy which 

didn't appear at, first as part of a psychosis; it appeared as 

a matter of behavior or it appeared as a matter of response 

or it appeared as a matter of circumstantial response, shall 

X say, and these things did not become apparent As a system, 
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14 ' 

15. 

16 

2 

3 

4 

5 

appreaitioits., 

Psychosis may be characterized by many features* 
• 

# We' have' various types of payqboaes• 

q 	what, are some of the other types besides foils a 

They were not apparently related until gradually 

they did become t well-defined psychiatric entity and that 

entity was in my opinion folio a deux. 

hope -- I have tried to explain that, 

Q 	Monk you, Doctor. Could you tell us what your 

understanding of the medical term psychosis is? 

A 	A psychosis is that condition which has to do with 

the change of the total, or a portion of the personality 'from 

the normal and in, which most of the factors of ordinary integra-

tion, shall we say, are modified and where the tendency is to 

4ev, An unreal view of what are generally 'recognized as normal 

deux? 
17 
	

A 	Yolie a deux is a very unusual type, actually. The 
18 most usual types Are schizophrenia and the cyciothymias, which 
19 are characterized by manic depressive psychosis. 
28 	 We have a psychosis of postpartum psychosis follow. 
21 ins, pregnancies where there are changes in relation to the 
22• glandular system. 

Q 	I am speaking, more of the never mind. 
24 	 Donit you find it difficult, Doctor, to equate a 
25 : 

person who is psychotic, ao you. found Mr. Watson to bawl been 
26 

On the nights of these homicides,, to a person who is maturely 
27 

and meaningfully able to contemplate the gravity of his, or to 

, reflect upon the gravity of his contemplated act? 
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A 	No. 

You find no difficulty in, making that transition 

whatsoever? 

A 	There is no transition So far as I am concerned for 

the simple reason that this psychosis weare talking about is 

folio a deux, which is quite different than the psychoses of 

schizophrenia or of manic.depressive psychosis. 

fiat is the difference between this psychosis as 

you found and schizophrenic psychosis? 

A 	Well, there is such a difference that in the 

diagnostic formulary of the American,  Psychiatric Association, 

they find no place under schizophrenia or manic depressive 

psychosis for this particular diagnosis and it is included 

under the item P9, which is the receptacle, shall I say, for 

unusual psychotic states which are not included in the main and 

nest frequently and most common types of psychosis. 

Q 	would a layman's term for psychosis generally be 

crazy? 

A 	It usually used to be. 

MR. BUOLIOSII Object as immaterial and irrelevant. 

THE COURT: He has answered the question. He said it 

used to be. 

Q 	BY 1524 KEITH: Doctor, does every psychotic exhihit 

,certain common symptoms in your opinion, regardless of whether 

it is a manic-depressive or a folie a deux psydhotic or a 

schizophrenic psychotic? 

-1,1o, they don't have to. That is the differentia-

tion oaf folta a "deux. 
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I 
	 You told us that your definition of psychotic wee 

2 
	a change from the normal to -.. what was that again? l tried 

to write it down but I Couldnit'vrite fast enough. 

4 
	

Q, 	Veil, in .a psychosis there is a, as I said, there 

is a change in the personality .and the individual also has. 

6 
	matters of depersonalisation, in which there are changes,. in 

7 many instances, giving unreality feelings, or there mar be 

8 

9 

10 

13 

14, 

15 

16 

12 

17 

19 

20 

21' 

22 

conditions in which there is a bypermanic state, in which the 

individual simply Is extremely active without any good reason, 

or there may be delirium. 

There ere many, many evidences in the psychoses, 

but the differentiation and the reason for this particular 

definition and this particular diagnosis of folie-a deux is 

that the indtvidual is able to do anything that he is, from. a 

physical standpoint, able to do. 

Be is able to make decisions. He is able to think. 

tHe is able to act but this gives the basis for or the reason 

for the manifestations which, es I pointed out, in the param-

otherwise it would be very difficult to classify, 

but,this clet!ifications meets each of these criteria, but the 

individual is within that psychotic situation not involved es 

he is,in the,00ixophrenia. 

23 
	

For instance, none of these activities of Mr. 
24 Watson were done because he' was under the delusion that he was 
25 	somebody else. 
26 

27 

28 
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It was not ,done under the hallucination that he 

saw -two people instead of one or that he heard voices. Be 

didn-'t hear voices. I am talking about at the time of the 

incidents. 

lie had no psychotic manifestations at that time 

and it was not done, therefore, under conditions of schizo-

phrenia or of manic-depressive. lie still has the, as I 

testified yesterday, be still has the afROct of the psychosis. 

Be will continue to have this until he gets out 

of the stress Situations and the apprehensions and the fears 

and the predicament in which he is continually by reason Of 

such a situation as this this morning. 

This doesn't do him any good. 1, am speaking now 

personally the elements of examinations and of the trial 

,bat 'When he is freed from this, he has already expressed the 

fact that he wants uo more part of that other life. 

i:;, „..'. 	hes aiseilid* asked for forgiveness. This 

indicates the degree Of his conscience and it also further 

explains Wh.7:hti, irel able to do, what he did, even though he 

was told to do it. It explains why he was able to -do it 

bee ui~ .54afe o tk a .people were told to a it and they didn't 

dO it, but be did and he could by reason -of certain responses, 

to his own. conscience. 

At the time, he did these things, killed those 

people, he wall psychotic; right? 

Be was no more pa-ychotic then than he is now. 

Q 	But you just told us that he was suffering from 

a psychosis. 
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A 	He is. I say — 

At that time. 

A 	He was. He is suffering from the same psychosis 

6A-2 	i • 	2 

3 

4 

You mean he is stilt psychotic now? 

A 	That is what I said. 

And he still, is ,suffering from the folic a deux 

psy0hosis? 

A. Vets,. he is„ and he will be until he gets out of 

this particular circumstance in which he is in jeepordy and 

until be gets out of all influence from those individuals who 

.were at the ranch, 

Q 	A psycho, is isn't any laughing whetter, is it, 

Doctor? 

A,-- 	No, it isn't. 

It is a severe mental disorder, isn't it? 

A 	This. is called -a psychosis 	this folic a deux 

called a psychosis '.because_ it is a different response thap 
.•-: 	• •f 	• 	 'I 
the 'response' o$ 4$3, iiidiA71,0* who had no compelling factors, 

Admittedly Mr, Manson had a very profound effect -- X think 

we have:Osed.thit word in our report -- he had a profound effect 

and, yet,at the, same ram, the mechanism by which this was all 

achieved is the receptacle. It is the skeleton, if you will, 

on which the reactions are draped, if you, want to use the, 

term. 

Doctor, do you believe that a mature, well-adjusted, 

strong personality would become the pesSive person in the 

fate a deux psychosis, which is characterized by dominance 
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,of an older figure*  usually, older persOn? 

A. 	The individual 4i, when I. use the term maturely, 

I indicate that at the time that this occurred Mr.. Watson 

knew what he was doing*  

Q 	'You are not really answering, vayf question. 

A 	May I have it again? 

My question vast In, your opinion Could a strong, 

well-adjusted, mature individual become the victim of folic 

a deux, that psychosis known as folie a .deux, by being the 

passive party and being dominated by the, dominant figure of 

the twol' That was badly put. 

• i think it was very well put. 

think. that the answer to that would be yes" but 

We have to remember that Mr. Watson himself was contributing 

tOthiassumptionotthis role on the pert of Mr. Manson 

because Mr. Watson, as we pointed outs  was interested in  
that kind:' of 

Doctor*  you did a good deal of research, didn't 
, 	. 	, 

you, into this Niery interesting phenomenon that we have been 

.discussing? 

A 	I did some,*  yes. 
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Q 	And you read an article that you quote from -- 

here it is on Page 28, "In the 1985 edition of •'Encyclopedia 

of Aberrations" -- 

NV. MUM': What line are you reading from? 

R. ITH; Line 11, Counsel. 

Q 	Are you with me,. Doctor? 

A 	Yes, X am. 

Q 	Did you read, an article by Edward Podolsky, M. 	• 

A 	Yea, I did. 

And he quotes from Dr. Mensch„ M-e-n-s-c-h? 

'A,Yes, Counsel. 

Q 	And the next paragraph, I don't know whether you 

 

are quoting from Podolsky .or Dr. Mensch, it doesn't make a 

	

, 	 - 

	

greAt 	 ;-,7 do you recall? 

A 	It was Dr. Mensch. 

Arid 	#ays here 	incidentally, did you consider 

this prt. Mlutfc'h',s quotation that you have reproduced here in 

forming your analysis? • 

A 	Yes, I did. 

Q 	And did Dr. Mensch say that "The prominent factors 

of association, dominance and submission., relationship, pre" 

psychotic personality, sex and age, type of delusion, and 

homosexuality are disbussed. Emphasis is placed on the etio-

logical factors and explanatory mechanisms, including iden-

tification, hereditary and environment, imitation and. sympathyi  

and shock and strain'"? 

You quoted that paragraph from Dr. Mensch, I take 

it? 
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A Yea, did. 

Q 	And so there is an element of submission in this 

relationship of folie a deux? 

A 	41'es.;- as I say, to Which Mr. Watson, himself, con- 

tributed. 

Q 

A 	Thetis right. 

ideas and Manson's dictate; Isn't that right? 

A 	That is true, in exchange for many blessings. 

Q 	in exchange for blessinks? 

A 	According to his thought at the time, yes. 

Q 	Didn't 	Watson tell you he gave everything away, 

All materiel things away when he joined the family: His truck, 

his camera equipment? 

A 	I point that out, T think, yesterday. 

Q 	All right. 

A 	But I also pointed out the fact that in exchange 

for All'that, he•obtained many of the physical and emotional 

delights which came to be part of his experience on the 'ranch,. 

Q 	Did*. Watson tell you in so many words that be 

became submissive to Mr. Manson, solely because Mr. Manson was 

offering him a little Sex and no respoinsibility, and en easy 

life? 

• A 	No, he did not, not in those exact words. 

Q 	This is what you have interpreted the relationship 

to be; is that right? 

A 	I bad tip choke, yes. 

Q 	What do you mean, you have no choice? 

, 	# 
Well:Mr.

it 
 Watson submitted to Manson's 
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A 	Because that's what the record shows. 

Q 	That is what the record -- what record? 

A 	The entire record of life on the ranch. 

Q 	It shows that there was this agreement you talked 

about yesterday whereby one family member would give up certain 

things in exchange for other things? 

A 	A disagreement? 

Q 	A disagreement? I don't think I used the word 

A 	You used the word -- 

Q 	If I said "disagreement," I misspoke. I said 

agreement. 

THE COURT: You mean to say agreement. 

THE WITNESS: I beg your pardon. This is an agreement, 

yes; that was part of the deal. 

Q 	BY MR. KEITH: Where did you -- did you hear about 

any contract or agreement from Mr. Watson? 

A 	It is inherent in the state of affairs that when he 

had a choice, he, as I said yesterday, he left for a while but 

then he came back. 

That was because of Manson's magnetic pull, wasn't 

it? 

A 	I'm not able to state that that was entirely due 

to Manson's magnetic pull, because after all, Manson's magnetic 

pull was 

Figuratively, I mean. 

A 	-- was greatly potentiated by all the pleasant 

habiliments which the ranch life, itself, insured. 

Q 	One of the features of folio a deux is submission, 
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isn't. it? 

A 	Te$, .it ie, Counsel. 

Q 	On the part of the passive member of the twosome; 

isn't that right? 

A 	This is. true. 
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And isn't one a the other features of the 

psychosis that the passive individual is also highly 

suggestible? 

it 	It is -- well, to the extent that the individual 

is a passive individual, that would be true of anyone, I 

would say, yes. 

Q 	Look on page 28 of your report. I think you 

quote Dr. Mensch further - 

A 	Yes, line 10. 

It says here on line 10, "Examiner's note." 

That "Examiner note" that is your language, isn't 

it? 

A 	That os correct , 

Q 	And it says 	apparently you read quite a bit 

of Dr. Mensch's work on the subject 

I did. 
, 

	

A 	4, of this psychosis; is that right? 

	

A 	I did. ‘:f 

	

Q 	And be apparently is recognized in the field, in 

'1:1411 parqdular 'nair4 area? 

goes on to say, 'Distinctions between the four commonly accepte 

types are Wide in the" following terms. The imposed type 

involves the transmission, of delusions to the mentally sound, 

with the delusional, trends not elaborated by the second 

person, but accepted with little resistance and with the 

disease in the second person disappearing after separation 

MA* 

, 
A 	In this axea,- 34s. 

t 	_ 
And, he says, you say, "The author, Dr. Menach, 
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between "and" and "or." .. "'abnormal behavior from one 
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of the two patients. '" 

Did you consider that phrase of Dr. biensch in 

your analysis and evaluation of W. Watson? 

A 	Ves1 surely did. 
; 

Q 	And doeSn't that pretty well, that phrase right 

there, describe the relationship between. Mailman and Watson? 

A. :I Oat:pretty well describes its  but there is a 

statement there which is further elaborated and somewhat 

and, in fact; clarified by another statement which 1 quoted. 

Is this starting at line 17? 

A 	NO, this is going back. 

This is going back to page 28, line 21. I quoted 

this yesterday 

"Folio deux has been defined As a 

'psychosis simultaneously involving two or more 

intimately related persons; relationships, both 

biological and environmental; a psychiatric entity 

characterized by the transference of delusional 

ideas and/or +'e  

Now, the important point there is the slash 

person, to One or more others who have been in close 

association with the,  primarily affected patient.'" 

Now, this marl, W. Watson, did not have delusions; 

he had abnormal behavior, but not -delusions. 

q 	What makes you think he didn't have delusions? 

A 	He didn't have any :delusions When he was — .at the 

time of the incidents. 
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Let's assume he thought he Was Manson; wouldn't 

that be a delusion: at the time. of the incidents? 
• . 

A 	That 41e:thought he was Manson? 
-• 

Q 	004 
• have no information tpat,he thought 4;- 

' Q 	 giving 	ttypothetical question. Let 's 

assume, just assuming 7,-, 

A. 	All right'. Then,. I take it, you.  want me to. assume 

that he says" tilla the devil -here to coo the Alevil ,s work'1  
• , 

Q 	I haven't gotten' to that, 

THE LOUR: Doctors  just one at a time,. 

Answer his questions', please, 

T.HE WITNESS: 	sorry, 

test  if he assumed that he was Manson, 	but 

have no, information that he did, 

•Q 	Bt MR, XEITils. All right, that's the purpose of a 

hypothetical question, when you don't have any information on 

the subject. 

Lat.'s also assume at the time that -- let's assume 

this, that he heard Manson talking to him during the Tate 

homicides, when, as we knows  Manson wasn't there: Wouldn't 

that be evidence of a delusion? 
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W.,AUGT0IOSI:I.,,cicin:t believe there is any testimony 

from. Mr. Watson at the time of these murders he thought he was 

Charles lianscin.4 There was some testimony about confusion of 

ideptities, 	.think, by and large, his testimony was he 

kept hearing in his mind, not the actual voices, but the avec-

tions from Manson. So I would object to that hypothetical as 

not based on the evidence*  your Honor. 

THE COURT: The objection is overruled. 

THE WITNESS: May I have the question again? 

Q 	BY MR. RErra: Let's assume that he thought he 

heard Manson talking to him and giving him directions at the 

very time be was stabbing the people at the Tate residence. 

'That would be evidence of a delusion? 

A 	Well, that would bew that would be, if true, that 

would be evidence of a hallucination, an auditory hallucination, 

although he didn't tell me that. 

THE COURT: Doctor, did you ask him whether he heard 

voices or beard directions at the time? As I take it from your 

testimony yesterday, you told us you did not ask him to relate 

in, narrative form what occurred, but you took excerpts from 

other persons and asked him "The record shows this. Is it 

true?" Is that correct? 

THE -MOSS: That was correct. 

THE COURT: You -did not ask him if he heard voices, did 

you? 
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THE. WITNESS: If I -S  

BUGLIQSI: May we approach the 'bench? 

THE COURT: Yes, sure. 
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(The following proceedings were had. at the 

bench, outside the hearing of the Jury: 

104 BUG1ZOSX: These defense-attorneys, in my opinion, 

Are perfectly competent to ask defense -questions. 

It is obvious from the tone of the COUrt s voice, 

by the nature of the question*. that these are defense questions. 

I strenuously object to this. This has been going 

. on day After dayafter day. This is a jury trial. 

'Mr. Key has also noticed -.i we are both experienced 

prosecutors -.4i,  that when our witnesses are on that stand,. like 

this 'witness here, there are two types. of looks on the Court's . 

face, 

And I am saying, as an officer -of the court, No. 

, there is a look, of disbelief or a look of mockery and 

tiVeling. I do not find that when defense' witnesses are -on 

that stand, 

13 • 

14 

• 

' 16 

18 

19 

.20 

.21- 
 *sited questions's:Ad I intend to ask questions, whether they are 

22 defense question or prosecution questions. 

g3• 	 I cannot change the look on my face. Cod gave me 
24 that look. I Want to keep it. You can remain- shocked, but 
25 intend to ask :questions. 
-26 . 	 it. BUCLIOSI: I notice there is a difference between 
27 the look on the. Court's face and it is not just my view but 
28 it is Mr. Kayla view. 

• - xl4nadsk the -Court to let the defense "attorneys 
conduct the cross-examination. I am shocked. That is ell I 

THE COURT: You may remain. shocked, Mr. Bugnoel. I have. 
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THE COURT: You yourself hive been laughing at times 

at this man. 	' 

MR. BUdI4OSI: Yes, there is no question about that, and 

I also laughed at the prosecution witnesses and the defense 

witnesses if they say something funny. 

I see It'Smile on the Court s face indicating to 

me that the. Court does not believe the witness, the witnese 

testimony, and Mr, 'Kay has torried the same opinion. 

I have not beard the Court askone question of a 

defense psychiatrist Which 1 could construe, as an experienced 

prosecutor, as being a prosecutorial question. 

I think on 	occasions the -Court his asked the 

prosecution witnestes, in my opinion u an- experienced prosecu-

tor, defense questions and I think this last one is One of 

them. 

THE COURT: Well, as an 'experienced. judge, I intend to 

ask questions that clarify. If I don't understand, I intend 

to ant questions. 	 „• 

I have done's° before and I will continue to do-  ito, 

r:egeidleds- of your 'experience. 

MR. 'EUttLIOSI:;-?I4now the Court -is going to -continue to 

viaiitild to 'state on the record that it is against the 

Objection of the prOgeoution in this case. There is a definite.  

tone here and the -Court -- 
	 - 

THE COURT: This man yesterday testified that he did not 

Ask this Man to give .a 'narrative -form's- lie- asked him specific 

questions base& upon Someone else's testimony' and now he says 

he did •not tell him- he heard voices, 	didn't give him a 
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chance to tell him he heard voices. 

MR. BUGLIOSI: There are two defense psychiatrists, your 

Honor, I think they are perfectly capable -- 

M. KAY; Attorneys. 

BUGLIOSI: There are two defense attorneys. They 

are perfectly capable of conducting the cross..examination. 

The problem is this, and it is extremely serious, 

and I cannot emphasize it enough. I am not concerned about the 

inciseveness of your questions. They don't bother me but what 

I am concerned about is this jury getting the impression that 

the Court is in sympathy with the defendant. 

The judge by his questions, by the tone of his 

questions, by certain things he said to the prosecutor seems 

to be unconsciously sympathetic to Mr. Watson. This is what I 

am concerned about. 

THE COURT: I intend to instruct the jury that nothing 

that I have said or any questions that I have asked is any 

indication that I believe or disbelieve any witness. 

BUGLIOSI: You see, if I were the only person that 

bad this opinion, then I would say that I am wrong. 

I hate to use the psychidelic term, but these are 

vibrations that apparently are being picked up by a lot of 

people other than myself. 

Now, there is a lot at stake here. There is a lot 

a t stake. 

THE COURT: Yes, there is a man's life at stake here. I 

appreciate that, and I also appreciate he took seven lives, 

but this man is entitled to a fair trial. 
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MR. KAY: And so are the People. 

MR. BUGLIOSI: Ho question about that. 

THE COURT: And I will give it to him. 

BUGLIOSI: NO question about that. 

THE COURT: And as you have mentioned the People are 

entitled to a fair trial, too. You have already accused me, 

or questioned my integrity, so that doesn't bother me what you 

said at all, but I am going to ask questions. I have done it 

before. I intend to do it. If they offend you, I am sorry. 

164 BUGLIOSI: Thank you, your Honor. 

(The following proceedings were had in open 

court, in the presence of the jury:) 

THE COURT: Ladies and gentlemen, we are going to have 

a recess at this time. Heed the usual admonition. 

(Recess.) 
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J t  

THE COirgf; piOpte, against';Wats*i• 

Let the record show all. Jurors are present,, all 

counsel and the defendant are' present. 

you may ,proceec4 
• t 4 	. 	. 

MR. KEITH: Thank yo0; DoCtor -* your Honor. 

Q 	Doctor, yesterday you told us that in your opinion 

Xr. Watson was able to exercise some degree of free will. 

Does that adequately reconstruct your teatimoxiy 

A 	Yes, I think it does.- 

Isn't one of the features of folie a deux that 

the passive member of the. group, or the twosOme in this case,. 

that his free will is seriously impaired by reason of the 

domination of the dominant member of the duo? 

A 	It is seriously impaired,. but it wasn't impaired 

to the point where he couldn't act independently. 

Q 	Isn't the very keynote of foil,. a deux a relation* 

ship where the. passive meadxsr is completely dependent upon 

the whims and wishes and desires and 'thought 'system' of the 

donatant member? 

A 	I think that when you say "completely,." I simply 

can't accept the idea of i!completely.li  

The very fact that,, as I say, he has -* he received 

emoluments for the submissiveness, which he was certainly 

-encouraged to have, was part of the picture; and, of course, 

referring again. to what he has had to say to me, and I used 

.that, of course, in my estimation of his posture and his 

attitudes and his abilities to respOnd, dependently or 

independently of the situation, 
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• X asked him many other questions which have not 

had an opportunity to. testify to, which Were related not to 

Et structured series of questions,, which have been previously 

reported; but were my own stimulus to him-was the question, 

7SO", and then he was invited by. inference and implication, t, 	4. , 
- to tell lie anything, that he iio414 and he did specifically 

in regard to not only thft;-time but elle time before and after, 

ila4e• sev;i 	

, 

rEi1-  pages of that material where there 

was no structured  

All right; but that indicates that Mr. Watson*  

when you talked to him,. was able to carry on. a .narrative 

conversation with you without any stimulus on your part; 

isn't that right? 

A 	that's true. 
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Q 	That didn't have. anything to do With his 

dependency upon neon, does it? The tact that now he is 

able to carry on a conversation with you in narrative style? 

A 	The. very fact -- 

Q 	In response to nonleading questions. 

A 	The fact is that as he himself has said he is 

hopefully out from under the immediate influence and also 

he himself is on record,. I believe, as saying that he does 

not quote "go along with Mr. Manson" unquote at the present 

time but this does not change the fact that he is still under, 

obviously, under duress. 

Re is still, under the cloud and. so long as this 

circumstance persists, he will continue to have some of his 

responses of psychosis,- but this doesn't Mean that he doesn't 

know who he is, what he is doing and. So on. 

Q 	Doesn't the record in this ease that you  have read 

and considered,'Ss well, as other sources of information that 

bfivejoeen:4vaiIable to you, such at newspaper reports, indicate 

that'Manson'S followers did everything he told them to do? 

26 

20 

21 • 

22 

23, 

24. 

25 

1 :In:',general that is the response, although he also 

told them, as I " 

#11 	T4et •me ask you another question. 

DoeSn't the record in • this case indicate to you 

that nobOdy ever 'disobeyed Mr: Manson except on a few 

occasions, very few occasions? 

A 	I think that this is true. If they did, they got 
27 , out. 
28 	

Q 	Us*  the record• indicates that the people that 
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.10-2 

2 

3 

' 	• 	r 
t 

didn't go along with.4anson-lett his organization sooner or 

later; isn't that right? , 

A 	That is correct. 

4 
	

And that there were some people, a few people, 

that never were taken in by Manson but stayed anyway just 

6 by reason of other inducements or factors that may have 

existed; isn't that right? 
8 • 
	

A 	I think the record shows that. 
9 
	

JaUn Flynn is one of those people? 
10 
	

A 	That ts correct. 
11 • 	 Q 	And doesn't the record show in this case, Doctor, 
12 
	

that 'mason's gamily did what be told them to do in general 
13 	without criticism of Manson or without weighing the pros and 
14 	cons of -Manson's direction? 
15 	 A 	Yes. I believe that to be so. 
16 	

Q 
	

And with respect to the homicides themselves, 
17 	

in your opinion didn't. Watson, go out and kill seven people 
18 	

without weighing the pros and cons, without weighing the 
19 	

reasons for or against killing People -- just went out and 
20 	

did it? 
21 	

A 	at went out and did it. He was told that that 
22 	

was what he was to do. 
23 	

Q 	And he did it. 
24 	

A 	And he did it. 
25 

	

Q 	He didn't sit there and say, "Now., Mr. Manson, I 
26 • 

don't think we ought to do this. I don't think that is the 
27 

right thing to do is to go out and kill a bunch of people 
28 

just to start a black..white revolution"? 
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1 
	

MR. SUGLIOSIi, This calls for a conclusion of what was 

on Mr. Watson's mind. 

	

3 
	

This witness, your Honorw  I don't think would 

	

4• 
	have any way of knowing whether I4r. Watson went through that 

	

5 
	

mental process. I object to it upon that ground. 

	

6 
	

KEITH: I am asking him his opinion. 

	

7 
	

THE COUET: I will allow him to answer. 

THE WITNESS; My opinion would have to be based on whet 

	

9 
	

We•know froui a•ll sources and also from much o the material 

	

10 
	

that Mr. Watson gave me es his owa response to my merely 

	

11 	stimulus. question 'of "$o?" "So?" "So?" This was equivalent 

	

12 	to a narrative.whifcli i have, not had the opportunity of 

	

13 	describing., 

	

14- 	 ''Q - 	 ask my question again. 

	

15 
	

lh fur opinion' did,  yini h Ueve Mr. Watson 
16 • critically weighed the ,:reasops. fat and against .going, out and 

	

rt 	
-killing the people' at' the. TAte 'residence and. the Ia Bianca 

	

18. 	residence when,,ordered- to..,,do, so ,byt  Mr. Manson? 

	

19 	 A 	I :think Mr. Watson didn't know why he did it, 

along, with the fact that he was told to do it, but I don't 

	

.21 	
think he knew why he did it, but I think I know. 
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1 

2 . 

Q 	Pardon, me; I didn't hear that: 

A 	But I think.I know. 

THE COURT: let's get this clarified. You say you don't 

think Watson. knew What he did -- meaning whet? 
• . • . 

THE WITNESg; I said, I don't think Hr. Watson knew why 

be did it, other than the fact that he was told to do it. 

THE COURT: When you say "it," you mean killing these 

people.; is that what you meenl 

THE WITNESS: That's correct: 

THE COURT: But you. say yOu know? 

THE WITNESS: I think I know. 

Q 	BY MR. KEITH: Doctor, you told us yesterday, I 

believe, that. Ht. Manson used certain techniques to achieve the 

dabridement of individuals' self-respect 	this is what my 

notes contain. 

A 	That's correct, 

Q 	Is "debridement" a surgical term, meaning cutting 

away the flesh, dead flesh or diseased flesh? 

A 	In that sense, it is a surgical term, yes. 

Q 	How did you use it? 

A 	I used it in the sense that taking away those 

particular areas Of self-respect; but at the same time, giving 

an opportunity for certain inhibitions to be removed, and this 

represents, in my orientation, the removal of certain restric-

tive attitudes on the part of any individual. 

Q 	By that you mean Watson taught -his followers Vat 

anything you deal is all right, just fine, just lovely, just 

go ahead and do What you want? 
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1 
	 Isn't that what you are telling us? 

	

2 
	 A 	In a sense, but be also, as you know, was a past- 

3 master -- 

	

4 
	 Q 	said "Watson," I keep -- I'm sorry -- I was 

5 just informed -- go ahead. 

	

6 
	 A 	Would you repeat your question? 

	

7 
	

Q 	Yes. When you were talking about Manson using 

B certain techniques to deprive an individual of their self- 

9 respect, tell us what you meant by that. 

	

10 
	 A 	That's what I meand, a debridement of the individ- 

11 ual's feelings as regards certain responsible situations. 

	

12 
	

Q 	Feelings with regard to the rights of other people? 

	

13 
	

A 	Yes, and yet they recognized rights of other 
14 people. They recognized their own rights; they recognised, for 
15 instance, the feet that when somebody was asked, "Well, did you 
16 do all these things right out in the open?" and they said, Nell 
17 no, no, we didn't, because that wouldn't be right." 

	

18 
	

Q 	You were talking about running around naked -- 

	

19 
	

A 	That's correct. 

	

20 	 -Q 	-- at the Spahn Ranch? 

	

21 	 A 	That's correct. 

	

22 	 Q 	They didn't do that out in the open in plain view 
23 of passersby; is that what you mean? 

	

24 	 A 	That's right. 

	

25 	 Q 	And they did -- 

	

26 	 A 	And they gave that as that as the reason; so they 
27 had knowledge, but they ignored the knowledge. 

	

28 	 Q 	But Manson, undertook, in your opinion to alter the 
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. 	, 
did'it, effectively? 

Q 	his conscience didn't really operate at that time, 

4457 

moral values that these people, as followers, once held; you 

say that 

	

A 	There is no doubt about it. 

	

Q 	And he also altered, any, which you might say, 

normal goal* or what they once had, normal ambitions? 

	

,A 	Yes, by their permission. They contributed. 

Hanson's family went along with this? 

	

A 	Yes,. but each, individually being happy and content 

and within limits., content 	satisfied, possibly, but there 

is a different*. 

touts Untermeyer once said, 1May I be content but *till 

• =Satisfied:" 

• Soar, in that connotation, contentment is A eituatio 

inwardly., Mr. Watson did not have. He had 'satisfactions -- it 

was the other wayaround, he had Satisfactions galore,. but he 

had a discontent tiithin himself; end this discontent preyed On 

his conscience because 'he has a conscience, irrespective' of 

what he accepted, he still has a conscience. and this conscience 

Was not erased, because, although it went underground his con. 

sciences  nevertheless, was the thing that Made it possible for 

him to do what Mr. "Manson told hl to do. 
• 

Others couldn't do what Mr. Manson told them to do. 

111is conscience became submerged, didn't it 

it did.' ' 

	

Q 	.. during the period of time when heves with Mflso 

So it,Aid, but he still -- 
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A 	It didn't have to; it didn't have to. 

Q 	Well., it didn't operate, did it? 

A' 	It didn't have to operate. There was no appeal to 

hip- Conscience during the time that he was at the ranch. nisi 

:Walk bne of the things that was 	one of the areas.  that Mr. 

Manson wanted to erode, was the conscience. 

ig 	PractAY.:, 
,  

-,Sgiot; :but -he didn't, succeed to eroding it to the 

'point _where Mr. Watson didn't. have a conscience; but that's the 

Say Xi. Watson didn't know why he was able to kill, 

1?ip I ,t41.111t,  I cat) tell you why. 
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Q' 	Did you ever reed any testimony or receive any 

information whereby one of W. Manson's Concepts that he 

preached to his followers was the .death. of the ego. or loss,  of 

the identity or ego destruction? 

A 	l realize -- X don't have an exact quote but I 

know that was part of the program. 

That was-  part of his program? 

A 	Part of his program. 

Was it 'also part of his program t0 your knowledge 

that Manson and his followers considered themselves as one 

homogeneous mass, that each was the other and they were all 

sort of the same person? 

A. 

 

His idea was to make them homogenous and 

homologous. gomegeneous„ homologous, and analogous. 

All right. In your opinion didn't Mr. YAnson use 

drugs' to effectuate' his purposes or to fadilitate the results 

he wanted to achieve? 

A 	He did. Exactly as was reported in that poem 

"The Lotus Eaters," where Tennyson says; "All things .a .ways 

seem the SAW( and the land of the lotus eaters was always 

afternoon."' 

Q 	None of Mk. Manson's thought systems or philosophie 

are original 14;001114 art they? Always somebody else who has 

had these Mie ideas. I don't mean to suggest that -- 

.A 	Well, I think that in any culture, and particularly 

in a culture :in en area Of time in which we are having a 

cultural revolution, irrespective of any political revolution, 

but a cultural reVolutioii, it is iMmediately apparent that 

1 
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I 

2 

those who are interested in affiliating themselves with the 

changes — and as we know youth is -- we have to recognize 

the fact that within youth itself there is not a generation 

gap, but a gap of ideation. 

So consequently we have individuals who are very 

active in their protest, we will say, and those who have 

their own feelings, which are counter not as regards other 

generations, but as regards their own. 

Dena= this because in a cultural. revolution 

Individuals arise who come from widely divergent psychological, 

ideational, political, sociolOgical viewpoints and thpy are 

just as strong in their beliefs and just as strong in their 

aortas* as those who come from, we will say, the 

traditional areas of educational experience and consequently 

those individuals are no less compelling in,  their presentations 

and they may be to an extent right. So who is to say? 

certainly have no bias in that regard. I want 

to be sure I don't but in relation to what we know, we would 

have to gay that there are certain individuals who, by reason 

of being different than others — maybe they are eccentric, 

if. 'you ,Want to use the term -- I prefer to « they may be 

'eceentric but the only reason, for instance, that homoSeXuala 

are different than other people is because — I mean to say so 

far as agt4tides. toward -homosexuals -- is because most people 

sind-1.61.6 like the fellow who said, "You 

' can:, in3t-me: 	'jail but here I am," 

in other words, he was out-,voted. 

is ,a matter of balance. So consequently many 
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6 

1 of the things which, Mr; Manson says have a great element of 

truth in theme  but unfortunately the fact that they become 

antisocial and predatory, and the fact that they go around 

stealing garbage and credit cards and other things, and money 

to substantiate their particular life style, this is .- / am 

just a doctor, I'm here to report -- that is nevertheless 
Just 

prejudicial to not just the peace and' quiet*  notAto law and 

order, but it is part of the cutting edge and some of those 

things are related to a cultural change, not to a psychosis, 

THE COURT: Would you read the question, please, Mr. 

Reporter. 
12 
	

(Record read by the reporter.) 
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Q 	BY MR. MTH: Thank you for the discourse. 

appreciate it, 

Doctor, what professional societies are you a 

member of? 

A 	I am a member of the American. Medical Association, 

California Medical Association, Los Angeles Medical Society, 

a member of the Ilollywood Academy of Medicine. 

aut a Fellow of the International Association 

of Angiology. 

I am a Fellow of the American College of Neuro-

psychiatrists, I am a member of the World Ilealth Organization. 

I am a member of the American Association of Science. 

am a member of the Division. of Neurology and 

Psychiatry Of Los Angeles County Medical Association, 

I am a member and a Fellow of the American 

Association of Mental Deficiency. 

I am a member of the Mental Health Association, 

with !•ts• offices in London.. Several things 1 am not a member 

tint I am a member of those. 
• • 

q 	You were an. osteopath originally; is that right? 

i#44 :„My: 1•a.  ;.degree in 1926 as a physician and 

surgeon and have been a phySician and surgeon since that time, 

By re'Se-on,'.01f, h t Jaws of California I became an M.D. in 1962. 

you didn't haste to take any tests then to Obtain 

your, 	:clereet 

A 	I. did not. This was automatic, 

3 

4 

5 

6 

7 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

16 

16 

17 

18 

19 

20 

2r 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

000211



  

4463 

13R-1   Did you ever undertake &residency in psychiatry? 

2 	 A 	I pointed out yesterday that I, did. not. I have 

precepteeships. 

4 	 Q 	And by that you mean you apprenticed to Dr. Merrill 

for five years? 

6 	 A 	That's right. 

7 	 (/ 	Or some period of time? 
4 

• 80 
,f 	 That, I did. 

Q 	And how long ago was that? 
. • 4 r 

10  ". I 	 ifait 4.cim 1928 to 1933 	whattiVer. 
s 	1 

11 	 Q 	And wheri did:you start using the term "neUro- 

12  psyphistrY" ou.yeur letterhead? 

A 	In 1935: 
( 	f 	;I --  

14 ••• • • 	 IS there any difference between neuropsychiatry 

and psychiatry? 
16 • 	 A 	No, I was a neurologist and psychiatrist, so 1 
17  combined the two. 
18 	 Q 	And do you also perform surgery as a neurosurgeon? 
19 	A 	Yes, I did. 
20 	

Q 	You don't do that anymore? 
21 	A 	Not since three years ago. I retired from ssuro- 
22 urgery. 
23 	Az 	Did yoU ever have aWprofessorships other than 
24 

emeritus professorships? 
25 

AL 	',wilt say yes to that because -- and liana 
26 

being facetious about this -- but if I 'hadn't bad, I couldn't, 
27 

of course, been emeritus. 
28 

I was professor of the discipline at the College of 
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Osteophatic Physicians and Surgeons and. at the California 

College of Medicine, as I testified yesterdays.  

I was not professor at the Irvine Institution 

beeause that Was for,ted subsequent to my retirement from the. 
• . 	• 	 • k 

proegisOrshipl. 

.Q , Alert is the California College of Medicine? 
fi ' 	• 

A - Thike was the successor of the College of Onto,-

pathic,.Physiciatis.and. Surgeonsk  in Los Angeles: 

IQ 	When is the last time you testified in a homicide 

case either for the'prosecution or for the defense? 

A. 	Three weeks ago. 

And how many homicide cases have you testified, 

approximately, over the past two or three years, would you 

.say? 

A 	In the. past two or three years? 

If I -may repair to my record 

THE COURT: If it will help you any, go ahead, Doctor. 

By MR. KEITH: Well, lust an approximation, Doctor. 

A 	l don't want to be excessive in my reporting. , 

In the last two or three years, well, in the. 

neighborhood of 120. 

Q 	Magid* cases? 

A 	Murder cases. 

Q 	Actually took the stand and testified? 

A 	I beg your pardon sir; I didn't take the stand in 

all those cases, I'm sorry. I misunderstood your question. 

Q 	The eases you, actually took the stand on, were very 

few, probably, in proportion to the number you reported on? 

1 

2 
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A 	Relatively few, because I tried to make my reports 

inclusive so that it isn't necessary to have me called to the 

etand, if / can possibly do so. 

Q 	Doctor, you told us that the basis of your opinion 

that Mr. Watson was able to meaningfully and maturely reflect 

uponp  the gravity of his contemplated act was that he accomplished 

whet :he set out. to do; isn't that right, and that he met many 

Uniuspected crises and that he was able to deal with -these 

crises with dispatch. 

Isn't that' right? 

4 	That's one of the reasons, yes. 
And there were rapidly developing situations and 

that he was able to handle them without any prior coaching;isn't   

that right?' 	• 

A 	That's right. 

Q 	That's primarily the basis of your opinion that 

Mr. Watson had the capacity to premediate and to 
A 	Yea. 

maturely and meaningfully reflect? 

A 	I think that's a fair statement. 

Q. 	Docitor, he accomplishedwbet Manson told him to do; 

isn't that right? 

A 	Manson didn't -a 

41 	Manson told him to kill everybody there and he went 

out and did it? 

A 	Manson didrc't till him to kill the man that, came 

up in the automobile And shOWn the lights on 

Q 	Manson told him, if 1 may beg to differ., Manson 
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told him to kill everybody there at the house? 

But 'this man wasn't- at the house. 

Q 	well, he. VIP on the grounds, wasn't he? 

X don't mean to argue with you — 

A 	I &milt mean to argue with you, And you know that 

we are not arguing, we are just presenting the facts. 

This man showed up when, as far as I know, he 

I 

2 
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wasn't 

Andd. Watson killed him with dispatch, didn't he? 

A 	Yes., he did. 

Q 	And without any ands, ifs, buts or whys; just bang, 

biing b  bang? 

A 	That's right. 
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Q 	What unexpected crisis arose within the 

Tate residence or the La Bianca residents that Mr. Watson met 

With dispatch that you know oft 

A 	In the first place, he had no idea of bow many 

pOople were going to be there, and yet he so comported himself 

and everyone who was there was. dead. 

Q 	Doesn't, having no knowledge of how many people 

who might be there, bearing in mind there Could have been 

large party, show rather immature judgment and reflection on 

Mr. Watson's part in going to house where he bad absolutely 

no idea of who. was going to be there. lie could have been met 

by 10 people with loaded shotguns and got his head blown off-, 

but he still vent in. 

Doesn't that show rather stupid, immature meaning-

' less thinking? 

A 	I would certainly say that he was armed and he had 

a party and he knew exactly what he was going to do. In fact, 

he knew the structure of the house, as I understand it. 

Q 	Yes, he had been there before. 

A 	He had been there. He knew. He had eased, the 

.L4R-1 
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place. 

Q 	Are you trying to tell us that be cased the place 

for the purpose of coming back later and killing these people? 

A 	No,.. I am not. 

Q 	He had just been there for * social visit a couple 

of times. 

A 	That is correct, but he knew where be had been and 

he was not foreign to the situation and he granted as say, 
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no question about it, he was told to go and kin people, but. 

be bad to act with independent volition and, independent cognitio 

Be had to know. 

Q 	in your opinion, he knew he was killing people? 

A 	That is right. 

Q 	That he intended to kill people there because Mangos 

told Mato kill these people? 

A 	That is true, but be also had to have the capacity 

to react to situations that he nor Anybody ellie could possibly 

foresee, 

Q 	Now does this allow mature And meaningful reflection 

on the gravity of the contemplated act, the fact that he was 

able to acComplish what Manson told him to do -- kill everybody 

there, without getting himself killed? 

A 	W11, because be-was able to act in a protective 

way, as well as acting to protect the girls, because hews 

called to protect the girls and he responded to their proteci. 

tion or to their requests. 

Q 	This doesn't have anything to do with weighing the 

pros and Con0 or the reasons for and against killing people in 

the first place, does it? 

,, 4. 	indicated'be0ore that be, in my opinion, did not 

Wm,  why' he was able to kill, but he did. 

MR. 111101,41081: Would the Court care to take a recess 
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THE COURT.: Yes. We will have a recess at this time, 
27 	 Andlointlemen, of the jury until 1:30. -Once more, heed 
28 the admonition previous given. 

(Recess.) 
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LOS ANGELES, CALIFORNIA, WEDNESDAY, SEPTEMBER 22, 1971; 1;30 P.M 

THE CQURr: People against Watson. 

Let the record show all jurors/  counsel, and. 

the defendant are present. 

All right, Mr. keith, you may proceed. 

MR,IHITH: Thank you, your Honer. 

144 GROVIM BAILEY, 

resumed the stand and testified further as follows: 

CROSS-EXAMATION (CONTINUED) 

BY NR:: KEITH: 

Doctor,. just a few more_ questions.; I believe you 
.told us ye$terday 	correct me if I to mistaken 	that one 
of thefig‘ousa,?ou thought;-that Mr. Watson was able to maturely 

rafiect:U-pon the gravity of his contemplated 
act igas that. he had= prior coaching 4-- just one factor that 

• you may have considered; that is. my recollection of your 

teStiMiiii.. • 	• 
A  When rou asked that question I thought I had 

. already made a reservation ‘4-• 

q. 	Maybe I did; maybe 'I am being. redundant. 

A 	No, I didn't mesa, it that way; but 'when you 

asked that question -- obviously be had been coached -4- 'he 

was told what to .do, but he had not been coached in exactly 

how he watt to meet .each of the situations which he, according 
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to what he was supposed to do and what he ,intended to do, 

he was able to 4o. 

He was not coached in what to and how to react 

to each of the situations that he faced. 

In that sense, he was not coached, no. 

What situation did he face other than going there 

and doing what he did?' 

MR, MIAMI* This has been asked and answered, your 

Honor. 

1S..2 

010 	2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

TM =NMI The situation -- I thought I had answered 
11 	some of it -- 
12. 	 (1 	BY MR. KEITH: All right, all right -- 
13 	 A 	This morning as regards having been faced with 
14 	several unsuapected situations 
15 	 You told us about the Parent boy driving up in 
16. 	the car? 
17 	 A 	That's right; that's right. 
18 

19 

20 

21 

23! 

24 

25 

26- 

27 

• 

28  
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#16 	1 

2 

3 
„A. 

And you told us that Mr. Watson, of course, would 

have no. idea how many people were in that house. 

A 	True. 

5, 

7 

8 

Q 	When he got there,. 

Yesol.oixins el 

Q 	And you told us abOut cutting the telephone wires. 

'WOW", he. may have been instructed to do. I take 

it that he was. 
.9 7.Q 	'P 	m

• 	
e? ardon 

25 

20 

27 

28 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16. 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 . 

A 	3: take It that he Was told to. 'do that. 

Everything happened very fast he told us. That wat 

a factor you considered.? 

That was a factor' that I considered. 

Q 	And everything was rather confused .at the time 

with 'people running around and yelling and screaming. 

A 	l am. Sure it was. 

Q 	Does the rapidity of the action -- and by' action 

/ am referring to the actual homicides themselves)  the actual 

stabbings, indicate in any way to you mature and meaningful 

reglection? 

A 	Yes, in that he knew what he vas going to do and 

he did it and therefore accomplished what he wet intending 

to do. 

Q 	He was told what to do and he went out and did it. 

A 	Yes)  but he had to exercise independent judgment 

as to when and where and, how it was to be done because he 

shot some. He stabbed some.. 

Q 	He was given a knife and gun,, wasn't he? 
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7 A 	Yett, I did, 

Q 	And doesn't the very multiplicity of the wounds a 

9 
"'Mea '  VC) You;to 	perseverative action„, repeated 

12 

13 

14 • 	15 
16 

17 

13 

19 

20 

21 

22 

23 
24 

6 

A 	That is correct. 

Q 	And the evidence indicates to you, obviously, 

that he knew ho to use a knife and a gun? 

A 	it does , 

Q 	Did you take into account all the multiplicity of 

wounsls:suffered by the victims in this case? 

10 senseless action? 
4 	- 

A 	It *abaft senseless in accomplishing his purpOse. 

25' • 

	

Q 	In accomplishing his purpose? 
j 	•  

`It itesnot, Senseless, it was, repetitive but as 

I testified this morning he didn't know why he did that 

repetitively, 

01 In your opinion, weren't the Very crimes themselves 

senseless, knowing what you know about the case? 

	

A 	Snowing what I know about the case, they were 

senseless from the standpoint of being not directed to a 

person in the sense of someone who has done something to 

somebody and they retaliate. That was entirely coldblooded. 

That was entirely senseless, but it was not without reason 

that he himself was able to do it even though he had been 

asked to do it. The reasons are luta but they are there, 

Do you mean the reasons that Mr. Watson had 

show lie in the supernatural? 

	

A 	Not in the supernatural. 

	

Q 	When you say occult — 

16 2 	1 
• 

2 3 

4 

26 

-27 

28 
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0Cdult#Ah#4ense of not seem as yet. 

Q, 	And not understood? 

thIlik I understand them. 

You may but I mean 
t-t 	• 	, 

	

;4 A 	aid this morning that he did not understand 

why. 

	

Q 	Ordinarly when people are killed by somebody 

else, it is for reasons for personal gain or revenge or 

hatred as you told us about; is that right? 

	

A 	In most instances, yes. 

	

Q 	And that sort of purpose wasn't present in this 

case so fares Watson is concerned. Didn't you form that 

opinion? 
as 

	

A 	So farAhe knew, it wasn't. 

	

Q 	So far as he knew on conscious legal? 

	

A 	That is right. 

	

Q 	Doctor, getting back to psychosis again, when 

you speak of psychosis, do you speak of somebody who is 

generally divorced from reality, somebody who is not normal 

mentally? 

	

A 	There is a difference, sir, between being divorced 

from reality, 

	

Q 	Or has suffered a severe break from reality? 

	

A 	There is a'diffetence between that and the 

psychosis which has been delineated and to which we have 

testified as being present in this case. 

Psychosis has •to do as we have said, and as we 

know, with unreality, with being out of touch, with reality, 

8 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 
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• • 

1 
	but this particular definitions  if you wills  labeled psychosis., 

2• 
	

Uft .1)01,114,.*. VeCPtlIN As I think I said before, o a 

2 
	:skeletons  on which can be placod a aeries of incidents and 

4 
	motivations, which do not appear related at firsts  bu►t which 

5 
	gradually can be formulated into a behavior pattern but 

6 
	

this has not necessarily a relationship to the knowledge of 

7 
	

right and wrong. Of course that is something els* again. 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25• 

26 

27 

28 
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.7R-1 	1 
	 We are not discussing that -- 

	

2 
	

A 	 I appreciate that -,.. 

	

,3 
	 -- now -- 

	

4 
	 A 	but this paychosis is not)  as we have pointed 

5 Out, related to, neOessatily, a delusion. It is * condition 

6 IA Which the individual is kinked, if you will, they are 

7 cornered by the milieu and, by the doMinanCe which you have 

B emphasized, also, of ihe authoritarian, factor. 

Q 	And they are operating with *Paired judgment and 

10 impaired perception and impaired ideas? 

	

11. 
	 ' A 	This is part of the picture. 

	

12 
	

Q 	And the pima :Lye member has a dependency, es you 
18 have said, toward the dominate figure of the duo? 

	

74 
	

A 	In general, that would be a fair statement, yes. 

	

15 
	

Q 	In addition to 'your reading of Mr.. -- rather, 
16 Doctor Iven Iferisch's article, and Dr. 'odolsky's, did you also 
17 read some marks by Lasegue and Fabret, Hoffbauer, Seguin and 
18 Ireland and Tuke and 'Pike? 

	

19 
	

I an .referring to Page 28 on Lines 25 to 29 of your 
20 report. 

	

21 	 BUGLIOSI: May we approach the bench? 

	

22 	 MR.,  KEITH: I am going to 	don't worry. 

	

23 	 104 BUGZIOSI: I an not interested in that gratuitous 
24 remark by Mr. Keith. May that be stricken from the record? 
25 May we approach the bench? 

	

26 	 ME COURT: 1 didn't hear the remark, but if you, want to 
27 

S 
	

28 

apptgenh the bench, you may do. so. 
4 

(The following proceedings were had at the 

ft 
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2' 

4 

5 

6 

7 

9 

10 

outside the hearing of the jury; 

MR. KEITH:• Mr. Bugliosi anticipated me. I was going to 

ask him if he read these articles where the foil* A deux was 

tailed "infectious insanity," -- so on; you Can read it. 

MR. =LIM: "Reciprocal insanity," "double-insanity." 

MR. REITH: Because I knew "insanity" is a dirty word 

in •this phase of the case, but neVertholesis these ere the 

names of the articles. 

MR, BUBRICK: PartioularlY, Judge, in view of the data-

' tion that be gives to the term "psychosis." 

MR. BUGLIOSI: The bivalence -- 

THE COURT Just a minute. :  

_I R, BUBRICK: And the fact that he would draw distinctions 

between psychoses of this order, and be seems to draw the con- 

ditioni,the folio a deux type• psychosis 	and I •think we ought 

'to ye a righCtwsb40.some of the English translations of 

folieadeqx. terse are referred to in the second last para. ,  

' graph' 	l'age:  28 

NT4 BUGLIOS141., If the only relevance, your Honor, is the 

nglish translation;  I think it is overwhelmingly outweighed 

by the fact that insanity, the issue is insanity, the word 

"insanity" should not be injected into the first trial. 

Now, these are words used by men back in the 19th 

Century. Insanity is not an issue in this case;. they are just 

trying to squeeze something in here about an English transla-

. tion 

MR. KEITH: He is using the same words that he is putting 

the definition on him in 1971 which we think is consistent with 

12 

13 

14-,  • 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

••?3 

24 

25 

26 

27 

28 • 
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11 

12 

Is 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

10; 

2 

3 

4 

the very article be -quotes from and be cites AS authority for 

his definition on folic a deux. 

MR. BUGLIOSII Vour own psychiatrists;  also spoke of 

folio a deux as being a psychosis. There is no inconsistency, 

they all say it. 

MR. KEITH: Are you trying to say it is detached from 

VOL BUGLIOSI: Insanity is not an issue during the first 

trial. 

;} -` :TOE MiURTentlimen, all the psychiatric testimony 

just leaves me Cold: TO me it is a lot of gobble-dygook And 

doubleltalk?:seg,; but I do know the Supreme Court has said that 
7 

in this phase of the case all evidence of insanity must be 

.el mated:: 	!"! 

Now, the doctors who testified, no doubt some of 

them, although they didn't use the word "insanity," said this 

defendant is insane, without using the very word. 

This doctor 'is pretty- tough to follow. Now,, you 

Want to ask, him whether he read their definitions of folie a 

deux? 
21 	 MR. KEITH: Yes,. exactly. 
22 
	

THE COURT: All right, tell you what you do: Supposing 
23 we do this, asking whether he reed the definitions by Lasegues 
24 	and tabret. 
25 	M. KEITH: And so on? 
26 	 THE COURT: -- without going into what they are; and. ask 
27 • him, "Doyou agree with -those definitions?" 
28 	 MR. KEITHL: All right. 
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4 

5 

6.  

7 

8 

9 

10 

11. 

1 

2 

NI. IMAM': Okay,. but -- 

MX. KEITH; E*cept, Z can't do_ much about it if he does 

THE COURT; At this stage., I don't see what — 

MR. BUGLIOSI: I see your point. 

MR. 'KEITH; X set your point. 

MR# BUGLIOSI: I thought the Court was implying that if 

the witness did say that he wag agreeing with it, then at that 

point, the. Court would permit M. Keith to go into the words 

used, but Apparently the Court hasn't said. that. 

THE. COURT; i don't 'know how to get around it, to tell 

you the truth. It just leaves, me cold, as I said before. 

12 
	

NR. BUGLIOSI: I agree with the Court On that; but these 

13 lire 'words which I do, not think should be interposed into the 

'first trial, and I think they would only tend to confuse: 
15 	 • 7 -  THE- CQ tT w ' T1 Supreme Court has so said; but, now, you 
16' take theparagraph above' that, "The transference of delusional 
17 
	

ideas""1=7 . now, ',this, guy says that if Watson believed that 
18 
	

Manson was Jests Christ, that is not a delusion, it is a 
19 

20 	 Now, that is his definition of how be seta away 
21 
	

from it is a delusion, by saying it is his belief. It is not 
22 	a delusion. 
23 	 Frankly, to me most of the psychiatric testimony 
24 	

a lot of double-talk, is gobbledygook; and, like I said before, 
25 	

it leaves me cold. 
26 	 I wish we could get along without it, but I guess 
27 	

we can't. 
28. 	

MR. BUGLIOSI: Thank you, your Honor. 
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MR. MT; Judge, could we have just .tt moment, because 

the doctnr from Atascadero is on the phone and wants to talk 

to Vince just a second. 

.2111$, COURT: Go ahead, talk to him. 

(The following proceedings Were belt in open 

court, in the presence of the jury: 

TIM COURT: All right, Mr. Keith, you may proceed. 

Q 	8Y HR. ZEITH: Doctor, in your opinionbts the 

defendant Watson more than, learned his lesson and do you believ 

t hat in the environment of his family at Copeville he would; 

again be able to cope? 

A 	I think I "a. 

2 

3 

4. 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15- 

16 

17 

18 

19 

20, 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 
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20 

21 

22 

23 

24 
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.25' 

26 

21 

28 

4480 

MR, BUGL/OSI: This is irrelevant, your Honor. 

THE COURT; Sustained. ,  

14R. REM: I have nothing further. 

1 

2 

3 

4 • 

REDIRECT EXAIIINATIOM 

BY MR, BUGLIOSI; 

A few questions, your Honor. 

Doctor, are you also a brain surgeon? 

A 	Yes., 

Q 	You have actually performed surgery on the, brain? 

A 	Yes. 

Q 	And from your neurological examination of Mr. 

Watson, you couldn't find any evidence of brain damage? 

A 	tn. the examination which I gave hit, I found no 

evidence of brain damage. 

Q 	But you were aware ,of the EFRO at UCLA. which 

indicated some mild brain dotage?' 

I was also -aware of the one at Atascadero which 

says there was none. 

THE COG.: Doctor, please answer the question. 

THE WITNESS; Z am sorry. 

THE couxr: Please answer the question put to you. 

5 

6 

7 

8 

9- 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

'tHE WITItiESS: Yes, 

BY MR. BUGLIOSI: You were also aware of the EEG 

At Atoacader0 4  
k 

i 1_1 

,,Q, 	rifitio41, indicated no brain damage? 

A' 	That -is correct, 
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10-2 	1 	• 
	

Q 	I believe you testified that you thought you knew 

	

2 
	why Mr. Watson killed these people when Manson told him to do 

	

3 
	so. 

	

4 
	

Will you please tell the jury what your opinion 

5= • is -on that? 

	

6 
	

A. 	Well, in the first place, I believe I made a 

	

7 
	

statement a long time ago, and. if X may please refer back to 

	

8 
	

one of the pages in which I indicated that at the time he 

	

g 
	

decided to 3e4:1741, Ome and decided not to go back home when 

	

io 	he found that he could not support both hie apartment and 

his schooling and chose to keep his tpartment and gave up 

	

12 
	

his schooling and then fell into these other situations m- 

	

13 	thet at that time he made a decision, 

	

14 	 Now, this decision had to be based on expediency 

	

15 	-and on his expectancy of his future and he left. Texas for 

	

16 	California. 

	

17 	
He had a certain element of shame, which is a 

	

18 	
matter of conscience, because he vas ashamed to tell the 

19' 	

folks why he .actually stayed out here, 

	

28 	
e eventually did not keep in contact with them, 

	

21 	
although now he does u  

18A 
	22- 

23 

24 

25 

26 

27 

S 

4 

• 

; 

• .1' 
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The element o,f cOnscieflce has coma through this 

thing very clearly and all, the time that he was giving up 

certain prerogatives, as I discussed this morning with Mr. 

Keith, his conscience was being eroded, but it was not 

eroded completely by any means. So that he began more and 

more and 'more to hate himself. This is conscience - to - 

hate himself. 

He deplored the situation in which he was end 

yet he loved it, if there tight be a dichotomy of feeling' and 

thinking. 

484. 	1 

410 	2 

6 

7 

. 9' 

10 

13. 	 The more he deplored the state he was in, although 
12 	

he went along with it, the greater the tensions built up 
13 	within him and when he was told to do something of this nature 
14 	

he did it,, but he did it — and again responding to Mr. 
15, 	

Keith's question -- he did it with a viciousness that was 
16 	

more than necessary, inasmuch as some of them were already 
17 	

dead, as I understand it, or they were practically so — 
18 	

and at that particular time the hate that he had for himself 
19 

,was externalized into not against a person, a named person, 

but against the individual in the corporate mass, so to speak, 

26 

27 • 	
28 

21 

22 

23 

24 

25 • 

-and.he Was.41,3,e then to setisfy the hate which he had against 

himself end externalized it against the objects of his anger. 

He Vat able to do that only because of this factor. 

Tf ha hadn't has 'that factor built up within himself, he 

would have been' it' many of the others who Would have said, • 

"I can't do it," but he did it and when he did it, he overdid 

it and he overdid it because this relieved  stress within, 
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2 

a 

4 

He didn't hate these people that he killed, as 

he says he killed them. He didn't hate them but he himself 

was relieved of this stress within him, even to the point 

where -- he didn't tell me this but it is reported I take 

it authoritatively and it has been accepted in the testimony 

by one of the girls who said 'he said, "Gee, this is fun," 

Now, when somebOdy under those circumstanCes 

aaya, "Gee, this is fun," this isn't an individual who is 

acting only because he is. told to do' something. • 

It is because by this act he has been relieved of 

a hate within himself, even though he knows this is wrong to 

dog.  

Vow, added to that the next factor we hear --.and 

this is also Xbelieve a matter of testimony 	that when 
• A 

of the• stvis ifsts ,asked es to how Tex reacted, she said 

he reacted or acted a* if he had been through a traumatic 

 

  

6 

7 8 

9 

10 

11 

12 

13, 

14; 

) ' 
15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

 

, 
experience 4: 

Now one can only be through a traumatic experience 
. 4  „ 

if ,one  has''knoWledge of the experience and has. had a pang of 

conscience as regards the fact that this has been accomplished 

and although in one sense.  at the time it rilacle him. feel better, 

at the time also, or just subsequent to that, he had had a 

traumatic, experience because he had gone. through this and it 

is very .difficult to say he had come out a better man, but 

from the standpoint of his own inner tension$1,, he was 

relieve& 

BUGULOSI: Thank. you, Doctor. No further questions. 
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RECROSS.EXAMINATION 

4 L  
Q 	Doctor, in a nutshell, your theory is that Mr. 

Watson hated himself so be took it out on these other people 

that he killed. 

& 	He. was able to do what he was asked to do because 

this gave him -- this he externalized, yes, 

There are cases in the literature which cover 

this point exactly. 

Q 	But I believe you told us, I think I am being: 

accurate, that Mr. Watson himself didn't understand or 

realize on a conscious level any of this hatred that he had 

with anyone, 

A 	Yes,. that is correct. 

Q. 	I believe you told us that he didn't hays any 

idea why he did such a thing other than being told to do it. 

A 	That is what he.  told me. 

Q 	Did you. evolve this theory of fir, Watson's 

Subconscious hatred of himself from your reading in the 

literature? 

A 	Yes. 

Q 	Or experience? 

A 	From .m reading in the literature, 

Q 	What literature did you read to evolve this 

theory of the homicides? 

A 	Or. Auo Tao reported the examination of faux 

murderers and near murder, which case reports -., 

Q 	Where is that article published? 

A A" 

A , 
1 

4 

6 

7 

8 

10 

11 

42 

13 

14 

15 

16 

17 

18. 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 
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3 

6 

8 

9' 

11 

12 

13 

14 	. 

0 	 1$ 

16 

17 

18 

-19 	
reasons and those have been externalized against individuals. 

20 	
Q 	Let's assume,- Doctor, 'that in or about September 

21 	
or early October 1969 he was ordered by Manson to kill a 

22 	
couple of other people and didn't do it. 

23 
Would that still square with your theory of inner 

24 
hatred or-  had he already satisfied his inner hatred by 

25 
doing what he did on the Tate..La Bianca nights? 

26 
A 	If I might ask again what is the time relationship 

27 
there? 

28 
Q 	This would have been, we are assuming now that Hr. 

That Article is published in "Progress in 

Neurology and Psychiatry" by Spiegel. 

Is that a book or 

A 	It is a book, yeS, 

4 • Q When was it published, if you !wow? 

Volume 25, 1970. 

That man's name is -- I am sorry. 

&_ 	Ruo _Tolo 
- 

. _ THE .0011PLI 

Mx. KEITH: Any _other literature that you 

read in helping you; or assisting you to evolve this theory of 

subconscious inner hatred? 

A 	No, frankly, there -wasn't. 

I know that by pteVioUB experience, in general, 

at impression 1 will say, that there have been cases in Day 

own experience in -which we know that individuals_ have evolved 

au inner hatred. They have had internal conflict for many 

000234
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9 

20 

73 

1 

2 

4 

5 

6 

7 

Watson was asked to kill a couple of other people and, he didn't 

do it ia or about September or October 1969, a month or two 

after the Tate-La Bianca homicides. This allegedly occurred 

up La the desert at Barker Bench. Six weeks after. 

A 	This can have a bearing. I don't know that I 

knew of that, but in any event, he certainly had expressed 

-. and I don't use the tern "vented," I used the term 

'expressed" 	he had expressed this inner tension and inner 

hatred of himself. 

Now, to vent something, I take it one does that 

on purpose, but it is a fact that,after all, there was 

ventilated, if you will, the condition of stress, which he 

expressed at the time of these two succeeding nights of 

orgy -- and it may well be that following that expressim 

there was released, or reduced, there was reduced this degree 

of inner hate of himself, but he still hates himself because 

he has begged for forgiveness. 
, 	- 

MR. KEITH: I have nothing further. 

NE„„BUGLIOSI: No further questions, 

44 4 
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1 
	

THE WI Ss ,Thatrs when this 
2' 
	

THE COURT: This girl described it as tUth? 
3 
	

THE WITNESS: HO lied been hurt before. Wiwi been hurt 
4 before by thee. Affronts to his pride. 
5 
	

He had,  not been able to express himself against it 
6 because he had already made A'contract in his thinking; but 
7 he was -- be had A traumatic eXperience when he did what ha' 
8 did and rsaIined,  that this had occurred; and this unnerved him 
9 mad this *La a traumatic eXperience At tO bta*  because he had 

10 done this*  he didn't know why; but it,. nevertheless, was a 

traumatic experience and she related it to that. point. 

THE COURT; And. that must have bean from; -.one of the girls 
13 

who was present at the time; is that right? 
14 	

THE WITNESS: I believe ao*  your Honor. 
15 	

THE COURT: And you took her expression "traumatic 
16 

experience° as coinciding with your definition of what a 
17 

traumatic experience is? 
18 	

THE WITNESS; That's right. 
19 	

THE COURT: I have nettling further. 
20 

Mt. KEITH: I have no further questions. 
21 

THE COURT: Thank you, .Doctor; you may be excused' 
22 

Doctor, did you want this back or do you went me 
23 

to keep it? 
24 

THE WITNESS: If you wish, you may keep it. 
25 

THE COURT: Hay It 
26 

THE WITNESS: Please. 
27 

THE COURT; Thank you. 
28 

- Me BUGLIOSI: People call Jeanne Hallett. 
; 

4488 
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4 

1 , THE CLERK: Will you raise your tight hand, please? 

You do solemnly swear that the testimony you may . 	. 	, 
give 14 the ,caPP.. now, pending before this court shall be the 

truth, the who se truth and nothing but the truth, so help you, 
5 God? . 

	

6 
	

WZ s s , do, 

7 

	

8 
	

JEANNE BALLETT, 
9 called as a witness by the People in rebuttal, testified as 

	

10 
	

foliates: 
11 • 	 THE CLERK: Thank you; take the stand and be cleated, 
12 and would you state and spell your name, please? 

	

18 	 THE WITNESS: Jeanne Denise Hallett, J-e-a-o-n-e; 

	

14 	Denise, D-e-n-i-s-e; Hallett, 

	

15 	 THE. CLERK: Thank you. 
16 

	

17 	

DIRECT EXAMINATION 
18 

UM& BUGLXOSI: 

Q 	Mos Mellott, do you prefer to be called Denise? 

	

20 	

A 	Yes. 

	

21 	

Q 	As opposed to Jeanne? 

	

22 	

A 	Yes* 

	

23 	

Denise, you presently live in Texas? 
24 

A 	Yet. 

Q 	And you flew but here to testify? 
• 26 

A Ws. 
27 

Q 	How old are you? 
28- 

A 	214 
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A 

Q A 

Q 

A 

Q 

A 

Where did yours  grandmother live? 
„,,, 	•  
Parmersville. 

How far is that from Copeville? 
j 

I believe it is about seven miles. 

So you were only fourteen or fifteen .at the time? 

Yes, sir. 

Was this the summer of 1965? 

Yes, sir, I believe so. 

And did you enter into somewhat of a 

4490 
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3 

4 

6 

7 

8 

9 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 
.4 

22 

23' 

24 

25 

26 

27 

28 

Q 	I take it you know the defendant, Charles Tex 

Watson? 

A 	Yes. 

When did you first meet Mt. Watson? 
• , 	‘- 

A 	In about 1965. 

Q 	Where were you living at the time and, where was 
, 	- 

he living? 

A 	I was living in Dallas and he lived in Copeville. 

THE COURT; Excuse me.. Can you hoar the lady? 
•"1.- 	_ 

Q  BY MR, BUGLIOSI: Can you sit up a little closer, •  
Denise, end we'll move this, 

Yo,l. were living in Dallas and he was living in 

Copeville? 

A 	Right. 

How far is Dallas from Copeville? 

A 	About 35 or 40 miles, 
- 

And h©w did you happen to meet 14r. Watson? 
A 	I was spending a summer at my grandmother's and I 

•• 
met him through friends or a cousin. 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

boyfriend- girlfriend relationship with W. Watson? 

A 	Something of that type. 

Q 	Well, did you ever date him? 

A 	Yes, some. 

Q 	You saw him frequently during the summer of 1965? 

A 	Yes. 

Q 	Did you see him during the fall and the winter of 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

1965? 

A 	I'm not real sure. I might have seen him a couple 

of times during that year. 

Q 	How about 1966; did you see him again then? 

A 	During the summer. 

Q 	Again, in Copeville or Farmeraville? 

A 	Right. 

Q 	Pardon? 

A 	Yes. 

Q 	In Copeville and Farmersville? 

A 	Right. 

Q 	And you continued to date Mr. Watson? 

A 	Something of that type, yes. 

Q 	You went with him; is that correct? 

A 	Well, I wouldn't say that. We were friends or 

whatever, you know. 
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Q 	You were not going steady with him? 

A 	No. 

Q 	But you would on occasion go out on dates with 

him? 

A 	Yes. 

Q 	What about the winter or the fall, winter and 

spring of 1966, did you see him then? 

A 	'66 or '67? 

Q 	I'm sorry, '67. 

A 	I don't believe I saw him that winter, I'm not 

sure. 

Q 	What about the summer of 1967? 

A 	Yes, I saw him during the summer of 1967. 

Q 	Where did you see him? 

A 	In Dallas. 

Q 	Was he living in Dallas at the time? 

A 	Yes. 

Q 	And you were also living in Dallas? 

A 	I was visiting friends in Dallas. 

Q 	Did you see him frequently in the summer of 1967? 

A 	I was only in Dallas for about six weeks. 

Q 	Did you see him quite frequently during that 

six-week period? 

A 	Yes, maybe not the whole six weeks, but I saw 

him frequently. 

Now, you are aware that eventually Mr. Watson left 

for California? 

A 	Yes. 

19A 
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Q 	Do you know approximately when he left for 

2 
	California? 

3 
	A 	'It must have been late that summer in 1967. 

4, ' 
	 Q 	The summer of 1967? 

A 	Yes, 

6 
	

Q 	Nov, prior to his coming to California when was 

7 

a 

9 

10 

11 

the last time you saw him? 

A 	In August of 1967. 

Q 	In Dallas? 

A 	Yes. 

Q 	During tha • n.a marily—the_summers 
12 
	

9fLMS14114166 444 12677AlipwyoulLyou describe Charles Tex 
13 
	

Watson? 

14 
	

A 	He was always very mannerly and happy. 
15 
	

Q 	Would you say he was a lot of fun? 
16 
	

A 	Yes. 
17 
	

pid you have  a good time with_him? 
.10 
	

A 	Yes.  
19 
	

Q 	Would you characterize him as being somewhat 
20 	par"? 
21 	 A 	Yes.  
22 	 Q 	Now, after  you last saw him in August of 1966 
23 

24 

when is the next time you saw him? 

A 	In November of 1969. 
25 

Q 	Where did you see him at that time? 
26 	

A 	I. saw him in Farmersville. 
27  

23 

Q 	And how did you happen to see Mr. Watson in 

November of 1969 in Fartsersville; how did it come about? 
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194-3 	1 	A 	I was visiting my grandmother and I called his 

2 	house when I heard he was back in Texas, at his parent's home. 

3 	 Q 	All right; did Mt. Watson then come over to your 

4 	grandmother's place? 

A 	Right. 

Q 	In Farmersvillet 

A 	Right. 

Q 	And what part of November was this, early, mid or 

late November? 

A 	About the middle or the latter part of November. 

Q 	How long did you spend with him that particular 

day? 

A 	Just a couple of hours. 

Q 	What did you do? 

A 	We just rode around, talked, went to the Dairy 

Queen and got a coke. 

Q 	Did he drive the car? 

A 	Yes. 

Q 	And you hadn't seen Hr. Watson, then, for over 

two years? 

A 	Yes. 

Q 	How did he look to you in November of 1969? 
23 

A 	He  looked great, you know; he looked just like 

431 
e had always looked. He was a little thinner, but that's 

Q 	You say he looked great? 

A 	Yes. 

Q 	But you noticed that he had lost some weight? 

6 

7 

8 
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A 

he had a lot of ne ide 

What about his personality: 

Well, he seemed •• Pe he seemed, pretty well  the same; 

t-other-therLOat he 

4495 

A 	yes, 

Q 	But, apart from that he looked great? 

A 	Yea. 

1 

2 

4 

5 

6 

7 r seemed, you know, he see y-much- the can*, _ 

	

Q 	When you say  he seemed pretty much the same,  did 

hey. ,again ,again appear tsA_Ile_oarefaeet--
40'a------. 

	

,.' -,. A 	Well, I don't know whether I would use the word 
4 

!"carefree" or not; but lie seemed pretty, you know, just a 

normal person. 

, )4;4 hie6seem to be happy? 

A 	Yes, some of the time. 
ip~ . 

'ou. had fun with him? 

8.  

9 

10 

,11 

'12 

13 rx  

14 

15 

16 

Vas this on a. Sunday that he came over to your 

zxAndmotheria place in Farmetsviiie? 

17 

13 

A 

Q A 

Q 

A 

A 

Q 

place? 

A  

Yeas sir, 

Did you see him the next day? 

Yes, sir. 

Where did you see him the next day? 

We went to Denton, 

How far is Denton. from Varnersvillei 

About 30 or 40 miles, I believe. 

And you Were staying overnight at your grandmother' 

No, I was in Dallas and I came to him-home. 

19 

20 

21 

22' 
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4 

5 

6 

Where? 
••••- 	, A 	•4.0 	 ' • I 

Q 	Okay.; so you  nice him)  then.*  this 'would be a Monday 

Us, *Ix.' 

Q 	You met Tex at his home in Copevillet 
4 	, 

'reit; sari 

Q 	And then you and '1* went where, now? 

4 	T( Denton. 

Q 	What was the purpose of your going to Denton? 

We,  went to visit some frien.ds, 

Q 	tour friends or his friends'? 

A My f:Lezis. 

Q PYLVII-do-amythiOrthit--41Wrnoont 

A 	yes, -we spent the afternoon at the Holliday Ina. 

THE Coma I I didn't get that. 

(Record read.) 

Q 	BY MR. BWITIOSX: Did you engage in sexual 

intercourse with WA Watson at the Holliday inn? 

A 	Yes, sir, 
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Q 	Did you have sexual intercourse with Mr. Watson 

befo e he came out to California or was this the first time 

you t ad ever had sexual intercourse with him? 

A 	I'd say this was the first time we had ever had 

se al intercourse, but there had been Sexual relations before. 

Did you notice any (Inference in Tex, from a 

sex 1 standpoint, since you had last seen. him? 

1913 	1 

'2 

3 

4 

6 

7 

A 	lie was rather animalistic, I would say. I don't 

kno it was strange. 

Q 	Was he kind of aggressive? 

A 	Yes. 

Q 	Vigorovat 

A 	Yes; 

Now, after the afternoon at the Holliday Inn, what 

happened next? 

A 	We went to - I took hi.m back; he went back to 

Copeville and I went back to 

Q 	.When is the. next time you saw him? 

A 	believe. it was On "Thursday. 

Q 	Of the same week? 

	

A 	Yes, sir, 

	

:Q 	•Wita.r'e 	))w se him at that time? 

	

A 	I saw him at his home in Copeville and then he 

	

came to 	..later Ion that night. 

	

Q 	Hew did you happen to get to see him; in other 

words, did' yoi call him; did he call you? 

	

A 	This was Thanksgiving and I'd spent the day at 

my grandmother's; then I stopped by his house on my way bone 

9 

to 

11 

12 

13,  

14 
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17 
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and he came to Dallas that night to my home. 

Q 	Did you know that he was going to come to Dallas 

that night? 

A 	Yes, 

Q 	And this would be Thanksgiving night? 

A 	Yes, sir. 

Q 	Did Tex visit with you at your mother's place? 

A 	Yes. 

Q, 	How- long did he spend with you/ 

A 	Be spent the evening, about 600 to i140 or 1100. 

Q 	Were you inside the house all night? 

A 	Yes. 

Q 	You didn't go any where? 

A 	i don't believe so. 
., 

4  

r x 	Q .  r wligtiabout;two days later, a Saturday; did, anything 
:. 	

• * • A ' - 
happen on' that ,date?' ' ' 

' 	A - 'Y'tiori, he called and he came to Dallas that 
s- 	. 

afternoon. 

• 

A 

q 

A 

Q 

A 

Q 

a Saturday 

Std you were in Dallas.  and he was in Copeville-? 

Re 'called you on the telephone; irk that correct? 

res. 

Re said he wanted to see you? 

Yes. 

So he drove to Dallas; is that correct? 

Yes. 

What did you do in Dallas that day? This would be 

the Saturday following Thanksgiving. 
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, 

• liedrove around a bit 'in Dallas, stopped and got 

a beer. 

	

Q 	Did he get the beer or did you ,get it? 

	

A 	He did. 

	

Q 	Okay, 

	

A 	And we went to a park and talked fOr a while and 

then we went back to my home and spent the evening there 

watt 

	

Q 	Then he went. back to Copeville/ 

	

A 	Yes*  sir, 

What about that Sunday, the following day; did you 

see Tex again.? 

	

A 	Yes, I went to 'his home ill .COpeville and we 

spent the afternoon at the lake. 

	

Q 
	

There is a lake there near the - 

	

A 	yet. 

	

Q 
	

outskirts of town? 

& Yes, 

Did you talk with Tex at that time?' 

	

A 	Yes. 

Did you. talk -about any plans that you and he may 

hay bad for the future? 

	

A 	Well, he was discussing going back to California 

and I. was thinking about going, otlao. 

Did be say he was. interested in going to any 

particular part of California? 

	

A 	He said something about northern California. 

He didn't say he was going to Southern California? 
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• 26 

a 

22 

231  • 

24 

25 

26 

27 

28 

• 

• 
20 

• 

	

A 	NO, 

	

Q 	Could you go into more detail about the discussion 

abo t his going to northern California? 

	

A 	Well, we had discussed maybe both of us going, 

you ow, to northern California; it was nothing definite, we 

just discussed it. 

	

Q 	That night he went to jail; is that coma'? 

	

A. 	Yea, air. 

And that was the last time you saw him? 

	

A 	Yes. 

	

Q 	Other than right now, of course. 

	

A 	Yes , sir . 

	

) Q 	During this week that you saw him off and on in 

Cop ille, Denton, Farmersville and Dallas ..- 1 guess these 

wer the four places 	bow did he dress? 

Ile was always very neat, had on slacks and a shirt 

most f the time. 
18 
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this 

Did he look clean? 

A 	Yes, sir. 

Q 	What about his hair? 

A 	His hair was cut.,. It wasnit long at all. 

Q 	Did you notice any difference in his walk during 

ariod? 

A 
	

No, sir. 

,Or the manner in which he spoke to you? 

A 	No, sir. 

tile seemed to, be the same old Tex; is that right? 

A PLCke 

Q 	You will have to talk a little more loudly, please, 

A Yes. 

, DeAiSe0, I show you People's 306 for identification« 

Do y recognize this as being a photograph of 'Charles Tex 

fit one'  

A 	Yes, sir. 

Does this photograph accurately depict the way Mr, 

%tat on looked in November of 1969? 

A 	Yes, sir. 

Q 	Back in Mamie 

A 	Yes, sir. 

Q 	During this week that you spent with him off and 

on, I presume you and he talked about many things; is that 

correct? 

A 	Yes, sir. 

Q 	Did be ever talk about his experience in, Californi0 

A 	He spoke -- he seemed to be very impressed with 

,Q 
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10'  

11 

4502 

California and he spoke of a couple of places that he had.  

2 lived. 

3 

4 

6 

7 

Q 	Could you go into that for the. judge and the. jury? 

A 	Oh, he told *e about a beach house that ha once 

lived in and then he mentioned, that he also lived on a ranch. 

Q 	On a ranch? 

A 	Yes, sir«  

Q 	Did he say with who he lived on this ranch? 

A 	No. He never mentioned any names of any -other 

poop he lived with. 

Q 	Aithough he didn't mention any tlante$, '04 he 

itidi ate the nature of the group? Boys*  girls, or what have 

jou? 
. „. _ , 	A.  . ,. jte,said there were quite .at few women, .maybe 30. , 	,.  

. 	, 	. 
girl and just a couple 'of men. 

16 

17 
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26 

'27 

23 

1° 

Q 	He didn't tell you who this other person was.? 

A 	No, sir. 

Q 	But he said.that be and some. other person Were the 

main people in this group? 

A 	Yes. 

Q 	That lived at the ranch? 

A 	Yes, 

Q 	Did be say that while he was out in California, 

be toot anyone whom he thought was Jesus Christ? 

A 	No, sir. 

1.4.• 

A 

4 -bid he say who was the leader of this group?__ 

He said he and one other person were the main 

000250



 

4503 

 

   

1 

2 

4 

5- 

6 

7 

8 

Q 	Did he tell you that he met anyone in California 

who in his opinioh was kind of a supernatural being? 

A 	No, sir. 

Q 	Did be talk to you about being in the wig buisiness 

out here in California? 

A 	Yes. He mentioned. that. 

A 	What did he say? 

A 	He wag combing my hair one time and he just • 

mentioned that he had been in the wig businaas. 

 

10 , pid cb.a mention drugs to you? 

" yes, we discussed it. 

Q, 	What-did he say? 

A - H*) Said that he badi  you know,. used a lot of drugs, 

malhly adido -and;that he used to take massive doses. 
• 

Q  Of acid? 

A 	Yes. 

Q 	Did you ever smoke marijuana with Tex? 

A 	Yes. 

Back in TWO*? 

A 	Yes. 

Q 	In Novesiber of 1969? 

A 	Yes. 

Q 	Now, you say that Tax seemed to be impressed with 

California? 

A 	Yes. 

Q An4 did you get the impression that he was impressed? 

-What did he say that led you to that conclusion? 

A 	Welt, it just seemed like he had a good time Imma6 
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6 

7 

8 

9. 

14 

13 

1.4 

15 

16 

12 	' 

2 

3 

4 

He really liked the place. He COWS from a very small town 

and be just really liked California. 

Q 	Did he talk about black people in California 

A 	Yes. He paid something to the effect that there 

Were a lot of black men going with .white women now and he spoke 

of the black*.white revolution that was going to take, pla4e. 

Q 	$poks about a blot ck-white war? 

A 	Yes: 

Talked to you about a pit in the desert? 

A 	Yet: lie told me all about that. 

Q 	And halter-skelter? 

A 	He didn't explain. 

Q 	Did he mention the words "helter-skelter" to you? 

A 	Be Said it some but it was never mentioned in any 

cif his ideas or anyt:hing. 
• 4 

R.   BUGLIOSX: Theak you. No further questions. 
17 

18 
	

CROSS.-EXAMINATZON 
19 
	

BUBliI0K» 
20 	 Q 	Denise, all the times that yOU spent with Charles 
21 back in Texas were times that you Wanted to he with Mani.' is 
22' that correct? 
23 	

A 	Well, 1 wouldn't necessarily say that. 1 don't 
24 

understand your. question, air. 
25 	

When you were with him, it was because you wanted 
26 

to be with him; is that right? 
27 	

A 	Yes, air. 
28 	

Q 	You weren't forced to go out with him? 
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A • 	air.;  

Q 	Tou ,enjoyed being with him; is that right? 

A 0' 	Yes.1- 

Q - And- he enjoyed being with you? 

A 	I guess so, or he wouldn't have been there. 
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2 

3 

4 

s. 

• „ 	 $ 	 _ 

	

. • q 	:10$ obrionsly went out of his way to' see you. I 

think you told -us he drove a number of miles on a nuMber of  
• „ 

occasions to be with you; is that right? 

yes , 
3 

	

Q 	So the two of you got along pretty well; is that 
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28 

right? 

A 	Yes. 

Q 	I take it he was not violent toward you? 

A 	NO. 

ne didn't hit you or but you? 

A 	No. 

'14 	or abuse you in any way? 

A 	No, sir. 

Q 	'When you were asked whether Charles seemed care- 

free after he got back from California, you were kind.of 

hesitant there for a minute. Was it because he was in fact 

not very carefree after he got back? 

A 	I wet only with him for that one week and I wouidn't 

"he able to describe it as carefree. 

Q 	Didn't he seem a little -- I am sorry. r didn't 

mean to interrupt. 

A. 	That is okay* 

Q 	Didn't he seem a little more serious than he bad 

been previously? 

A 	Yes. I would Huey he had a lot of new ideas. 

People change you know, 'I hadn't seen him for two years. 

Q 	Did he seem to be sort of preoccupied. with those 

inew ideast 
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1 
	

A 	No, sir. 

Didn't he spend a. great deal of time talking about 

3 his California experiences? 

4 
	

A 	las. 

	

Q 	He talked about this hole in the ground, the bottom- 
6 less pit, so to speak? 
7 
	

A 	las. 
8 
	

And the revolution that you have told us about? 

	

A 	Yesf  
10 
	

Q 	As a matter of fact, he repeated that * number of 
11 times, didn't he? 
12 . 	 A 	No a- mainly just on one day- be was explaining the 
13 whole thing to me. 
14 • 	 Q 	Other thin that, was it just a lot of small talk? 
15 
	

A 	Yes, sir. 
16 	

Q 	BetWeen the two-  -of= you, sort of personal between 
17 the two of you? 
18 	

A 	Yes, sit. 
19 	

Was there anything unusual about the marijuana 
'20 

smoking experience that you bad with him there in November of 
21 	1969? 
22 
	

A 	What do you mean by unusual? 
23, 	

Q 	DO you remember bow you described it or did you 
24 ' 

ever describe it to anybody? 
25 	

Describe how he acted? 
26 	

Q 	las. 
27 	

f 	There were times when he was a bit strange. 
28 

	

• ' 40 	While under the inauence of marijuana? 
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2 

A 

9 
Yes. - 	c. 

As a matter of fact,' you said at one time he acted 

crizy,',idn't:yout 

A 	Yes, but not 	yes, X believe I did say that. 

Q 	What? ' 

A 	i did say that. 

Q 	What did you mean by that? 

A 	I think strange is the best word to describe it 

different. 

Q 	Didn't you say be kind of flipped or something 

when, he. Wks stoned; is that right? 

A, 	Yes. He was different thin he was, 

Q 	You mean he was different when he was stoned than 

he was,when, be was sober? 

A 	Sometimes, 

Q 	Mow many times did yoi smoke marijuana with him 

during that week, and a half? 

A 	Only two or three times. 

Q 	Two or three times? 

A 	Yes. 

Q 	Were they all on the some date? 

A No, 

Q 	()ion separate occasions? 

A 	Separate 'occasions. 

q 	And would his reactions under the influence of 

marijuana be the same on each of these occasions? 

A 	No, sir. There were only a couple of periods 

during each 	you know, during a couple of times maybe that he 
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1 acted a little, you know, strange. 

2 
	 Q 	Were you smoking marijuana at the same time that 

3 he was? 

4 
	

A 	Yes. 

On each of these two or three occasions'? 

	

A 	Yes,. sir. 

	

Q 	Was there anything he said or did to you that we* 

a -different while he. Was under the influence of marijuana on- 

9 these occasions than otherwise? 

10 
	

A 	That he specifically said? 

11 
	

Q 	Yes,. or did. 

12 
	

A 	No, sir, l can't think of anything specific. 

13 
	

Q 	Just a sort of feeling that you 11401? 
14 
	

A 	Yea, 
15 
	

Q That when he was stoned he sort of flipped Out? 
16 
	

A 	Yes. 
• 17 
	

Q 	At any rate, -even though he was sort of flipped out 
18 wi*ile, he was on marijuana,. that didn't particularly make you 
19 fearfnX of him, did it? 
20 • 	 A 	No, sir. 

As,,fa'matter of fact, you talked about coming back 

to'' California with- tim; didn't you? 
23 	 '„Yes: 
24 	 Q 	Who used the term "Northern California"? 
25 	 wi ':‘,,!*io talking about going where it snows. It 
26 

snoWs in Northern California. 
27 	 Q 	Didn't you know that there might be snow in the 
28 mountains in Southern California? 
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10 

	

A 	I'ia not very familiar with Califorka, actually, 

	

Q 	Was that the real subject matter .  of your discussion 

about going to California .- where It snows? 

	

A 	The subject matter of everything we talked about 

Or just whenwewere talking .about that? 

	

. R 	Going to California, /mean. 

	

A 	Yes. We talked about going to Northern California. 

	

Q 	Did he use the term. "Northern. California" of  

"going to California where it Snows"? 

	

A 	X heltve he used the term "Northern California." 

• 	 Do you know where the Owens.Valley is in Califor- 

nia? 

	

A 	No, sir4 

	

Q 	Did you ever ask him. what he meant by "Notthein 

California"? 

	

A 	No, 

	

Q 	Ever ask him what cities that might be clogs to? 

No. 

	

Q 	But you were willing to go-there anyway; is that 

correct?, 

definite. It 	just something 

that. we discussed. 

	

i Mkt * 	1 have nothing further. 

, 14, BUGLIOSIk, No further questions. , 
THE COURT: Thank you. you may be excused., 

MR. aUGLIOSI: May the witness be allowed to return to 

the State of Texas, your Honor? 

THE COURT: Go Ahead if she wishes. 
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MR. MIAMI: The reason I asked that Is the defense 

2 might want her to remain. We have no further questions of her. 

3 May she return? 

4 
	 Va. BUARICKIt Certainly. 

THE COURT: You don't expect to call her? 

6 
	 BUBRICK: No. 

7 
	 MR. BUGLIOni Thank you. 

MR. KM The People call. Judge Robert E. ring. 

9 
	 'TEE -CLERK: Raise your right hand, please. 

10 
	 You do solemnly swear that the testimony you may 

11 • ,give in the cause now pending before this court shall be the 
• 12 truth, the whole truth and nothing but the truth, so help you 

13 .God? 

14 
	' *THE WITNESS: I do. 

16, 	 ROBERT E. KING, 
17 
	 a".1;itn10as by

.
-the People in rebuttal,. testified as 

18 follows: 
19 
	

THE 'CLERK: *Thank you. Take the stand and be seated. 
20 Would,  you :spat, arfd,  Spell your nate, please? 
21 
	

TEE WITNESS: Robert E. King, 
22 

23 	 DIRECT EXAMINATION 
24 BY HR. KAY: 
25 
	

Q 	Judge- King, are you Justice of the Peace in Collin 
26 County, Texas? 
27 	 A 	Yes. 
28 	 Q 	What are your duties as Justice of the Peace? 
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11. 

12 

13: 

14 

15 

16 

1 

2 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

Welt, I serve as magistrate on the misdemeanor 

court in Collin County. 

Q 	110w long have you been a Justice -of the Peace?.  

A. 	Since the let of August. 1970. 

Q 	Before you Were a Justice, of the Peace, what was 

your occupation? 

A 	I was the deputy sheriff of Collin County and 

acting jailer. 

'Q 	And while you were 'the jailer for Collin County*  

did' you come in contact with Mr. Charles 'Watson? 

A 	Yes, I did. 

Q 	And was he a prisoner under your control? 

A 	Yes, he was. 

'Q 	How long -a period of time was he under your control? 

A 	Approximately eight or nine tenths, from the latter 

part of November 1969 through the first of AUgust of '70. 

21f. 	17 

18 
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19 ; ' 
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Q 	Now, during the 9-month period -- well, would 

you describe the cell that Nr. Watson had in the jail '4" first, 

was he by himself? 

A 	Yes, sir, he. was by himself. 

No other prisoners in the cell? 

A;1,19, sir. •

Q. . /'' All right. 

Will you 4escribe the cell: What was in there, 

.• the xilakeup.of the 

' ' 	theefili:-.1018 'approximately 8 foot wide with. 

10 feet deep..:, It:did':have two metal bunks, one above each 

other. 

Th‘re )01S - ak5hdifer stall, a commode and a lavatory., 

Q 	Did Mr, Watson have anything in there for his 

personal entertainment? 

A 	Well, there was, after a time that he was there, 

there was a television brought in; he also had a record player 

,and a radio. There was also small, atyrofoam ice cheSt. 

THE 00=1. What is that last one? 

THE WITHE$S: A istyrofoam ice chest. 

BY MR. KAY: Now, what type of things would Mr. 

Watson eat while he vas there? 

A 	Well, he didn't eat the regular food that 'we 

served through the jail, to my knowledge. The tray, we'd 

put the tray up there and it would usually just sit there and 

then he woad send out or hiS Mother or one of his relatives 

would bring hiui certain types. of food, such as dietary food, 

cottage cheese, honey-, fruit juices. 
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. 	• 
o On,  vartoUl occasions did he ask you to buy foOd fo  

him? , 	 • 

' We: would go to the store, which is right around the 

	

.,Xer. hItta* 	, 
Q 	Whet type of things would you buy? 

A 	Well, it used to be the dietary type of foods,. 

such as cottage cheese, honey. 

Q 	The whole time that Mt. Watson was in jail did 

you ever observe him to eat meat? 

A 	Not to my knowledge. 

Q 	Bow would you describe Mr. Watson's behavior 

during the 9-month period that you were there? 

A 	Well, if you — I'd describe it as an ideal 

prisoner, because there was never any trouble, or he never -- 

Q 	You'd say he was very -well behaved? 

Yes, he was a well behaved person. 

Q 	Did Mk. Watson ever have any emotional problems.  

One you were there in the 9-month period? 

A 	Not that it would show. 

Q 	Well, did he ever yell or scream or beat his 

head against the wall or make any racket? 

A 	No, 8 I. r;, he would always, if he wanted something, 

"d usually tap on the door and one of us would go see what 

'he wanted and he'd ask for it in a mannerly 

Q 	Did he always show you a lot of respect? 

Yes, he did. 

Q 	How did he address you? 

A 	As Air. lang." 
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Q 	And how would, yQi ,describe his behavior as 

Oppoted to the other prisoners you have had in your experience 

as a jailer; how would you rate his behavior? 

MR. MUCK; It would be immaterial, your Honor. 

THE COURT: Sustained. 

Q 	BY MR. KAV How would, you describe Mr. Watson's 

hygiene, personal hygiene habits during this 9-month period? 

A 	Very good. 

Q 	Did he comb his hair? 

A 	Yes, he stayed neat and orderly. 

Did he shave? 

A 	He stayed well shaven. Occasionally he would 

have, maybe twos  maybe three-day growth of beard, but not 

very often. 

4/ 	Djd he brush, his teeth? 
• 

A 	Yes, he did., 

What type of clothes did he wear? 

- 	A 	Well, usually trousers and a sport shirt. He  

+cid keep'thet-neat .and clean. 

. -1)14:1 he change his clothes quite often to keep 

?clean Clothes -On/ 
3 (  

A 
	

:c144,-, he did. 

Q 	Atid what about the inside of his cell; was he neat 

or was he messy;  or what? 

A 	No, he tried to keep it real clean. 

Q 	At times did he ask either you or one of the 

other jailers for a mop or broom to clean his cell? 

A 	Yes, we would, put a mop or broom in to him and we 
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let him do it%  if he wanted to. 

q 	Did he read magazines and newspapers? 

Yes, he did, 

What type of magazines did he read? 

A 	Well, it was more the monthly type magazines. 

There was, a U. S. News and oil, report, and possibly a We 

weicsimething '10* that in ibera. 

Q 	What about the newspapers/ 

- f ';414413., it was usually the daily newspapers that 

we would. give him. They'd come to the jail and usually of 
4 	• 

an afternoon- or something we',d put the papers in to hip, 

Did his mother ever bring newspapers to him? 

Yea, she did. 

Q 	How many visitors would he usually have every week? 

A 	Oh, I'd say two to three, probably; maybe twice a 

week, something like that. 

Did you Over notice any bizarre conduct on. Mr. 

Watson's part during this 9-month pariod, loans  that he was 

under your .control? 

A 	No, sir, / didn't. 

Did you ever have, any conversations With Mr. Watson 

during this period? 

A 	les, sir. 

Humorous conversations? 

A 	Well, not numerous, but we would -- when I'd be 

back there we would talk occasionally. 

During these conversations you had with Mr. Watson 

did you make any assessment of his intelligence? 

2 

3 

4 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

13 

16 

17 

18 

20 

21 

22 

23 

24 

26 

2?. 

28 

000264



  

4517 

 

1 

2 

A 	Well, he could carry on an intelligent converse. 

tionwith you. 

Q 	Did, he seem intelligent to you? 

A 	les, he did. 

Did he eves seem crazy to you at all? 

4" Ho, Sit. 

Q, 	- Did he ever in any way seem mentally ill,s - to you? 

A' 	Not to my knowledge, 

Q 	Did you See Mr. Watson on SepteMbeethe'llth, 

1970i  the day he came back to California? 

A 	les, Z did. 

Did you notice anything on that day of a change 

in his hair style?' 

A 	 No. 

MR. KAY: If I may have just a moment, your Honor? 
Q 	Did you give a statement to Mr. Tom Ryan, the 

County District Attor&ey in WEinney, Texas? 

A 	les, sir, I did. 

Q 	And you gave that statement on the 27th of 
October, 1970, approximately? 

A 	Approximately; I don't remember exactly the date. 

Q 	And Mr. Ryan is now Judge Ryan, he's 

A 	Yes. 

Q 	He's a superior court judge there? 

A 	A district judge. 

Q 	A district court judge? 

THH-CODRT: Will you show "counsel what you want him to 

read? 
tr% 
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MR. KAY: They have already seen it, but I will show it 

to them again. 

THE COURT: You don't have to show it to him. You can 

read it from where you are. 

MR. KAY: Well, maybe to refresh his recollection. 

THE COURT: If you want to do that, go ahead. 

Q 	BY MR. KAY: From line 11 through line 15; does 

that refresh your recollection about whether or not there was 

any change in Mr. Watson's hair style the day he came out to 

California? 

A 	No, there wasn't much of a change. He did possibly 

hive -- it was well groomed and combed back. 

Q 	Well, in other words, generally didn't he 

usually comb his hair back? 

A 	Well, it was usually combed back neat. 

Q 	And the day he came to California wasn't it combed 

down in bangs; in other words, somewhat similar to the way 

he has it now? 

A 	Similar to that right there. 

MR. KAY: I have no further questions. 
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CROSSi*EXANINATI011 

sy 104 =BUCK; 

4 	Q 	King, Charles has a relative wbo tuns the jail  

that you, worked in at the time in 1970, doetnit 

	

- A 	The .sheriff of Collin County; 

The sheriff of. Collin County is Charles Watson', 

., u601414.- tight?. :  

A , t believe so. 

,And. whilis he was in the. jail, 0 you have told us, 

he. was ,irt his own home ground, to to speak, wasn't he? , 	• 
AH 

Q. 

 they/ 

	

A 	Wall)  not everybody: in town. You could have taken 

Charles out of the cell and walked him *round the county court. 

house and they wouldn't have known Who he was. 

	

Q 	But his uncle knew who he wet? 

A • That is right. 

	

A 	And so did the other member* of the family4 tight? 

	

A 	Yes. 

	

Q 	And people who Visited him? 

	

A 	Yes. 

	

Q 	Nov, you were the jailer as I think' you have, told 

us; it that correct? 

	

A 	Yes„ sire 

	

Q 	During, the nine months that you had Charlet up 

there, Charles Watson, up there.  in,  jail, you never called him 

a killer*  did you? 

You could say that. 

Everybody in town pretty well knew Charles)  didn't 
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A, 	No, sir. 

	

Q 	You never called him "Charlie Manson," did you? 

lgo, sir. 

Irrelevant, your Honor. 

1411. :011BRICK:. Oh, come. 

71111:COURV. 4 will allow it. 

	

Q 	UN& MUCK: You never did anything like that, 

d1,4'  you? 

	

A 	NO, sir. 

	

Q 	YOu'never forced him to eat food yOu served him on 

the tray, did you? 

	

A 	No, sire 

	

Q 	If he didn't want to eat„. you Just took it away, 

didn't, you? 

That is right. 

There were no other people around the cell block 

so- far as you knew screaming at him, were there? 

	

A 	Not to my knowledge,- There possibly could have 

been, but right up above his-  cell there is a window way which 

goes to another tank upstairs, another cell block, and there' 

Was prisoners up there and usually most of all of them knew 

who was down below and there might have been some comment to 

him. there, 

	

Q 	Hut you never heard anybody saying, "If you don't 

testify for' Charlie Manion, we'll fix you," or things of that 

nature, did you?. 

No-, sire 

Q 	No threats were directed against him while be Was 
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innate, of 	'AIL so far as you kaowt 

2 

3 
	 Q 	what sort of clothes did he wear, W. King? Was 

it ' ,the jag 0.0010 or was it civilian clothes? 

A 	It was civilian. clothes. 

6 
	

Q 	And they were always neat and clean, weren't they? 

7 
	 A 	Yes, sir. His mother' would bring them. 

8 
	 Q 	Would bring in them almost every other day, wouldn' 

9 
	.she? 

10 
	 A 	I would say about twice a week. 

11 
	

Q 	Didn't somebody from the family visit every 'other 

day? 

13 
	

Not every other day. 

14 
	

Q 	whenever they visited, they brought him clean 

15 
	

clothes and took back the old clothes., didn't they? 

16 
	

A 	That is right. 

17 
	

q 	never washed any' clothes. in Jail, did he? 

18 
	

A 	No, sir. 
19 
	

Q 	And the same with food, there -would be some, you 
20 
	

'know, fairly decant quantities of food brought irk fret!. time 
21 to time, Wouldn't there? 
22' 
	

A. 	yes, there would. 
23 
	

Q 	And then, he would 'eat that and then the next visit 
24 	something would. be brought to him, wouldn't it? 
25 
	

A 	There would, 
26 
	

Q 	Did you.  ever see him spit around the floor in your 
27 
	

j ail? 
.28 
	

A 	Ho, sir. 
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Q,‘ 	Pretty clean, wasn't he? 

.2 
	 A 	lies, he was. 

3 
	 He;-showered regularly? 

4 
	 A 	Yes, sir. 

5 
	 Q 	And he could take a shower any time he wanted to, 

6 
couldn't he? 

A 	Any time. 

8 
	 Q 	Didn't have to wait in line? 

9,  • 
	 A 	NO, sir. 

10 
	 Q 	And he wasn't told he could shower once. or tWice 

11 a day either, was he? 

12. 
	 A 	No, . 

13 
	 Q 	When did talk to him*  Mr. Xing, what did you talk 

14 
	about? 

15 
	

A 	"fears later the local events at maybe the football 

16 
	games here in the latter,  part of '69 and. weather conditions or.  

17 
	things of that sort. 

18 
	 Q 	Just .a lot of little small talk., right? 

19 
	 A 	Yet. 

20 
	 Q 	Did you ever get involved with him. in any philot. 

21 	.tophical discussions? 

22 
	 A 	No, I never did. 

23 
	

Ever talkabout world affairs? 

24 
	

A. 	No, sir. 

25 
	

Q 	rver talk about world leaders? 

26 
	

A 	NO, air. 

27 
	

Q 	Or, you know, the difficulty the United States it 

28 
	

twat the moment, YOU kvaw, monetarily, unemployment, things of 
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that nature? 

A 	No, sir. We never talked of that, 

Q. 	And I take it when you did talk with him, it was 

just for a few minutes at a timel is that right.? 

Yes, sir* 

Q 	you have any idea,. Mr. Xing*  bow often his 

Mother would Come and see him in jail? 

A 	She **Id come in et least once a week,. possibly 

twice. Hip father would came occasionally. His sister and 

brother-inlaw would come. 

Q 	Wouldn't they sort of alternate so that they all 

didn't come at the Mike time? 

A 	Yes, sir. 

Q , So that usually'somebody was visiting pretty !Ouch 

every day or ever other day he would have some visitors? 

A 	No, sir, not *Very other day. Twice a week usually. 

I think in the first part of the week and toward the letter part 

of the week I believe his mother and father would usually —

or' his sister would come on 'Saturdays. 

Do you have any recollection, Mr. King, of any 

Officers other then the officers of, your sheriff's department 

being with Charles Watson in that jail or in the .call room. with 

him? 

A 	No. No one other than possibly the 'county attorney. 

Q 	Do you have any recollection of any Los Angeles 

Police Department officer ever being up in the cell with Charles 

Watson? 

No, sir. There never was so far as I know. 
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4.• 

4)$:yo4'haVo any recollection of Charles Watson 

every, being brought down to the cell when there was a toe 

Angela Policis Department officer in, the jailhouseT 

Well, be ndght have, there might have been one In 

the office and be had to walk by the door in front of the 

office to come by the stairs to go back to hiss cell, but so far' 

as one of them ever talking to him, there never was so fat as 

I know. 

Q 	Wes that sort of a standing order in the jail by 

Mr. Montgomery? 

A 	To let him go upstairs and then come back. dovh? 

.Q. 	To keep officers who were not assigned to the jail 

away from Mr. Watson? 

A 	Not necessarily, just our own departmental officers, 

they did have access to the jail, but do other officers. 

Xent talking about officers from other jurisdiction 

like Los Angeles Police Department or the Los Angeles Sheriff's 

Department? 

A 	He advised us not to let anyone see him. His 

attorney there in. Texas also advised him. 

So far as you know, that order was carried out? 

A 	While :Ewes on duty, it was. 

Q 	You were there when W. Watson left the jail; is 
that correct? 

I was there the morning, be left that afternoon. 

Q 	I take it when you left, that is when your tour 

of duty was over, you were replaced by another deputy; is that 

correct? 
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1 	A 	That is right. 

Q 	Were there three of them? Was there * 24-hour 

	

8 
	shift? 

	

4 
	

A 	Well, I left at 4:0.0 in the afternoon., and there 
5 was from 4100 to 8:00 there was another, usually one of the,  day 

6 men were still there and then the night man came in at 8:00. 

	

7 	Q 	8:00 at night? 

	

8 
	

A 	Yes, sir, 

	

9 
	

q 	wow Charlet ever in a cell with anybody else in 
10 the line months that you were there? 

	

11 
	

A 	Vo,_ sir. 

	

2 	 MR. MUCK: I have no further questions. 
13 

	

14 	 REDIRECT EXAMINATION 

	

15 	BY MR. KAY: 

	

16 	Q 	I take it, Judge, that you. stopped being, the 
17 jailer on August the lit, 1970? 

	

18 	 A 	Yes, sir. 
19 4, 	 Q 	And how was it than you' happened to see Mr. Watson 
20 

• 0hL4hppeabitr the ;11th? 

	

21 	

A / 'Wait, I had some business in the courthouse that 
22 

aorning.end ,on:the way to McKinney from where / lived, which 

	

23 	

t`he g6titheakt _part of the .county, X heard a radio•broact- 
24 

*list that he wat 	trensferred back to California that day, 
25 

. to I just stopped by;  went in end wont back and talked to 
26 

Chattel for a few minutes, just sort of to bid Win goodbye 
27 , 

and wished him whatever might come of this thing. 
28 

Q 	I take it his uncle is still the sheriff? 
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1 
	 A 	Yes. 

2 
	 Q 	Row long has he been the sheriff? 

A• 	Since the first of, '69. 

4 
	 Q 	So you would say generally that all and all 

5 Watson was treated pretty well beck there, Wouldn't you? 

6 
	 A 	He was treated well. 

7 
	 MR. KAY; X have,  no further questions. 

8 

9 
	 RECROSS EXAMINATION 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

BY MR. BUBRICK: 

Q 	Mr. • King, does he look any different now than he 

dB• that day he left Collin County.  for Los Angeles? 

A 	Not much difference. As a matter of fact, he •  

looks- like he may have on the same coat. 

Q 	 Does he look about the same in weight?•  

'A 	Yes. 

Q 	Do you have any idea *bat he weighed when he left 
.e 

MdKimiey? 

19 

20 

21 

	

AL A 	 I WW1  say approximately 120 or 125. 
tr 

	

Q 	As a matter of fact, when be left you wished him 

lick,. di441 t: iybu.? 

22 
	

A 	Yes, I did. 

23 
	

'4 ' .  MR; 'BUBRiCkt 't i have no further question*. 

24. 	 MR. KAY: NothLng further. 

25 
	

THE COURT: Thank you, Judge* You may be excused., 

26 
	

MR. BUGLIOSII Does the Court wish to take a recess? 

27 
	

THE COURT: Yes. We will have our afternoon recess .at 

28 
	

this time. 
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Ladies and gentlemen of the jury, we will have our 

afternoon recess at this time' Once again, please heed the 

usual admonition. 

(Recess.) 
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THE COURT: People against Watson. 

.14et the record show all jurots, counsel and the 

defendant are present. 

,BIPLIOSI: People call Stephanie Schram. 

THE CLERK:. Raise your right hand, please. 

You do solemnly Swear that the testimony you may 

stye in the cause now pending before this court shall be the 

truth, the whole truth, and nothing but the truth, ao help you 

God? 

THE, WITNESS: Yes. 

sTgEBANIE scliaMio  

called as a Witness by the people in rebuttal., testified as 

CLERX: Thank you. 

Be Seated*  and would you state and spell your 

please!, 

;, 	 Stephanie Schram; 8m,t-espi-h-a-n-ire; 

',Tug CIJERKI Thank you. 

DIRECT EXAMINATION 

BY 2.1R. BilGLIO8l: 

004 old art you,. Stephanie? 

And you, know the defendant in this ease, Charles 

Watson? 

(Nods bead.) 
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1574;1- 	answer out loud. 

• „ 

1 

A 	Yes. 

'you, also know Charles Manson? 
A 	"Yes i  

• 
4 	When dfil you first meet Mr., Manson? 

A 	On,, I think,. -the 3rd of August, a Sunday, in 

Big Sur. 
Q 	August 190? 
A 	'69. 
q 	And was he _driving. a truck at that time? 
A. 	Yes. 
Q 	And did you start going-with him from that moment 

A 	Yes. 

Q 	Okay. 
Where did you meet him in Big Sur, a gasoline 

station? 

A 	Yes, 

Q 	So he took you on 'the truck with him and, you 
started living With him? 

- 	A, 	Yes 

Did you retain in Big Sur for any period of time?' 
A 	yeah, about three' or font days. 

Was he, alone at the time? 
A 	No, he had two, guys with him, 

Okay. 

Did they remain with him while you were with him 

in. Big Sur? 
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A 	For about .a day. 

Q Then the remainder of the time you and Manson 

were alone? 

A 	Yes. 

t • 

27 • 

28 . 

4 	. 

A 1. 
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This truck, that he WI, did it appear to be a Q 

baker van? 

A 	Yes. 

Q 	White or cream colored? 

A 	Yes. 

Q Rather old? About a 1952? 

A 	/e*. 

Q t 'Ford? • 
• -/es. 

Q 	Where did you and Mr. Manson go from Big Sur? 

Wespant ,about three days in Big Sur, then- we 

went-  dOWn to' the 'ranch.-   

;: Saha Jgar!ch? 

A 	'Spats]. RinOU. 

'14 - Wheo did'you-arrive at Spahn Ranch? 

A 	I guess about the 5th or 6th, the 6th of August. 

Q 	Of August 1969? 

A. 	Yes.. 

Q 	Did you go anywhere from there with Mt. Manson? 

A 	Yes., Then I went down to San Diego. 

Q 	With Mr. Manson? 

A 	Yes. 

Q 	Who was in San Diego? 

A 	My sister. 

Q 	Why did you and Mr. Manson go down to San Diego? 

A 	To. get some clothes, things to live with. 

Q 	And when did you leave Spahr. Ranch for.  S44 Diego? 

A 	On the 7th of August. 
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August the 7th, a Thursday, 1969. 

AbOut what time of :day did you leave Sohn Ranch 
,% 

.for San otogo, .„ 

	

A 	Sometime bathe morning, probably about 1000, 

soiething iiiethat, I think. 

	

Q 	About 10:00 a.m. then on Ihutaday, August the 

7th,*1969'-yOU Igift 1.6s Angeles with Mr. Manson. en route to 

San Diego. 

	

A 	yes. 

	

Q 	Is. that correct? 

	

' A 	Yes. 

	

Q 	En route did Mr. Monson. get a traffic ticket? 

	

A 	Yes. 

	

Q 	,And where was that near? 

	

A 	Oceanside, 

	

'Q 	AboUt what time og day was it? 

	

A 	It was in the evening. 

	

Q 	This would be August the 7th then? 

	

A 	/es. 

	

Q 	In. the evening, 1969; is that correct? 

	

A 	1014 sire  

	

Q 	Then you arrived down in San Diego that evening? 

	

A 	Yes, sir. 

	

Q 	And you went to your sister's place? 

	

A 	Yeti 

	

Q 	And you, picked up some clothing there? 

	

A 	Yes.. 

	

Q 	Did you stay overnight at your sister's place?. 

000280



A 	We spent the night in San Diego but not at my 

sister's. 

Q 	So you and Mr. Manson had stopped at your 

sister's place but. then, you went to San Diego and spent the 

night there? 

Yes. 

Q In San Diego inside the truck? 

A 	Yes;  

Did yon ten eventually return to Los Angeles? 

A 	Yes. 

When did you return to Los Angeles? When did you 

leave San Diego for Los Angeles? 

A 	The next morning. 

Q 	That would be August the 8th„ 1969? 

aght. 

Q Friday? 

A 	Yeah, 

Q 	About what time of day did you. leaVe San, Diego for 

Los Angeles? 

A 	The morning, early. 

••• 4  
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1 
	 Q 	Approximately. 

A 	8:00 or 900 o'clock. 

Q 	And approximately what time did you arrive at 

Spahr Ranch on Friday, August the 8th, 1969? 

Around noon, something like that,. 

Q 	Well, if anything, was it before noon or after 

noon? 

A 	After. 

Q 	So, it would be after 12:00 o'clock? 

A 	Yeah. 

Do you remember telling me. at an earlier time that 

. it was around 1:00 or 2;00 o'clock? 

A 	No. 

Q 	In Any event, it was after 12:00? 

A Yeah. 

Q 	And then ,you started to live with the holly for 

a peitiodof time? 

; • Vas. 

You, eventually went up to Death Valley with theta? 

A Yeah. 

Now, with.,?respect to M. Watson, did you ever have 
. 	- 

any Conversations with Kr.' Watson white you were living at 

.Spahr Ranch with the family? 

A 	Not very much, lust a little. 

• *AlI)righi. ' Would you relate what those cowers*. 

tions were? 

MR. TRIBRICK: Could we know when, your lionor, come 

foundation? 
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and the future; and I can recall him sometimes saying. to me 

tha-  it,,wasp tt ,very cool to be thinking about anything except 

8' 

9 

'What it happening right now. 10 

18 talk? 
•19 A 	I'd be saying something or thinking something, and 

he could tell. 

Q. 	Then he would say that' to yore 

Yeah, 

"Just be concerned with the present"? 

A 	Yeah. 

MR. BUGLIOSI: Thank you. No further questions. 

20 

21 

22 

23 

24 

25,  

6 

Q 	BY MR. BUGLIOSI: Would this be in August of 1969? 

A Yes. 

Q 	In Spahn Ranch? 

A 	yes. 

Q 	Ali right; you may continue. 

A 	The only thing I can think of that I ever talked 

Ytoislik atsciut 	tfiat:! X was a little bit hung-up with the past 

15 	, 

►• 
Q 	Watson' 	told you this? 

Yeah. 

Q 	On more than one.occasions? 

A 	A couple of times. 

Q 	Would you ask hiss for his advice or 

A No. 

-- or would you 'be saying something then be would 
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CROSs.mainvoTON 

BV MR. BUBRICK: 
I 	1 

	

Q 	Did Mr.Manson also tell you to be only concerned 

with the present? 

	

A 	'Yes 	' .1. 	6  
", • 	„ 

	

Q 	'Met wits pretty common ,gostip, or pretty comma 

talk around 04e :ranch, wasn't it? 

Yeah. 

Q ;.EyerybOdy kind of talked about Just living for 

today? 

	

A 	24m4som. 

	

Q 	SO. that wasn't very original with Watson. was it? 

	

A 	No. 

	

Q 	Are yOn pretty sure about these time sequences you 

bare told us abOut, Stephanie? 

	

iA 	Yeah, 

	

Q 	You *re sure yoU are not a little hasy. or kind 

of 

	

A 	No, I don't think -,- 

	

Q 	trying to think about the two-year period*  nowt 

	

A 	The only reason I'm sure of the dates is because I 

remember the 1st of August that I was in Reno, Nevada; and 

from then I can remember certain dates. 

	

Q 	Well, how about the' dates of the 7th and 8th? 

I know you got the ticket the night of August the 

7th in Oceanside 

	

A 	Right. 

	

Q 	-- and you spent that night in the San Diego *era 
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2 • 
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12 

before you came back? 

OC 	Right*, 

MR. Binatiat: X have nothing furthers  your *mar. 

!•Ign. BUGLZOS,X1 Just one more question. 

• • REDIRECT EXAMINATION 

BY HR. BUGLIOSI: 

Q 	You say that. Mr. Hanson Was driving what appeared 

to be a baker van, a white biker van, when he picked you up 

in Big Sur. 

was he also driving that. SIM truck when you got 

the ticket in Oceanside? 

A Us. 

MR. BUOLIOSX: Thank you. 

No further questions. 

THE COURT: Thank you, you may be excused. 

MR. BUOLIOSIt T have a stipulation. May it be' stipulate 

that Officer Richard C. Wills of the California Highway Patrol 

be deemed to have been called by the. People in court, was 

duly sworn and testified as folloWs: 

That on August the 7th, 1969, at approximately 

6:15 p.m., h4 gave a traffic ticket to Charles Manson while 

Manson was driving southbound near Oceanside, California, and 

that Mr, Manson was driving a 1952. 7ord baker van, plain 

colored? 

So stipulated? 

MR. BUBRICk; Yes, X will *o stipulate. 
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MR. BinLIOSI; May we approach the bench, your Honor. 

(The following proceedings were had at the bench.) 

MR. BUCLIOSI: x have to apologize, We ran out of 

witnesses again. I had a psychiatrist that just came in 

from Atascadero, but he is not available right now. He just 

came' in about a half an hour ago. I have no one else to 

0411 right now. I'm sorry, 

THE 'COM': All right. As I said before those things 

hlippeq.. We C.ani  anti4ipate those things. We will recess. 

What time can we start? 91307 

MR!  BUGLIOSI 4' 9;30. 

THE -COURT; All right. 

'4‘Tha' following proceedings were had in open oourt.) 

THE DOUR: Ladies and gentlemen, of the jury, again we 

will recess at this time to 9130, tomorrow morning. 

During the recess do. not form. or express any 

opinion in this case. 

Do not discuss it among yourselves or with anybody 

,eIse. Please keep your minds open and remember what I 

advised you about the news media. Thank you. 

(An adjournment was taken Until Thursday, September 

23, 19n, at 94313 itata.) 
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